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Filozofická fakulta, Univerzita Hradec Králové, 2020, Bakalářská práce 

 

Tématem bakalářské práce je etika ve sportu se zaměřením na lední hokej. Práce 

popisuje etiku, etiku ve sportu, sport a etické problémy sportu, kterými jsou doping, 

korupce a násilí. Autor se ve své práci zabývá primárně prostředím ledního hokeje. 

V práci zjišťuje, jakým způsobem přistupuje Český hokej k řešení otázky fair play. 

Jakými dokumenty či metodami přispívá k šíření znalosti fair play mezi hráči ledního 

hokeje. Dále se autor zabývá organizacemi, které bojují proti dopingu ve sportu. 

Pomocí empirického šetření, konkrétně metodou kvalitativního šetření pomocí 

polostrukturovaných rozhovorů, zjišťuje obeznámenost hráčů ledního hokeje 

s pravidly fair play, antidopingovými pravidly a jejich zkušenosti s násilím a 

korupčním jednání v prostředí ledního hokeje. 
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Úvod  

Autor si zvolil jako téma své bakalářské práce etiku ve sportu se zaměřením na lední 

hokej, jelikož se tomuto sportu věnuje již od svého dětství. Během své kariéry se setkal 

s různými lidmi a situacemi, které ovlivnily jeho pohled na hokejové prostředí v České 

republice. Během studia filozofie na Univerzitě v Hradci Králové ho zaujala 

problematika etiky. V této práci se autor rozhodl propojit, etiku se svou dlouholetou 

zkušeností spojenou se sportem, konkrétně s ledním hokejem. 

Autor si uvědomuje, že pro mnoho lidí je sport hlavní prioritou a mnohdy kvůli 

své touze po vítězství sahají k zakázaným látkám či nepovolenému chování. 

Toto chování poté způsobuje vytrácení ducha fair play ze hry. Autor se domnívá, 

že v českém prostředí není kladen důraz na výchovu sportovce jako člověka. Nejsou 

vytvořeny hodnoty či pravidla, která by podporovala vzdělávání a výchovu mladých 

hráčů ledního hokeje. V posledních letech je sport velkým byznysem, který stále silněji 

zasahuje do života lidí. Ze sportovců se stávají celebrity a vzory pro mladé lidi, kteří 

se snaží co nejvíce připodobnit těmto idolům. Podle autora se ve společnosti prosazuje 

dělítko na vítěze a poražené, což není vždy správné, přece jen existuje, zvláště 

ve sportu: „Sláva vítězům, čest poraženým.“ Smýšlení s důrazem na výkon a výsledek 

se projevuje již v mládežnických kategoriích a sám autor se s ním setkal. Již nejmladší 

hráči ledního hokeje jsou stavěni před výsledky a porovnáváni. Z hokeje se postupem 

věku vytrácí radost ze hry, kterou nahradí souboj o místo v sestavě. Naproti tomu sport 

má vést mladé lidi k disciplíně, spolupráci nebo k respektu. Tyto hodnoty hráči mohou 

využít i ve svém osobním životě po skončení aktivní kariéry. Navíc se do sportu 

dostávají zvláště negativní jevy, jakými jsou doping, korupce nebo násilí. Tlak na 

výkon a vítězství je vyvolán i zásahy státu, který sport užívá jako nástroj politické 

moci a prezentace politické dominance. Myšlenka fair play je ohrožena na různých 

úrovních organizovaného sportu. 

Autor se rozhodl pomocí kvalitativního výzkumu zjistit, jak jsou hráči ledního 

hokeje seznámeni s pravidly fair play, zda trenéři nebo kluby seznamují hráče s těmito 

pravidly a pokud ano, jestli je upřednostňují před výsledky či nikoli. Dále zjišťuje 

zkušenosti hráčů s porušováním těchto pravidel. Včetně užití dopingu či korupčního 

jednání. Autor se pokouší pomocí dostupné literatury, která se zabývá tímto tématem, 

a svého, výše zmíněného výzkumu porovnat teoretické a obecné poznatky a poznatky 

získané empirickým šetřením. Cílem sportovního odvětví by, podle autora, mělo být 
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vychovávat nejen dobré sportovce, ale především lidi, které si bude moci brát 

společnost za vzory pro jejich vůli, disciplínu a chovaní, a to jak na sportovišti, 

tak mimo něj. 

Bakalářská práce se člení na několik základních kapitol. Autor zabývá sportem, 

jeho charakteristikou, historií a rozdělením. V další části autor popisuje etické 

problémy ve sportu (doping, násilí, korupce) a fair play. V další části práce autor 

prezentuje vlastní empirický výzkum. V přílohách lze, mimo jiné, nalézt scénář 

a ukázku rozhovoru. 
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1 Současný stav poznání 

V kapitole současný stav poznání se autor nejprve zaměřil na několik bakalářských 

a diplomových prací, které se zabývaly etikou ve sportu. Konkrétně se jedná o práce: 

Lucie Fajkošová – Etika sportu. Autorka se v této práci zabývala především etikou 

sportu a etickou výchovou na sportovních gymnáziích.1 Roman Houbal – Některé 

problémy soudobého sportu. Autor ve své magisterské práci provedl dotazníkové 

šetření, ve kterém zjistil, že postoj veřejnosti k dopingu je negativní. Dále zjistil, 

že znalosti antidopingových pravidel u profesionálních sportovců nejsou na dostatečné 

úrovni. 2 Josef Hovorka – Etika ve sportu. Autor se ve své magisterské práci zaměřil 

na děti a mladistvé, jejich výchovu a vnímání sportovců. Mimo jiné zjistil, že u žáků 

převládá smysl pro fair play, více než u studentů. Povědomí o dopingu je u obou 

skupin, podobné, tzn. že dokáží popsat, co je to doping, ale nemají znalosti 

o dopingových kontrolách nebo antidopingových organizacích. 3 Autoři všech těchto 

prací se zaměřovali na pojmy, kterými jsou fair play a etika ve sportu. Každý z autorů 

se ve své práci zabýval jinou problematikou, kterou rozvíjel více do detailů. 

Avšak práce se shodují v několika klíčových pojmech, kterými jsou například, doping, 

korupce a násilí ve sportu.  

V této práci autor využil odbornou literaturu, která souvisela s jeho tématem. 

Zejména se jedná o autory: Anna Hogenová, Jaroslav Nekola, Aleš Sekot a Wolfgang 

Huber. Tito autoři ve svých publikacích spojují, klíčové termíny pro tuto práci, jako 

jsou sport, etika a problémy sportu. Rozvedení dílčích aspektů zkoumaných problémů 

obsahuje text v jednotlivých kapitolách v návaznosti na stanovení cíle práce. Nejprve 

autor charakterizoval oblast sportu, poté vymezil etiku a fair play chování. Dále pak 

popsal etické problémy ve sportu. 

2 Cíle práce 

Tématem práce je přiblížit etiku sportu, především se zaměřením na lední hokej. 

S ohledem na šíři otázek a problémů je pozornost věnována ústřednímu tématu, kterým 

je zásada fair play. Cílem práce je představit okolnosti, které podporují zásadu fair 

 
1 FAJKOŠOVÁ, Lucie. Etika sportu [online]. Brno: Masarykova univerzita, Filozofická fakulta, 2014 

[cit. 1. 6. 2020]. Diplomová práce. Dostupné z: https://theses.cz/id/jml7dx/  
2 HOUBAL, Roman. Některé problémy soudobého sportu [online]. Brno: Masarykova univerzita, 

Fakulta sportovních studií, 2019 [cit. 1. 6. 2020]. Diplomová práce. Dostupné z: 

https://is.muni.cz/th/lx7ky/  
3 HOVORKA, Josef. Etika ve sportu [online]. Praha: Karlova univerzita, Pedagogická fakulta, 2012 

[cit. 1. 6. 2020]. Diplomová práce. Dostupné z: https://is.cuni.cz/webapps/zzp/detail/113080/  

https://theses.cz/id/jml7dx/
https://is.muni.cz/th/lx7ky/
https://is.cuni.cz/webapps/zzp/detail/113080/


4 
 

play v ledním hokeji naplňovat, a naopak představit případy vážného porušování této 

zásady. V empirickém šetření je cílem (v návaznosti na uvedené deskriptivní cíle) 

zjistit, jaké zkušenosti mají hráči ledního hokeje z cílové populace s pravidly fair play.  

Tím se rozumí, zda jsou hráči ledního hokeje z cílové populace seznámeni s pravidly 

fair play, popřípadě kdo je s těmito pravidly seznámil, jaké mají zkušenosti 

s dodržováním těchto pravidel a jak naplňování nebo porušování pravidel fair play 

hodnotí., popřípadě kdo je s těmito pravidly seznámil, jaké mají zkušenosti 

s dodržováním těchto pravidel a jak naplňování nebo porušování pravidel fair play 

hodnotí. 

Pro dosažení cíle se autor pokusí stručně vymezit základní východiska, ke kterým 

patří hlavní charakteristiky pojetí sportu a etické problémy v soudobém sportu 

s důrazem na lední hokej. Dále představí malé empirické šetření, které realizoval na 

základě kvalitativní metodologie, a jeho výsledky. 

3 Hlavní charakteristiky pojetí sportu  

3.1 Principy hry a sportu 

Johan Huizinga pojímá hru jako dobrovolnou činnost, která je vykonávána v předem 

stanovených podmínkách, které jsou důležité a bezpodmínečné, zároveň jsou 

dobrovolně přijímané. Hra je aplikována v předem stanoveném prostoru a čase a jejím 

cílem je přinést napětí a radost. Za důležité poté považuje fakt, že hra má cíl sama 

v sobě, což se ale mění, pokud je hra provozována jako zápas. V tomto případě 

ustupuje samoúčelnost hry do pozadí a převažuje cíl – vítězství.4 „Sport přináší 

všeobsáhlý zážitek lidského života. Projevuje se to v přirozené, osobní a sociální 

dimenzi sportu. Pokud jde o dimenzi přirozenosti, je sport pohybem v prostoru a čase, 

v němž se člověk setkává s vlastním tělem; zásadním měřítkem a podstatným cílem je 

zdraví a fyzická nenarušenost.“5 Jedinec, který je účastníkem hry, často zapomíná na 

své problémy, jelikož je vtažen do děje hry. Zároveň se hráč podílí na tvorbě, vývoji 

hry, takže se stává tvořivým.6 Dimenze osobní je projevována ve schopnosti tvoření 

a utváření. Při sportu si člověk uvědomuje sebe sama, svou jednotu mezi tělem, duší 

 
4 HUBER, Wolfgang. Etika: základní otázky života. Přeložil Petr Babka. Praha: Vyšehrad, 2016, 253 

s. ISBN 978-80-7429-642-0, s. 230. 
5 Tamtéž s. 232. 
6 HOGENOVÁ, Anna. Etika a sport: skriptum pro studenty FTVS UK v Praze. Praha: Karolinum, 

1997, 119 s. ISBN 80-7184-499-3, s. 99. 
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a duchem.7 Podle Anny Hogenové je jen málo lidských činností, které vedou 

k takovémuto bytostnému prožívání.8 

Pokud se hra pořádá veřejně, je předpokládáno, že může sloužit ještě 

k ekonomickým záměrům. Avšak i v tomto systému lze najít spojitosti s docela 

„naivní“ dětskou hrou. Ovšem tato dětská hra, kdy dítě zapomíná na čas a je vedeno 

představivostí a tvořivostí, je upozaděna, pokud je vysoce organizována a 

medializována. Sport je v dnešní době mohutně medializován a je více komerční než 

kdy jindy. Vrcholový sport je součástí zábavního průmyslu, kdy tento průmysl 

rozhoduje o dalším směřování všech lidí v něm zapojeném.9 

3.2 Historie sportu 

Slovem sport byly označovány hry vznikající v 19. století na území Anglie. Slovo sport 

vzniklo z latinského slova „disportate“, jehož překlad znamená zábava nebo 

povyražení. Sport v té době byl tedy vnímán jako určitý druh rozptýlení.10 Hra i sport 

je řazen ke kultuře, jelikož jde jak o tělesnost, tak o duševní sféru.11 První novodobé 

olympijské hry se konaly v roce 1896. Od této doby se sport stal nedílnou součástí 

moderního života. Ke sportu se upínali diváci a fanoušci, kteří sledovali sportovní 

soutěže, díky tomu mohly začít fungovat a vydělávat například sázkové kanceláře, 

které vypisovaly různé sázky. Na sportu vydělávala i další odvětví, například majitelé 

stájí pro koně nebo trenéři či majitelé hostinců.12 

Popularita sportu rostla, a tak byly zakládány první kluby a později asociace. 

První asociace vznikaly koncem 19. století v Anglii. Dále vznikaly mezinárodní 

asociace. Většina organizací vzniká v druhé polovině 19. století, například v roce 1894 

byl založen olympijský výbor. Od založení olympijského výboru začal počet nových 

mezinárodních federací narůstat. Začátkem 20. století se tedy ze zábavy zvané sport 

stalo nové odvětví, životní styl, do kterého se promítal celkový stav společnosti. 

 
7 HUBER, Wolfgang. Etika: základní otázky života. Přeložil Petr Babka. Praha: Vyšehrad, 2016, 253 

s. ISBN 978-80-7429-642-0, s. 232. 
8 HOGENOVÁ, Anna. Etika a sport: skriptum pro studenty FTVS UK v Praze. Praha: Karolinum, 

1997, 119 s. ISBN 80-7184-499-3, s. 96. 
9 HUBER, Wolfgang. Etika: základní otázky života. Přeložil Petr Babka. Praha: Vyšehrad, 2016, 253 

s. ISBN 978-80-7429-642-0, s. 232. 
10 NEKOLA, Jaroslav. Sport a doping. Velké Přílepy: Olympia, 2018, 175 s. ISBN 978-80-7376-539-

2, s. 9. 
11 HUBER, Wolfgang. Etika: základní otázky života. Přeložil Petr Babka. Praha: Vyšehrad, 2016, 253 

s. ISBN 978-80-7429-642-0, s. 85. 
12 NEKOLA, Jaroslav. Sport a doping. Velké Přílepy: Olympia, 2018, 175 s. ISBN 978-80-7376-539-

2, s. 10. 
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Ze sportu se stal průmysl, který reprezentuje ekonomickou a politickou sílu daného 

státu.13 

Sekot upozorňuje na politickou a sociální dimenzi sportu: „Sport se může stát 

nástrojem demagogických idejí diktátorů, stejně jako symbolem demokratických 

procesů a prostředkem mezinárodního usmíření. Sportovní aktivity bývají spojovány 

s politickým protestem na cestě boje za lidská práva a sociální spravedlnost. 

Stejně tak může být sport platformou násilí, fašismu, totalitarismu, individualismu a 

vypjatého nacionalismu.“14  

3.3 Sport v dnešní době 

Podle Sekota můžeme sport v dnešní době klasifikovat jako institucionalizovanou 

pohybovou aktivitu motivovanou zvýšením celkové kondice, osobním prožitkem 

či cíleným výsledkem nebo výkonem.15 

Nekola ve své knize vysvětluje, v dnešní době je sport velmi populární a 

ovlivňuje mnoho dalších sfér, ovlivňuje nejen fyzickou stránku jedince, ale i hodnoty 

a zábavu ostatních lidí. Investice do sportu jsou v dnešní době nezbytnou součástí 

státních rozpočtů. Ve sportu se člověk snaží o zlepšení své fyzické, ale i psychické 

stránky. Dnes je sport dostupný pro všechny a na výběr je celá škála sportovních 

odvětví.16 I kvůli tomu byla v roce 1992 přijata Evropská charta sportu, která definuje 

sport těmito slovy: „Sportem se rozumí všechny formy pohybové aktivity, které si, ať 

již prostřednictvím organizované účasti či nikoli, kladou za cíl projevení či 

zdokonalení tělesné i psychické kondice, rozvoj společenských vztahů nebo dosažení 

výsledků v soutěžích na všech úrovních.“17 V této chartě lze mimo jiné nalézt 

ustanovení, ve kterém se vlády zavazují k podpoře sportu. 

3.3.1 Rekreační a výkonnostní sport 

Sport lze, podle Nekoly, rozdělit v dnešní době na rekreační a výkonnostní sport. 

Tyto dvě skupiny jsou rozlišovány podle jejich účelu. Sport je vnímán jako pohybová 

aktivita, při které dochází ke zlepšení kondice, přináší osobní prožitek a je motivována 

 
13 SEKOT, Aleš. Sociologické problémy sportu. Praha: Grada, 2008, 223 s. Sociologie. ISBN 978-80-

247-2562-8, s. 11. 
14 Tamtéž, s. 8. 
15 Tamtéž, s. 10. 
16 NEKOLA, Jaroslav. Sport a doping. Velké Přílepy: Olympia, 2018, 175 s. ISBN 978-80-7376-539-

2, s. 175. 
17 Tamtéž. 
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cíleným výsledkem nebo výkonem. Sportem však není označována jakákoli pohybová 

aktivita, ale pouze ta, která je vnímána jako sportovní, tedy ta, která naplňuje určitou 

lidskou potřebu.18 Definovat tyto dvě skupiny sportu není lehké, jelikož přesah jedné 

skupiny do druhé není zanedbatelný. Rekreační sport je v určitých aspektech propojen 

se sportem výkonnostním, ten je propojen se sportem vrcholovým. S určitými 

charakteristikami se lze setkat u obou, ať již jde o soutěživost nebo radost ze hry. 

K vymezení těchto termínů jsou nápomocné tyto údaje: charakter pěstování sportu, 

jako jsou systém a plánování tréninků, stanovení cílů tréninku ve vztahu k výkonu, 

nebo účast v soutěžích. Při účasti v soutěžích záleží, na jaké úrovni a kdo soutěž 

organizuje, zda jsou navázány na vyšší soutěže či nikoliv. Dalším údajem je úloha 

sportu v návaznosti na volný čas.19  

3.3.1.1 Rekreační sport 

Rekreačně orientovaný sport, je pohybová aktivita, která je prováděna ve volném čase. 

Rekreačně může být vykonáván jakýkoliv sport. Rozdíl mezi výkonnostním a 

rekreačním sportem je převážně v časovém vytížení, motivaci a dovednostech. 

V rekreačním sportu nebývá hlavní motivací postup do vyšší soutěže nebo zisk 

peněžní odměny. Není zaměřen na výkon, ale na zábavu ze hry. I když touha vítězit a 

soutěživost jsou zde přítomny, nejedná se o profesionální sport. Tento druh sportu se 

více blíží „naivní“ dětské hře, která byla zmíněna v kapitole Principy hry a sportu.20 

V rekreačním sportu hraje důležitou roli také socializace. Jsou navazovány 

nové kontakty a upevňovány ty stávající, jelikož se setkávají lidé, kteří mají stejnou 

zálibu. Tento sociální jev můžeme vidět na organizování různých jiných aktivit, které 

probíhají mimo sportovní činnost, například taneční plesy, grilování a jiné zábavy. 

Na těchto akcích se setkává kolektiv, který spolu vykonává sportovní aktivitu, ale 

i příbuzní těchto sportovců (manželky, děti, přítelkyně atd.). Ve většině případů je 

důležitější sociální stránka aktivity nad aktivitou fyzickou. Tento jev ale nemusí být 

u každého rekreačního sportu, u některých skupin je jedinou vazbou cvičitel (trenér) 

nebo je cílem odpoutání se od každodenního života, kdy lidé tvořící skupinu se 

mnohdy ani neznají. Například tréninkové skupiny ve fitness centrech nebo 

 
18 NEKOLA, Jaroslav. Sport a doping. Velké Přílepy: Olympia, 2018, 175 s. ISBN 978-80-7376-539-

2, s. 12. 
19 ČECHÁK, Vladimír a Jiří LINHART. Sociologie sportu. Praha: Olympia, 1986, 240 s, s. 103. 
20 NEKOLA, Jaroslav. Sport a doping. Velké Přílepy: Olympia, 2018, 175 s. ISBN 978-80-7376-539-

2, s. 17. 
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návštěvníci lekcí jógy. Jde tedy o mnoho rozdílných přístupů a sociálních skupin, které 

nelze jednoznačně definovat.21 

I v rekreačním sportu nalezneme oddíly či kluby, které zastřešují sportovce a 

organizují soutěže. Většinou se jedná o kluby nebo oddíly, které sdružují více 

sportovních odvětví. Soutěže organizované těmito spolky jsou často přizpůsobeny 

časovým a územním podmínkám. Nejčastěji jde tedy o okresní soutěže (přebory), 

turnaje pořádané k významným událostem měst a obcí (např. Běh vítězů a jiné), 

seniorské hry, oblastní soutěže atd. Mimo oblastní a regionální soutěže se mohou 

pořádat i soutěže celonárodní. Zde je ale problematické, zda jde stále o rekreační sport, 

jelikož se těchto soutěží většinou zúčastňují jak registrovaní, tak rekreační sportovci – 

příkladem může být maratonský běh.22 

Do kategorie rekreačního sportu se řadí i pohybové aktivity, které jsou 

provozovány v závislosti na přírodních, časových a organizačních podmínkách. Tato 

forma sportu není tak vázáná na organizační ani formální pravidla. Jedná se o aktivitu, 

při které je hlavním motivem spontánnost a odreagování od každodenního života. 

V tomto případě nemusí jít ani o klasické disciplíny a sportovní odvětví. „Jde spíše 

o modifikovanou podobu, uzpůsobenou i terminologicky užíváním vžitých popisů 

činnosti: „místo volejbalu je pinkání, místo plavání je koupání, místo cyklistiky je jízda 

na kole atd…“. Protože však v zásadě jde o sportovní pohyb, je i v této formě rekreační 

aktivity skryt prvek soutěživosti, porovnání sil s ostatními nebo prostě jen svými 

vnitřními limity.“23 

3.3.1.2 Výkonnostní sport  

Výkonnostní sport je sportovní aktivita, která je orientovaná na výkon a je založena na 

principu soutěživosti podle pevně daných pravidel, s cílem o co nejlepší možný výkon 

nebo vítězství či dosažení nejlepšího možného výsledku. Tyto výsledky jsou mnohdy 

dosahovány extrémními fyzickými výkony, které jsou často za hranicemi přirozených 

lidských možností. Na tento výkon jsou sportovci trénovaní v rámci tréninkového 

procesu.24 „Každý jedinec má určité vrozené predispozice pro sportovní výkon, tyto 

predispozice nazýváme talentem. Jedná se především o fyziologické parametry (druhy 

 
21 ČECHÁK, Vladimír a Jiří LINHART. Sociologie sportu. Praha: Olympia, 1986, 240 s, s. 104. 
22 NEKOLA, Jaroslav. Sport a doping. Velké Přílepy: Olympia, 2018, 175 s. ISBN 978-80-7376-539-

2, s. 17. 
23 Tamtéž, s. 17. 
24 Tamtéž, s. 16. 
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svalových vláken, hormonální úroveň, vitální kapacita plic), psychologické parametry 

(charakter, temperament, morální vlastnosti) a morfologické parametry (somatotyp, 

tělesná hmotnost a výška). Tyto predispozice by měly být zohledněny při tréninkovém 

procesu v rámci tréninkových metod a postupů.“25 Tento přirozený vývoj jedince je 

nazýván sportovním výkonem. Na dané tréninkové metody dohlíží trenér, který by měl 

mít danou kvalifikaci a ověření, kterou získává od příslušné organizace, která 

zastřešuje daný sport.26 Například trenér ledního hokeje získává oprávnění od svazu 

ledního hokeje – Český hokej.  

U výkonnostně orientovaných sportů je prosazován tzv. vertikální systém 

řízení soutěží, který umožňuje postup a sestup napříč soutěžemi. Klíč k tomu určuje 

příslušný svaz, který také nad danými soutěžemi dohlíží a zároveň je zastřešuje. 

Většinou jsou mezi tyto soutěže zahrnuty lokální soutěže (nejnižší), ale i celonárodní 

soutěže (nejvyšší). V kolektivních sportech jde většinou o soutěže, ligy a turnaje, 

v individuálních sportech převládají jednorázové soutěže, jako například poháry, 

mistrovské nebo kvalifikační a další.27 

3.3.1.3 Vrcholový sport 

Nejvyšší úrovní výkonnostního sportu je vrcholový sport, který lze nazývat sportem 

profesionálním nebo sportem elitním. Zde jde převážně jen o vítězství a maximální 

výkon, a to i za cenu možného poškození vlastního zdraví. Pro vítězství sportovci 

obětují veškerý svůj čas, přípravu a další faktory pomáhající k dosažení cíle, ať už jde 

o vítězství, rekord, zdolání překážky atd. V tomto případě je tělo bráno jako prostředek 

k dosažení cílů, nejde tedy o kultivaci těla jako u rekreačního sportu. Profesionální 

sportovec není zodpovědný za svůj výkon jen sám sobě, ale i svému týmu (trenéři, 

spoluhráči, sponzoři a jiní). V současné době je profesionální sport vnímán jako 

„laboratoř na úspěch“.28 Sportovci jsou, za pomoci nejlepších možných poznatků a 

tréninkových metod, „tvarováni“ s cílem zvítězit. Sportovec se stává profesionálem 

a jeho disciplína se stává jeho zaměstnáním. Sport ovlivňuje celý jeho způsob života, 

na rozdíl od rekreačního nebo výkonnostního sportu. Sportovci tedy za své výkony 

pobírají finanční odměny (mzdu), jsou také v dnešní době bráni jako specifický druh 

 
25 NEKOLA, Jaroslav. Sport a doping. Velké Přílepy: Olympia, 2018, 175 s. ISBN 978-80-7376-539-

2, s. 13. 
26 Tamtéž, s. 12. 
27 Tamtéž, s. 15. 
28 Tamtéž, s. 16. 
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celebrit, jsou idoly pro mnoho fanoušků po celém světě. Tato „práce“ je fyzicky 

i psychicky náročná. Jedinci se musí vyrovnávat jak s úspěchy a neúspěchy, 

tak i s okolními vlivy, jako jsou tlaky od zaměstnavatele, fanoušků nebo médií. 

Často dochází k neetickému chování sportovce. Toto chování je převážně způsobené 

výše popisovaným tlakem a jedinec je tak schopný získat výhodu nedovolenými 

prostředky (např. doping). S etickým chováním sportovce souvisí také jeho ctižádost 

a tréninkový proces. Ovšem přetrénování vzbuzuje nechuť ze sportovní činnosti.29 

3.4  Rozdělení soutěží v českém ledním hokeji 

Seniorské soutěže v ledním hokeji jsou, pro sezonu 2019/2020 rozděleny následovně: 

nejvyšší soutěží v České republice je extraliga ledního hokeje, která nese název 

Tipsport extraliga ledního hokeje (TELH). Následuje první liga, pod názvem Chance 

liga. Dále následuje 2. liga ČR. Tyto soutěže řídí a zastřešuje Český hokej. 

Poté následují krajské soutěže, které organizují jednotlivé krajské svazy, které spadají 

pod Český hokej. Tyto soutěže jsou prostupné podle předem stanovených pravidel.30 

Český hokej také organizuje a zastřešuje, společně s krajskými svazy, soutěže 

mládeže. Nejvyšší soutěží byla v sezóně 2019/2020 Juniorská liga akademií, která byla 

nahrazena, kvůli soudnímu řízení (zmíněno v kapitole Etika a fair play v ledním 

hokeji), turnajem O Pohár DHL, dále následuje Extraliga juniorů, která je prostupná 

s Juniorskou ligou akademií, která je prostupná s Ligou juniorů. Dalšími soutěžemi 

jsou Extraliga dorostu a Liga dorostu, které jsou mezi s sebou prostupné, zbylé 

mládežnické soutěže jsou zřizovány krajskými svazy. Český hokej také řídí ženské 

soutěže ledního hokeje.31 

Z hlediska dělení sportu je rekreačním hokejem aktivita jakýchkoli skupin, které 

si pro své potěšení zahrají hokej, třeba v případě dětí nebo party dospělých, ať na 

zamrzlém rybníku nebo na zimním stadionu. Děje se tak podle volného času a zájmů 

jednotlivých účastníků hry. Může se při tom jednat také o dobrovolně smluvené 

soutěže, organizovaný turnaj týmů. Nakonec do této kategorie patří i pevně 

organizovaný hokej s jasnými pravidly, se systémem soutěží a na základě 

organizovaného členství a tréninků hráčů, jako je tomu v případě krajské hokejové 

 
29 NEKOLA, Jaroslav. Sport a doping. Velké Přílepy: Olympia, 2018, 175 s. ISBN 978-80-7376-539-

2, s. 16. 
30 Český svaz ledního hokeje. Soutěže. In: Český hokej [online]. Praha, Český svaz ledního hokeje, 

© 2017–2020 [cit. 20. 4. 2020]. Dostupné z: https://www.ceskyhokej.cz/hokejove-souteze 
31 Tamtéž. 

https://www.ceskyhokej.cz/hokejove-souteze
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soutěže. V těchto soutěžích se pohybují hráči, kteří tuto činnost vykonávají ve svém 

volném čase, při jiném zaměstnání a jejich hlavním cílem není zisk ze sportovní 

činnosti, mnohdy žádný takový zisk nemají. Sportem tráví tři až pět dní v týdnu a jejich 

hlavní motivací je setkávání se s přáteli u činnosti, kterou mají rádi, a která je spojuje. 

Do kategorie výkonnostního sportu autor zařadil ostatní soutěže v českém hokeji 

(TELH, Chance liga, 2. liga ČR). Zejména v extralize a první lize se hráči ledního 

hokeje živí vykonáváním sportovní činnosti. Hra je zaměřena převážně na výkon, 

tomu odpovídají i tréninkové jednotky a čas, který hráči věnují hraní ledního hokeje, 

většinou se jedná o pět až sedm dní v týdnu. Avšak někteří hráči, zejména v první lize 

(Chance liga) nebo v 2. lize, jsou poloprofesionálními sportovci. Neživí se tedy jen 

hokejem. I když jejich primární příjem může být mzda z ledního hokeje, často 

vykonávají i jiný druh pracovní činnosti.  

Do kategorie vrcholového sportu autor v českém prostředí zařadil pouze 

extraligu ledního hokeje, která je vnímána jako vrchol českého hokeje. Zároveň je zde 

největší tlak na výkon a všichni hráči v soutěži jsou profesionálové, kteří si vydělávají 

hraním hokeje. Lední hokej je primárně jejich zaměstnání a jeho hraním nebo 

trénováním tráví několik hodin denně. 

3.5  Sportovní prostředí 

Sportovní prostředí je specifickým sociálním prostředím. Nekola k tomu uvádí: 

„Prostředí sportu můžeme charakterizovat jako specifické mikroklima, v němž se 

odehrává velmi významná část sportovcova života.“32 

K socializaci ve sportu dochází již od útlého věku, kdy se dítě učí pracovat 

ve skupině, třebaže sportování je pro něj spíše dětskou hrou s kamarády. Vývojem 

dítěte se ze sportu stává součást života, a kromě školy nachází přátele ve sportovních 

oddílech.33 Dle autora je důležitou osobou v tomto procesu osoba trenéra, a to nejen 

u dítěte, ale i v dospělosti. Trenér by měl být pedagog, psycholog a vzor pro své 

svěřence.  

V kapitole Rozdělení sportu podle účelu, je patrné, že v dospělosti je brán větší 

důraz na přátelský kolektiv v nižších úrovních, převážně v rekreačním sportu. Lední 

 
32 NEKOLA, Jaroslav. Sport a doping. Velké Přílepy: Olympia, 2018, 175 s. ISBN 978-80-7376-539-

2, s. 22. 
33 Tamtéž, s. 22. 
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hokej je kolektivní sport a důraz na týmovost a spolupráci je zde veliký. 

Ovšem v žádném kolektivu nemůže být každý s každým kamarád, i přesto je 

fungování kolektivu velmi důležitou složkou sportu, zejména vrcholového sportu. 

Na otázku, proč je vrcholový sport tak důležitý pro celé jeho odvětví sportu a 

společnost, existuje několik různých odpovědí. Jednou z nich je podle Sekota vnímání 

sportu jako instituce, která napomáhá k socializaci, solidaritě nebo tlumí agresi 

či napětí. Také vychovává lidi k obdivu a úctě. Jiná teorie tvrdí, že jde pouze 

o uspokojení obdivu a touhy po zisku, které odvádí lidi od běžného života. Vrcholový 

sport také vzbuzuje v lidech soutěživost a podporuje nerovnost mezi lidmi, kdy 

sportem se může stát člověk bohatším a úspěšnějším.34 „Sport ale může i pomáhat a 

být užitečný. Systematická sportovní příprava odvádí mladé, často problematické lidi 

z chudých oblastí od nebezpečného, mnohdy kriminálního života a vede je 

k pracovitosti, disciplíně a pomáhá jim se socializací.“35 

Jednotlivá sportovní odvětví mohou reprezentovat určitou třídní skupinu. 

Například vyšší sociální vrstvy se věnují sportům, jako jsou tenis, squash, golf, jóga 

nebo lyžování apod. Nižší sociální vrstvy pak využívají otevřenost a přístupnost 

sportů, jako jsou fotbal, basketbal, lední hokej nebo tanec. Nejvíce přístupnými sporty 

jsou chůze, plavání nebo cyklistika.36 

4 Vybrané etické problémy ve sportu s důrazem na lední hokej 

4.1 Východiska zkoumaných problémů 

Etika je jednou z oblastí filozofie. Výraz etika je odvozen od starověkého slova éthos 

(obyčej, zvyk), tedy to, jak se převážně v daném společenství jedná. Etika je 

filozofická disciplína, která představuje teoretickou reflexi praktické sféry s důrazem 

na morální oblast. „Označení etika užívám jako označení filozofického zkoumání 

oblasti morálky, je filozofickou disciplínou, která se táže po zdůvodnění morálky.“37 

Etika zkoumá morální axio-normativní systém, tj. hodnoty a normy, podle kterých lidé 

žijí a jak se chovat z hlediska toho, co je správné a co nikoli. Ve sportu se setkáváme 

zejména s etickými kodexy nebo desatery chování, s výchovu k morálnímu jednání 

 
34 SEKOT, Aleš. Sociologické problémy sportu. Praha: Grada, 2008, 223 s. Sociologie. ISBN 978-80-

247-2562-8, s. 33-36. 
35 Tamtéž, s. 33-36. 
36 Tamtéž, s. 41-42 
37 RICKEN, Friedo. Obecná etika. Praha: ISE, 1995, 165 s. Oikúmené, s. 14. 
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podle určitých vzorů a pravidel. Znalost těchto kodexů a předpisů nestačí. Podle 

filozofky Anny Hogenové jde o hlubší pochopení etiky, které nelze pochopit a 

vysvětlit jen pomocí logických způsobů. Jde o nejvyšší jednání, které nazývá theorein. 

„Není to nic jiného než to, že dobro se dostává do všeho, co děláme. Má pak podobu 

spravedlnosti, má podobu dobré intence, která penetruje pak vším, co děláme, i tím, 

co chceme dělat.“38 

Jak bylo zmíněno, sport naplňuje jedince ve třech dimenzích, tj. osobní, sociální 

a dimenzi přirozenosti. Přirozená dimenze se může změnit až ke „kultu těla“, 

to znamená, že se za nejvyšší možný úspěch považuje co možná nejvyšší fyzická 

výkonnost. Z těla se stává prostředek pro obživu. Tento kult často vede k používání 

dopingu a dalších zakázaných podpůrných látek, což může vést k trvalému poškození 

vlastního zdraví. Osobní dimenze sportu se může zvrátit v „kult vítězství“. Z vítězství 

se stane jakási droga, která pohání jedince, který touží po nadvládě nad ostatními 

sportovci, jelikož tomu, kdo prohrává je upírána jeho hodnota, což s sebou také přináší 

možné používání podpůrných prostředků (doping) nebo třeba jednání proti fair play. 

Sociální dimenze sportu se může transformovat do „kultu násilí“. To se projevuje 

nejen napadáním soupeře, ale také násilí proti svému vlastnímu tělu a v neposlední 

řadě jako násilí mezi fanoušky. Medializace a rostoucí popularita organizovaného 

sportu s sebou nese i vyhrocenost jeho základní etické problematiky. „Nedostatek 

férovosti, nevraživost vůči skupinám lidí a násilí jsou tři nejdůležitější etické výzvy.“39 

Férovost ve sportu je důležitá pro celou společnost. Bohužel se nejen ve vrcholovém 

sportu množí nečisté praktiky, které dávají sportovcům výhody před ostatními. Mezi 

tyto nečisté a neetické praktiky je řazeno podplácení, sázkové podvody, manipulace 

s pravidly nebo výsledky, korupci či doping. Doping je navíc brán jako 

sebepoškozování. Takže sportovec požívající doping ubližuje nejen sám sobě (úcta 

k sobě samému), ale poškozuje i druhé sportovce, jelikož výsledky dosažené za 

pomoci dopingu nevypovídají spravedlivě o výkonnosti.  Mezi etické problémy sportu 

se řadí také chování fanoušků nebo úcta k životnímu prostředí (udržitelnost 

sportovišť). Chování fanoušků může zajít až za hranu zákona, a to především 

 
38 HOGENOVÁ, Anna. Éthos ve výchově, umění a sportu. In. PELCOVÁ, Naděžda a Anna 

HOGENOVÁ (eds.), Éthos ve výchově, umění a sportu. Praha: Univerzita Karlova, 2009, 253 s. ISBN 

978-80-7290-387-0. s. 18. 
39 HUBER, Wolfgang. Etika: základní otázky života. Přeložil Petr Babka. Praha: Vyšehrad, 2016, 253 

s. ISBN 978-80-7429-642-0, s. 234. 
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u tzv. radikálních fanoušků, kteří často uráží nebo napadají příznivce či hráče soupeře. 

U těchto skupin lidí je problematické, že mnohdy nerozlišují hranice mezi 

každodenním životem a sportem.40 

Sport je důležitou složkou pro společnost a výchovu jedinců. Bohužel 

se z lidského těla, v dnešním světě, stává prostředek pro vydělávání peněz. Tento 

postoj, podle Hogenové, odděluje tělo od ducha, od prožitku, který by člověk měl ze 

sportování mít. Tento jev se stává problematický již v dětství, kdy například 

v hodinách tělocviku jsou žáci a studenti rozdělováni podle fyzických parametrů. 

Ve třídách často dochází k dělení dětí na základě fyzických parametrů a talentu 

ke sportu. U dětí, které nemají výše zmíněné vlohy dochází k poklesu další snahy nebo 

touhy o sportování. Anna Hogenová dále zmiňuje výchovu ducha i těla. Je-li tělo a 

duch v rovnováze, nazýváme ji, podle starořeckého ideálu kalokagathia. Zejména píše 

o zanedbávání tělesného rozvoje na univerzitách, čímž podle autorky samy univerzity 

podtrhují správnou výchovu jedince.41 Univerzita by měla cvičit nejen ducha, ale 

i tělo.  Fyzická aktivita by měla být konána pro lidské potěšení. Hogenová píše, 

že: „hlavním důvodem by neměla být ani motivace sportování pro lidské zdraví, jak je 

zvykem slýchávat a dočteme se v nejednom časopise o sportování pro zdraví. Potěšení 

ze sportování souvisí s propojením těla a ducha a k získávání dalších prožitků, které 

zahrnuje fyzická aktivita.“42 

4.2 Fair play 

V sociální dimenzi sportu se střetává spolupráce s konkurencí a souhra se soutěžením. 

Sport má svůj etický význam především ve výchově, když učí sportovce principům 

férové hry, tedy fair play. Psaná i nepsaná pravidla, společně s duchem fair play, vedou 

sportovce k tomu, aby ke svému soupeři přistupovali jako rovný k rovnému, vyznávali 

si navzájem úctu a neviděli jeden druhého pouze skrze sportovní výkon a úspěchy. 

Dále k tomuto chování náleží i to, že jsou akceptovány různé rozdíly mezi sportovci, 

jako je třeba původ, sexuální orientace, náboženství a další. Toto jednání je důležité 

i pro celkovou společnost. Díky tomuto vnímání a nastavení by nemělo být usilováno 

o výhodu nekalými praktikami nebo snad chtít protivníka vědomě faulovat a způsobit 

 
40 HUBER, Wolfgang. Etika: základní otázky života. Přeložil Petr Babka. Praha: Vyšehrad, 2016, 253 

s. ISBN 978-80-7429-642-0, s. 238. 
41 HOGENOVÁ, Anna. Etika a sport: skriptum pro studenty FTVS UK v Praze. Praha: Karolinum, 

1997, 119 s. ISBN 80-7184-499-3, s. 95-96. 
42 Tamtéž, s. 95-96. 
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mu zranění nebo ho veřejně snižovat a urážet.43 Problémem, který fair play chování 

nese ve vrcholovém sportu je, že toto chování je mnohdy vnímáno jako slabost a 

překážka.44 Chování, které protivníka uráží nebo snižuje, dnes bývá viděno převážně 

v bojových sportech. I když podle většiny lidí zainteresovaných v bojových sportech 

je toto chování normální a patří do tohoto odvětví, některé slovní útoky jsou, podle 

autora nepřípustné. 

4.2.1 Český klub fair play 

V České republice funguje od roku 1993 Český klub fair play (ČKFP), který byl 

založen již v roce 1978 v Československu. „Klub začal úzce spolupracovat 

s Mezinárodním výborem pro fair play při UNESCO, který už v roce 1975 udělil 

Emilu Zátopkovi své nejvyšší ocenění – Cenu Pierra de Coubertina. Právě vyhledávání 

a vyznamenávání činů odpovídajících duchu čestného a rytířského sportovního 

zápolení tvoří hlavní náplň činnosti od roku 1993 už jen Českého klubu fair play. 

Zároveň je jeho úsilí nasměrováno na propagaci čestného sportovního soutěžení pod 

heslem „vítězit ano, ale ne za každou cenu“ a na kritiku závažných negativních jevů, 

jež se objevují v českém sportu. Český klub fair play uděluje následující vyznamenání 

– hlavní cenu, diplom a děkovný dopis.“45 

Český klub pro fair play zveřejnil, na svém webu těchto 10 principů fair play: 

„1. Bojuj vždy čestně, kamarádsky a dle pravidel. 

2. Soutěž má stejné podmínky pro všechny závodníky. 

3. Respektuj pravidla, pokyny rozhodčích i organizátorů. 

4. Prohraješ-li, po zápase nebo v cíli podej soupeři ruku. 

5. Vyhraješ-li, nechovej se k ostatním nadřazeně. 

6. Važ si svého soupeře, i když není tak dobrý, jako ty. 

7. Poraženému se nesměj. 

 
43 HUBER, Wolfgang. Etika: základní otázky života. Přeložil Petr Babka. Praha: Vyšehrad, 2016, 253 

s. ISBN 978-80-7429-642-0, s. 235. 
44 SEKOT, Aleš. Sociologické problémy sportu. Praha: Grada, 2008, 223 s. Sociologie. ISBN 978-80-

247-2562-8, s. 134. 
45 Český klub fair play. Český klub fair play. In: Olympic.cz [online]. ČOV ©, 2018-  [cit. 2. 5. 2020]. 

Dostupné z: https://www.olympic.cz/text/22--cesky-klub-fair-play 
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8. Hraj férově nejen na hřišti, ale i doma nebo ve škole. 

9. Svým chováním buď příkladem i mladším kamarádům. 

10. Diváci, zatleskejte vítězům i poraženým.“46 

4.2.2 Etika a fair play v ledním hokeji 

Nejvyšším řídícím orgánem ledního hokeje v České republice je Český hokej, dříve 

Český svaz ledního hokeje (ČSLH). Na webových stránkách Českého hokeje jsou 

k nalezení charakteristické informace o tom, jakou organizací je tento spolek. „Český 

svaz ledního hokeje z. s. (Český hokej) je zapsaným spolkem zastřešujícím dění 

v ledním hokeji v České republice. V roce 1908 byl jedním ze zakládajících členů 

Mezinárodní hokejové federace.“47Český hokej řídí veškeré profesionální 

i poloprofesionální soutěže v Česku. Dále organizuje soutěže dospělých a mládeže. 

Také pod jeho kompetence spadají veškeré reprezentační výběry. Svaz je řízen 

výkonným výborem, v jehož čele je prezident svazu. Pod Český hokej spadají také 

různé odborné komise, například komise rozhodčích, disciplinární komise, arbitrážní 

komise a další.  

„Český svaz ledního hokeje z. s. sdružuje v současnosti okolo 110 000 

registrovaných hráčů, z toho kolem 85 000 v kategorii mužů. Zaregistrováno je také 

asi 2600 žen. V zemi je k dispozici přibližně 150 krytých hřišť.“48 

Autor se zaměřil na to, jaké etické kodexy Český hokej zveřejňuje na svých 

webových stránkách. Byl však nalezen pouze etický kodex pro trenéry.  „Tento etický 

kodex hokejového trenéra vychází ze závazného dokumentu pro členy Unie 

Profesionálních Trenérů. UPT je zřízena jako „trenérská sekce“ v rámci organizační 

struktury České olympijské akademie (ČOA).“49 V tomto dokumentu lze nalézt kromě 

obecných etických zásad pravidla, jak by se měl trenér chovat k hráčům, 

 
46 Český klub fair play. Český klub fair play. In: Olympic.cz [online]. ČOV ©, 2018-  [cit. 2. 5. 2020]. 

Dostupné z: https://www.olympic.cz/text/22--cesky-klub-fair-play  
47 Český svaz ledního hokeje. O nás. In: Český hokej [online]. Praha, Český svaz ledního hokeje, © 

2017–2020 [cit. 9. 4. 2020]. Dostupné z: https://www.ceskyhokej.cz/cesky-hokej/o-nas  
48 Český svaz ledního hokeje. O nás. In: Český hokej [online]. Praha, Český svaz ledního hokeje, © 

2017–2020 [cit. 9. 4. 2020]. Dostupné z: https://www.ceskyhokej.cz/cesky-hokej/o-nas  
49 Český svaz ledního hokeje. Etickým kodexem trenéra ledního hokeje. In: Český hokej [online].  

Praha: Český svaz ledního hokeje, © 2017–2020 [cit. 9. 4. 2020]. Dostupné z: 

https://www.ceskyhokej.cz/treneri/etickym-kodexem-trenera-ledniho-hokeje  

https://www.olympic.cz/text/22--cesky-klub-fair-play
https://www.ceskyhokej.cz/cesky-hokej/o-nas
https://www.ceskyhokej.cz/cesky-hokej/o-nas
https://www.ceskyhokej.cz/treneri/etickym-kodexem-trenera-ledniho-hokeje
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zaměstnavateli, ke svým kolegům, rozhodčím, soupeři nebo ke svému povolání a 

profesi. 

V sekci mládež existuje sice odkaz „etika v ledním hokeji“, avšak po otevření 

se zobrazí pouze tato věta: „Trenérské oddělení Českého svazu ledního hokeje 

připravilo pod vedením Luďka Bukače prezentaci na téma Etika v ledním hokeji. 

Cílem je ve stručnosti vystihnout základní požadavky na aktéry výchovy mladých 

hokejistů.“50 Žádnou prezentaci nebo etický kodex pro mládežnické hráče, ale ani pro 

seniorské hráče ledního hokeje na stránkách Českého svazu ledního hokeje nelze 

dohledat. Tedy nejvyšší řídící orgán ledního hokeje v České republice nepracuje 

s žádným etickým kodexem nebo fair play pravidly.  

Jedním z etických problémů Českého hokeje je podle autora, v poslední době 

reorganizace mládežnických soutěží. V březnu, na konci sezony, 2018/2019 Český 

svaz ledního hokeje oznámil, že od příští sezóny bude hrát nejvyšší mládežnickou 

soutěž pouze 19 klubů z 24, které se účastnily soutěže v sezóně 2018/2019. Tím tedy 

změnil a následně vyřadil pro nadcházející sezónu 5 mužstev. Toto rozhodnutí nebylo 

založeno na sportovním výsledku, ale na základě rozhodnutí „od stolu“. Tento krok 

právně napadly tři kluby, konkrétně Vsetín, Přerov a Havířov. Kvůli tomuto aktu byl 

odložen start následující sezóny 2019/2020 a následně byla soutěž přejmenována na 

turnaj O Pohár DHL, ten odehrála pouze mužstva, která mají statut akademie českého 

hokeje.51 52 Jedná se o příklad, kdy aktuální organizační problémy zaměstnávají 

Český hokej s nemalou intenzitou a mohou tak problematiku spojenou s etickými 

požadavky kladenými na lední hokej převádět pouze na téma organizačních otázek 

Českého hokeje a fungování soutěží ledního hokeje. 

4.2.3 Asociace hráčů žákovského a mládežnického hokeje 

V České republice existuje od roku 2015 spolek-nezisková organizace Asociace hráčů 

žákovského a mládežnického hokeje (AHŽMH). Tento spolek by chtěl řešit zásadní 

 
50 Český svaz ledního hokeje. Etika v ledním hokeji. In: Český hokej [online]. Praha, Český svaz 

ledního hokeje, © 2017–2020 [cit. 19. 5. 2020]. Dostupné z: https://www.ceskyhokej.cz/rozvoj-

mladeze/etika-v-lednim-hokeji  
51 ČTK. Nejvyšší soutěž juniorů ve čtvrtek nezačne. Soud nařídil hokejovému svazu odložit start. In: 

iRozhlas.cz [online]. Praha: Český rozhlas, 4. 9. 2019 [cit. 25. 4. 2020.]. Dostupné z: 

https://www.irozhlas.cz/sport/hokej/cesky-svaz-ledniho-hokeje-juniorska-soutez_1909042132_pj  
52 KUNA, František. Juniorští hokejisté hrát budou. Svaz rozhodl o startu soutěže O Pohár DHL. In: 

iRozhlas.cz [online]. Praha: Český rozhlas, 5. 9. 2019 [cit. 2020-04-25]. Dostupné z: 

https://www.irozhlas.cz/sport/hokej/ledni-hokej-juniori-o-pohar-dhl-hokejova-akademie-mestsky-

soud-v-praze-zdenek_1909052254_and  

https://www.ceskyhokej.cz/rozvoj-mladeze/etika-v-lednim-hokeji
https://www.ceskyhokej.cz/rozvoj-mladeze/etika-v-lednim-hokeji
https://www.irozhlas.cz/sport/hokej/cesky-svaz-ledniho-hokeje-juniorska-soutez_1909042132_pj
https://www.irozhlas.cz/sport/hokej/ledni-hokej-juniori-o-pohar-dhl-hokejova-akademie-mestsky-soud-v-praze-zdenek_1909052254_and
https://www.irozhlas.cz/sport/hokej/ledni-hokej-juniori-o-pohar-dhl-hokejova-akademie-mestsky-soud-v-praze-zdenek_1909052254_and
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etické problémy v českém hokeji. Mezi tyto problémy řadí například: korupci, 

protekci, neprůhledné financování, vzdělávání hráčů během kariéry, tabulkové 

odstupné a další problémy. Spolek usiluje o zrovnoprávnění hráčů v žákovském a 

mládežnickém hokeji nebo o nastolení korektních vztahů, respektu a úcty k hráčům 

žákovského a mládežnického hokeje.53 Na webových stránkách tohoto spolku 

(AHŽMH) lze nalézt i manifest, ve kterém protagonisté popisují zásadní problémy 

v ledním hokeji a své cíle, kterých by chtěli ve spolku dosáhnout. Mimo jiné by chtěli 

zřídit etickou komisi ČSLH.54 

4.2.4 Cena Oldřicha Machače 

Cena Oldřicha Machače je cena, která je udělována za fair-play mladých hokejistů. 

Tuto cenu uděluje Český svaz od roku 2013.  

„Vyhlašovatelem projektu HRAJ FAIR – CENA OLDŘICHA MACHAČE je 

Český hokej ve spolupráci s Českým klubem fair play. Jeho cílem je ocenit a zveřejnit 

čestné, ušlechtilé či jinak záslužné chování mladých hráčů a hráček vůči soupeřům, 

rozhodčím, spoluhráčům, divákům nebo jiným osobám. Rozhodujícím kritériem je 

soulad takového činu se zásadami fair play, sportovního soutěžení a slušných 

mezilidských vztahů. Nositel, nositelka nebo nositelé titulu HRAJ FAIR – CENA 

OLDŘICHA MACHAČE obdrží oficiální plaketu a dres s podpisy hráčů české 

reprezentace. Klub, za který v době události nastupovali, obdrží zájezd pro 35 osob na 

vybrané domácí utkání reprezentace České republiky, v jehož rámci bude cena 

předána.“ 55  

Dle autora je tento projekt přínosný nejen pro mladé hráče, kteří vyhrají tuto 

cenu, ale i pro celý tým, který je také odměněn. Bohužel si autor myslí, že je nízké 

povědomí o této ceně, a to nejen mezi mládežnickými hráči, ale i mezi širokou 

veřejností. Na webových stránkách Českého hokeje nalezneme pouze oceněné hráče 

ze sezony 2014/2015 a 2016/2017. Na webových stránkách hokej.cz nalezneme 

nositele Ceny Oldřicha Machače viz příloha 1. V sezoně 2018/2019 obdržel cenu 

 
53 Asociace hráčů žákovského a mládežnického hokeje. O nás. In: Hokej-fair play.cz [online]. [cit. 5. 

5. 2020]. Dostupné z: https://hokej-fairplay.cz/o-nas/  
54 Asociace hráčů žákovského a mládežnického hokeje. Manifest „Pošli to dál“. In: Hokej-fair play.cz 

[online]. [cit. 5. 5. 2020]. Dostupné z: https://hokej-fairplay.cz/manifest-posli-to-dal/  
55 Český svaz ledního hokeje. Cena Oldřicha Machače. In: Český hokej [online]. Praha: Český svaz 

ledního hokeje, © 2017–2020 [cit. 9. 4. 2020]. Dostupné z: https://www.ceskyhokej.cz/rozvoj-

mladeze/cena-oldricha-machace  

https://hokej-fairplay.cz/o-nas/
https://hokej-fairplay.cz/manifest-posli-to-dal/
https://www.ceskyhokej.cz/rozvoj-mladeze/cena-oldricha-machace
https://www.ceskyhokej.cz/rozvoj-mladeze/cena-oldricha-machace
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Šimon Slavíček, šestnáctiletý hráč HC Slavia Praha, který odvolal, v utkání 

dorostenecké extraligy, branku.56 

4.2.5 Disciplinární komise 

Jak bylo již v kapitole Fair play v ledním hokeji zmíněno, Český svaz ledního hokeje 

zřizuje i disciplinární a arbitrážní komisi. Každý rok je vydáván dokument „Soutěžní 

a disciplinární řád“. V tomto dokumentu kromě organizačních povinností a „jízdního 

řádu“ soutěže nalezneme i pravidla pro disciplinární řízení, druhy disciplinárních 

trestů, disciplinární provinění a další. 

V jedné z kapitol nalezneme definici disciplinárního řízení (V. kapitola – 

disciplinární řízení článek 501 – disciplinární provinění) „Předmětem disciplinárního 

řízení jsou provinění jednotlivců nebo kolektivů činných v ledním hokeji porušením 

Stanov, řádů a směrnic ČSLH, Pravidel ledního hokeje, porušením obecně závazných 

předpisů v souvislosti s činností v ledním hokeji a přestupky proti fair play a morálce 

sportovce. Předmětem disciplinárního řízení jsou zejména provinění jednotlivců a 

kolektivů před začátkem, v průběhu a po skončení utkání nebo tréninku, na akcích 

pořádaných orgány ČSLH a Kluby.“ 57 

Tresty, které lze hráčům v disciplinárním řízení udělit, se liší na základě 

provinění. Nejnižším trestem je napomenutí, nejvyšším je poté vyloučení z činnosti 

ledního hokeje. Trest může být udělen i kolektivům (klubům). Zde je spodní a horní 

sazba trestu stejná jako při řízení s hráčem, avšak klubu může být mimo jiné uzavřeno 

hřiště nebo uloženo odehrání utkání bez diváků.58 

Za zahájení disciplinárního řízení je po jednotlivci nebo klubu (podle toho, 

s kým je řízení vedeno) požadován poplatek a ten se liší podle toho, který výkonný 

výbor (okresní, krajský, celorepublikový) se disciplinárním řízením zabývá. 

Jde o částky 300, 500 nebo 1000 Kč.  

Jednotlivec i klub může podat protest proti porušování pravidel, stanov a směrnic 

Opět bude muset ale zaplatit částku od 100 až do 2000 Kč. A opět záleží na úrovni 

 
56 VOLTR, Martin. Šimon Slavíček dostal za odvolaný gól Cenu Oldřicha Machače. In: Hokej.cz 

[online]. 20. 2. 2020 [cit. 22. 6. 2020]. ISSN 1214-5718. Dostupné z: https://www.hokej.cz/mladez-

clanek/simon-slavicek-dostal-za-odvolany-gol-cenu-oldricha-machace/5046704  
57 Český svaz ledního hokeje. Soutěžní a disciplinární řád. In: Český hokej [online]. Praha: Český svaz 

ledního hokeje, © 2017–2020, 23. 6. 2018 [cit. 9. 4. 2020]. Dostupné z: 

https://www.ceskyhokej.cz/data/document/file/2019-05-01-soutezni-a-disciplinarni-rad.pdf  
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soutěže a výkonného výboru. Stejně tak se může jednotlivec nebo klub odvolat proti 

rozhodnutí komise. Znovu bude muset uhradit poplatek od 200 do 4000 Kč, výše 

částky opět závisí na úrovni dané soutěže a rozhodovacího orgánu.59 

4.3 Doping 

Jedním ze závažných problémů ve sportu, tedy i v ledním hokeji, které se 

bezprostředně dotýkají porušování zásad fair play, je doping. Dopingem se původně 

označovala směs, která obsahovala mimo jiné opium a byla určena pro koně. Od roku 

1889 lze nalézt slovo doping v anglických slovnících.60 Zejména ve druhé polovině 

20. století probíhal v různých zemích, státem řízený doping. Většinou se jednalo 

o program, ve kterém byli sportovci monitorováni pod lékařským dohledem a na 

základě výsledků jim byl předepisován doping. Sportovci mnohdy ani nevěděli, že se 

jedná o zakázané látky, jelikož jim tyto látky byly předepisovány lékaři.61 Dopingem 

jsou ve sportu nazývány nejen takové látky, které jsou zakázané Světovou 

antidopingovou agenturou zvanou WADA, ale i metody nebo činy, které vedou 

k porušení antidopingových pravidel. Zakázané látky podporují sportovní výkon nebo 

regeneraci. Jedná se o látky a metody, které mají farmaceutický základ. Jde tedy 

o přípravky, které se mohou za běžných okolností používat v lékařství. Avšak 

používání farmakologických látek za jinými než léčebnými potřebami, často vede 

k poškozování zdraví. S dopingem se v dnešní době setkáváme nejen ve sportu, ale 

i v běžném životě. Mnoho lidí dnes užívá prostředky na zvýšení pracovní výkonnosti 

nebo na překonání stresu či únavy. Takovéto přípravky mohou být prodávány ve formě 

léků nebo potravinových doplňků. V užívání dopingu lze najít určité spojitosti jako při 

užívání drog. I když je motivace jedinců při dopování a drogování odlišná, jde 

o ovlivňování lidského organismu.62 

Příčin, které vedou sportovce k užívání dopingu, může být celá řada, 

nejčastějšími příčinami mohou být – touha po vyšší výkonnosti či materiálním úspěchu 

a slávě.63 Sportovci jsou často pod tlakem svého okolí (trenéři, sponzoři, manažeři 

 
59 Český svaz ledního hokeje. Soutěžní a disciplinární řád. In: Český hokej [online]. Praha: Český 

svaz ledního hokeje, © 2017–2020, 23. 6. 2018 [cit. 9. 4. 2020]. Dostupné z: 
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60 DRANGE, Mads. Cena vítězství: moderní historie dopingu. Přeložil Štěpánka HORÁKOVÁ. 

Praha: Dobrovský, 2020. Pangea. ISBN 978-80-758-5072-0, s. 83. 
61 NEKOLA, Jaroslav. Sport a doping. Velké Přílepy: Olympia, 2018, 175 s. ISBN 978-80-7376-539-

2, s. 60-61. 
62 Tamtéž, s. 60-61. 
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atd.) a pod tímto tlakem a touze uspět a dokázat všem svou fyzickou vyspělost jsou 

schopni poškodit nejen své zdraví, ale i své jméno a obraz sportu. Další příčinou pro 

užívání těchto látek může být urychlení léčby zranění.64 

4.3.1 Antidoping 

Prvním výrazným krokem v boji proti dopingu byl rok 1967, kdy Mezinárodní 

olympijský výbor založil Lékařskou komisi, která měla dohlížet na boj proti dopingu 

ve sportu. Od tohoto roku byly zavedeny první dopingové kontroly a také byla 

upravena definice dopingu. Dopingem bylo jakékoli užívání látky či metody, které 

mohou poškodit zdraví sportovce, nebo pomoci zvýšit jeho výkonnost. Také jakákoliv 

metoda, která měla zakrývat přítomnost nebo užívání zakázaných látek. První 

dopingové kontroly byly uskutečněny na LOH v Mexiku v roce 1968. Dalším 

důležitým rokem v boji proti dopingu byl rok 1988, kdy byla vydána první 

mezinárodní charta proti dopingu.65 

4.3.1.1 Světová antidopingová agentura 

Celosvětové antidopingové kontroly dnes provádí 

WADA – World Anti-Doping Agency (Světová antidopingová agentura), která také 

zastřešuje ostatní antidopingové organizace. WADA vznikla na první světové 

konferenci o dopingu, kterou v roce 1999 organizoval Mezinárodní olympijský výbor 

(IOC), ve švýcarském městě Lausanne. Tímto dokumentem byla stanovena nezávislá 

organizace, díky které se kontrolovali sportovci na Olympijských hrách v Sydney (rok 

2000). Nově vzniklá organizace se od té doby zabývá bojem proti dopingu, a to za 

pomoci vlád, veřejných orgánů, olympijských výborů, soukromých organizací a 

dalších subjektů zaměřených proti dopingu. Každoročně je touto organizací vydáván 

dokument, ve kterém uvádí zakázané látky a testuje stovky tisíc sportovců.66 

Hlavní moto organizace WADA zní: „WADA's mission is to lead a 

collaborative worldwide movement for doping-free sport.“ Volně přeloženo: 

 
64 Antidopingový výbor ČR. Doping… In: Antidopingový výbor ČR [online]. Antidopingový výbor 

ČR, © 2011–2020 [cit. 15. 3. 2020]. Dostupné z: http://antidoping.cz/documents/doping_unesco.pdf  
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66 World anti-doping agency. Who we are. In: World anti-doping agency [online]. WADA, © 2020 
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„Posláním organizace WADA je vést spolupracující světové hnutí za sport bez 

dopingu.“67 

4.3.1.2 Antidopingový výbor v České republice 

V České republice byl v roce 1999 založen Antidopingový výbor ČR (ADV ČR). ADV 

ČR je celostátní organizace zabývající se problematikou dopingu ve sportu. 

Od 1.1. 2020 je zřizována Národní sportovní agenturou. Ve své činnosti je ovlivněna 

kodexy a nařízeními WADA. „Základním cílem ADV ČR je chránit identitu sportu 

jako svébytné lidské aktivity, napomáhat právu sportovců účastnit se sportu bez 

dopingu a tím propagovat zdraví, spravedlnost a rovnost možností pro všechny 

sportovce. Antidopingový výbor ČR se podílí na harmonizaci, koordinaci a 

součinnosti antidopingových programů na národní i mezinárodní úrovni s patřičným 

ohledem na kontrolu, prevenci a ochranu před dopingem.“68 Českým antidopingovým 

výborem jsou zajišťovány dopingové kontroly, legislativa a prevence pro sportovce. 

Také je zástupcem ČR na mezinárodním poli v boji proti dopingu.69 

4.3.2 Dopingová kontrola a porušování antidopingových pravidel 

Dopingová kontrola může být prováděna během soutěže, po soutěži nebo kdykoliv 

mimo soutěž. Sportovci předem nevědí, kdo z nich bude testován, nejčastěji se testují 

medailisté v dané soutěži, ale k výběru může docházet i za pomocí losu. Při kontrole 

je odebrán vzorek tělních tekutin sportovce, který je poté laboratorně testován na 

zakázané látky. Toto testování probíhá v laboratořích, které schválila Světová 

antidopingová organizace (WADA). Sportovec může být postihnut kvůli dopingu, 

pokud odmítne testování, nedostaví se na kontrolu nebo pokud je u něj nalezena daná 

látka či s ní určitým způsobem manipuloval, a také pokud sportovec poruší svou 

povinnost informovat komisaře o místě pobytu v mimosoutěžním období, hrozí mu 

postih. Sportovci mají svá práva a povinnosti, které mohou v průběhu testování využít. 

Pokud je testovaná osoba sportovec mladší 18 let, měl by komisař zajistit, aby 

 
67 World anti-doping agency. Who we are. In: World anti-doping agency [online]. WADA, © 2020 
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u prováděné kontroly byl jeho státní zástupce nebo jiná odpovědná osoba, například 

trenér. Avšak tato osoba nemusí být přítomna u odebírání vzorku.70 

Pokud jde o dopingovou kontrolu v soutěžním období, ta probíhá v předem 

určených prostorech, například ošetřovna na zimním stadionu. Kontrolovaný 

sportovec s sebou může mít doprovod (tlumočník, trenér apod.) Dopingový kontrolor 

musí být stejného pohlaví jako sportovec. Během dopingové kontroly jsou odebrány 

dva vzorky (A i B), podle předem definovaných parametrů. Pokud by chtěl dopingový 

komisař odebrat vzorek krve, musí o tom sportovce předem informovat, zároveň musí 

být sportovec v takovém stavu, aby mohl krev darovat. Je možné, že sportovec užije 

zakázané látky, které mají určitý časový efekt, takže nejsou při kontrole odhaleny. 

Důvodem k prošetření mohou být rozdílná dat v biologickém pasu, ve kterém jsou 

zaznamenány a sledovány biologické parametry. Při takovémto podezření dochází 

k dalšímu testování těchto vzorků v laboratořích, které jsou schváleny WADA a mají 

potřebné vybavení a certifikáty. V současnosti největší laboratoří pro zpracování 

vzorků je v Kolíně nad Rýnem. Vzorky z České republiky se analyzují v laboratoři 

Kreischa u Drážďan.71 

Sportovec, který poruší antidopingová pravidla, je trestán sportovní organizací 

nebo svazem, který organizuje danou soutěž, ve které byl sportovec pozitivně testován, 

a to podle vlastního disciplinárního řádu. Děje se tak proto, že sportovní organizace 

samy přijaly pravidla o zákazu dopingu. Například hráče ledního hokeje hrající soutěž 

organizovanou Českým hokejem, potrestá disciplinární komise Českého hokeje pro 

danou soutěž podle disciplinárního řádu. Pokud je sportovec pozitivně testován 

v mezinárodní soutěži, např. Mistrovství světa, je trestán mezinárodní organizací, 

která toto mistrovství světa pořádá. Do disciplinárního šetření nezasahuje klub, jehož 

členem je šetřený sportovec. Proviněný sportovec může být vyloučen ze soutěže, 

diskvalifikován nebo mu může být zakázána činnost – trenérská, funkcionářská nebo 

lékařská (nevztahuje se na profesi lékaře, pouze na působení jako lékař u sportu). 

Porušení antidopingového pravidla také není kvalifikováno jako trestný čin nebo 

přestupek podle zákona. U potrestaného jedince, který je vyloučen ze soutěží, 

 
70 Antidopingový výbor ČR. Práva a povinnosti sportovce při dopingové kontrole. In: Antidopingový 
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nedochází k bránění vykonávání činnosti po dobu trestu. Tento jedinec může i nadále 

vykonávat vlastní přípravu. Při trestání sportovců se v dnešní době rozlišují provinění 

dle závažnosti. Také se hledí na to, zda bylo porušení pravidel úmyslné nebo 

z nedbalosti. Pokud je proviněním pozitivní test nebo je sportovec usvědčen 

ze zakázané metody, či jiného porušení pravidel, je trestán čtyřletým zákazem činnosti. 

Jedná-li se o obchodování s nelegálními látkami činí trest minimálně čtyři roky. 

Sportovcům může být uložen také trest ve výši osmi let až doživotního zákazu 

činnosti – zvýšená sazba a to prokáže-li se, že jejich jednání bylo opakováno. Potrestán 

může být i realizační tým sportovce a to, pokud se prokáže, že ovlivňovali nezletilé 

sportovce. Dvouletý trest s možností prodloužení nebo zkrácení doby trestu – snížená 

sazba je uložena sportovcům nebo členům realizačního týmu, kteří nehlásili provinění 

proti dopingu nebo se spolupodíleli na podvodu či užívání těchto látek. Pokud 

sportovec spolupracuje, může mu být trest prominut.72 

4.3.3 Zakázané látky a jejich negativní účinky 

Nelze definovat jednu konkrétní dopingovou látku. Některé látky tlumí bolest, 

pomáhají uklidnit tělo sportovce, a jiné naopak vzbuzují agresivitu nebo pozornost. 

U běžné populace mohou být používány jako léčivo, avšak ve sportu jde o látky 

zakázané. Při jejich užívání ve větší míře či při dlouhodobém užívání může docházet 

u zdravého jedince k různým zdravotním potížím.73 

„Zakázané látky můžeme rozdělit na několik skupin: 

1) Látky zakázané stále – neschválené látky, anabolické látky, peptidové hormony 

a příbuzné látky, beta-2agonisté, hormonové a metabolické modulátory, diuretika a 

maskovací látky. 

2) Látky zakázané pouze při soutěži – stimulancia, narkotika, kanabinoidy, 

glukokortikoidy. 

3) Látky zakázané v určitých sportech – beta blokátory.“74 
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„Zakázané jsou také určité metody zacházení s těmito látkami: 

1) Manipulace s krví a krevními komponenty. 

2) Chemické a fyzikální manipulace. 

3) Genový doping.“75 

Mezi zakázané látky jsou tedy řazeny stimulancia (efedrin, pseudoefedrin, 

amfetaminy, kokain nebo beta-2agonisté). Dále narkotika (heroin, morfin atd.), 

androgenní anabolické steroidy (např. testosteron) nebo růstový hormon. Tyto látky 

napomáhají, při sportovní činnosti, odbourávat únavu, navozují pocity euforie a 

energie, zvyšují agresivitu. Mohou snižovat i tělesnou hmotnost. Také uvolňují 

dýchací cesty a svaly (stimulancia). Dále mohou tlumit bolest (narkotika) a pomáhat 

při regeneraci (anabolické steroidy) nebo mohou pomáhat navyšovat svalovou hmotu, 

celkovou tělesnou výšku (růstový hormon).76 

Negativní následky zakázaných látek mohou být různého typu. Stimulancia a 

narkotika mohou způsobovat úzkost, stres, deprese, nespavost, pocity vyčerpání, 

poruchy srdečního rytmu, poruchy trávení a jiné. Za určitých podmínek jako je teplota 

či vlhkost vzduchu s vysokou fyzickou zátěží mohou způsobit přehřátí, srdeční 

arytmii, infarkt nebo selhání celého organismu. U androgenních anabolických steroidů 

může docházet také k problémům se srdeční činností, většímu poškození šlach, také 

poškozují pohlavní orgány, ledviny nebo játra, mohou vést až k neplodnosti. Mimo 

jiné se projevují na vzhledu jedince (více ochlupení, zvýšený výskyt akné apod.). 

Růstový hormon vede k podobným problémům jako anabolické steroidy. Dále se u něj 

vyskytuje zvětšování dlaní nebo chodidel a obličejových částí. (nos, brada, uši). 

Jak u steroidů, tak u růstového hormonu dochází i k psychickým problémům.77 

4.3.4 Doping v Ruské federaci 

Nejrozsáhlejší kauzou posledních let je státem řízený doping v Ruské federaci. V roce 

2015 WADA zakázala činnost ruské antidopingové agentuře (RUSADA), jelikož 
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nashromáždila důkazy o systematickém dopingu, který byl organizován ruskou vládou 

a dalšími organizacemi na zimních olympijských hrách v Soči.78 

„Kvůli státem řízenému dopingu a manipulaci se vzorky na hrách v Soči MOV 

doživotně diskvalifikoval celkem 43 ruských sportovců. Až na jednoho se všichni 

odvolali ke sportovní arbitráži. CAS kvůli nedostatku důkazů rozhodl o navrácení 28 

z nich včetně olympijských vítězů běžce na lyžích Alexandra Legkova a skeletonisty 

Alexandra Treťjakova do výsledkových listin. Jedenáct verdiktů CAS potvrdil, ale 

zrušil doživotní diskvalifikaci. Zbývající tři případy odložil.“79 Dále WADA vydala 

zprávu o dopingu v ruské atletice, na to reagovala mezinárodní atletická federace 

IAAF zákazem startu ruským sportovcům na mezinárodních soutěžích. Na letní 

olympiádě v Riu 2016 mohli soutěžit pouze sportovci, kteří neměli pozitivní nález na 

doping a zároveň nebyli nominováni ruským státem. V prosinci roku 2016 WADA 

zveřejnila další důkazy o ruském dopingu. Mezinárodní olympijský výbor (MOV) 

reagoval přetestováním všech ruských vzorků z LOH v Londýně (2012) a ZOH v Soči 

(2014). Rusko se ke státem řízenému dopingu přiznalo. V roce 2017 rozhodl MOV, že 

na ZOH v Jižní Koreii (2018) nebude Rusko. Ruští sportovci mohli startovat pod 

neutrální olympijskou vlajkou. Ve stejném roce vrací MOV členství Ruské federaci a 

WADA obnovuje činnost RUSADA. Ovšem RUSADA nechtěla vydat dokumenty, 

které po ní WADA požadovala. Začátkem roku 2019 RUSADA vydala potřebné 

dokumenty. Koncem tohoto roku byla Ruská federace vyloučena z velkých 

mezinárodních akcí (OH a MS) na následující 4 roky a RUSADA byla opět 

suspendována.80 9.ledna 2020 se RUSADA odvolala proti rozhodnutí WADA, celá 

kauza byla předána ke Sportovnímu arbitrážnímu soudu (CAS) v Lausanne. Sportovci 

 
78 ČT Sport. Rusko krylo doping v Soči téměř ve všech sportech, zjistila WADA. In: Česká 

televize.cz, ČT Sport [online]. Česká televize, 18. 7. 2016 [cit. 12. 3. 2020]. Dostupné z: 

https://sport.ceskatelevize.cz/clanek/olympijske-hry/rio-2016/rusko-krylo-doping-v-soci-temer-ve-

vsech-sportech-zjistila-wada/5bdb5bc30d663b6fe89f2bb7  
79 MAN, Vojtěch. Velký přehled hříšníků. Nejvíc dopingových případů bylo v Soči a Salt Lake City. 

In: iRozhlas.cz [online]. Praha: Český rozhlas, 20. 2. 2018 [cit. 19. 3. 2020]. Dostupné z: 

https://www.irozhlas.cz/sport/olympijske-hry/olympijske-hry-doping-rusko-soci-salt-lake-city-

prehled_1802201752_vman  
80 ČTK. Sport.cz. Tvrdý trest za doping! WADA na čtyři roky vyloučila Rusko z vrcholných 

sportovních akcí. In: Sport.cz [online]. Praha. 9. 12. 2019 [cit. 19. 3. 2020]. Dostupné z: 

https://www.sport.cz/ostatni/ostatni/clanek/1170950-tvrdy-trest-za-doping-wada-na-ctyri-roky-

vyloucila-rusko-z-vrcholnych-sportovnich-akci.html  
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z Ruska, kteří se budou chtít účastnit sportovních akcí, budou muset prokázat, 

že s touto kauzou nemají nic společného a budou startovat jako neutrální sportovci.81 

4.3.5 Dopingové nálezy v České republice, speciálně v ledním hokeji 

Podle Českého antidopingového výboru, který uvádí na svých webových stránkách 

statistiku dopingových kontrol od roku 1993 do roku 2019, lze určit, ve kterých 

sportech dochází nejvíce k užívání zakázaných látek. ADV ČR v tomto období odebral 

celkem 31140 vzorků, z nichž bylo 617 pozitivních. Vzorky byly odebírány jak 

v soutěžním, tak v mimo soutěžním období celkem v 89 sportech. „Mezi pozitivně 

testovanými sportovci byli i cizinci neregistrovaní v českém svazu.“82 

Nejvíce vzorků bylo komisaři odebráno atletům, a to celkem 3697, a pozitivní 

nález mělo 20 atletů. Z tohoto množství bylo nejvíce pozitivních nálezů v kulturistice, 

celkem 284 pozitivních nálezů z 1046 testovaných, což je 27,15 %. V ledním hokeji 

bylo testováno 1516 vzorků a pozitivní nález byl u 14 z nich.83 Bohužel nejsou žádné 

dohledatelné údaje o sportovcích a látkách, na které hráči ledního hokeje v ČR byli 

testováni. Český hokej (dříve Český svaz ledního hokeje) na svých oficiálních 

webových stránkách v sekci Antidoping uvádí jen materiály, které poskytuje ADV 

ČR. Nutno dodat, že dokument zakázaných látek je uveden k 1.1. 2019.84 

„Český antidopingový výbor dělá ročně zhruba 1 500 odběrů. Jednotlivé zápasy si 

vytipovává sám a ročně máme v Česku kolem dvaceti pozitivních sportovců, což se 

nijak nevymyká konvencím ve světě. Je to stejné jako ve společnosti, občas se nějaký 

kriminálník najde, ale není to nic hrozného,“ říká Michal Polák z Antidopingového 

výboru České republiky.“85 

Testování na doping je problematické, kvůli rozpočtu, kterým disponuje ADV 

ČR. V menších sportech může jít o jednu až dvě kontroly ročně. Test jednoho 

 
81 ČTK. iDnes.cz. WADA předala odvolání Ruska proti trestu sportovnímu arbitrážnímu soudu. In: 

iDnes.cz [online]. Praha: MAFRA, 9. 1. 2020 [cit. 19. 3. 2020]. Dostupné z: 

https://www.idnes.cz/sport/ostatni/wada-cas-rusky-doping.A200109_220447_sporty_rou  
82 Antidopingový výbor ČR. Statistika dopingových kontrol. In: Antidopingový výbor ČR [online]. 

Antidopingový výbor ČR, © 2011–2020 [cit. 17. 3. 2020]. Dostupné z: 

http://antidoping.cz/cs/statistiky#  
83 Tamtéž. 
84 Český svaz ledního hokeje. Antidoping. In: Český hokej [online]. Praha: Český svaz ledního hokeje, 

© 2017–2020 [cit. 18. 3. 2020]. Dostupné z: https://www.ceskyhokej.cz/cesky-hokej/antidoping  
85 BURIAN, Jakub. Kokain jako doping. Dostupný, prakticky nezjistitelný a stále populárnější. In: 

Seznam.cz [online]. 26. 11. 2019 [cit. 18. 3. 2020]. Dostupné z: 

https://www.seznamzpravy.cz/clanek/kokain-jako-doping-dostupny-prakticky-nezjistitelny-a-stale-

popularnejsi-83424  
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sportovce stojí antidopingový výbor 5 až 6 tisíc korun. Při počtu kontrol, které jsou 

vyhrazeny pro lední hokej, dochází v mužské extralize k náhodnému testu zhruba 

v desítce zápasů, včetně play-off a přípravy. „Zpravidla vylosujeme dva hráče 

z každého týmu. Ke kontrole ale můžeme vybrat i konkrétního hráče na základě 

podezření, což je však v hokeji ojedinělý úkaz.“86 

Dopingové nálezy v ledním hokeji jsou v poslední době spojovány se stále 

populárnější sociální drogou – kokainem.87 Poslední případ, kdy byl hráč ledního 

hokeje pozitivně testován na kokain, je z roku 2019, kdy byla tato droga v krvi ruského 

hráče Kuzněcova. Ten byl testován na mistrovství světa v ledním hokeji v Bratislavě. 

Od mezinárodní hokejové federace (IIHF) dostal čtyřletý trest, od svého klubu 

(zaměstnavatele) ani od soutěže, kde působí (NHL), žádný trest nedostal.88 V České 

republice, byl pozitivně testován na kokain bývalý hokejista Petr Čáslava, který byl 

přistižen při řízení auta, nebyl tedy testován při sportovním výkonu, ale při silniční 

kontrole.89 V roce 2019 bylo ADV ČR odebráno hokejistům 72 vzorků ke kontrole (52 

vzorků v soutěžním období, 20 vzorků v mimo soutěžním období), ani jeden test nebyl 

pozitivní. Svaz českého hokeje registruje podle dostupných statistik okolo 110 000 

hráčů, z toho kolem 85 tisíc v kategorii mužů, avšak v tomto čísle jsou zahnuti 

i rekreační hráči ledního hokeje. V TELH se v jedné sezoně pohybuje zhruba 300 

hráčů, vzhledem k tomuto počtu je 72 odebraných vzorků jen nepatrné množství. Také 

je možné, že hráč užije zakázanou látku mimo sezónu, stopy po ní se při kontrole 

v průběhu sezony nenajdou.90  

 
86 ZELENKA, Anton. Doping v českém hokeji? Kromě nálezů drog žádný, kontrol je však málo. In: 

iDnes.cz [online]. Praha: MAFRA, 9. 12. 2017 [cit. 18. 3. 2020]. Dostupné z: 

https://www.idnes.cz/hokej/extraliga/antidopingove-kontroly-v-ceskem-

hokeji.A171208_153112_hokej_elv  
87 BURIAN, Jakub. Od lajny k lajně. Má hokej opravdový problém s kokainem? In: Seznam.cz 

[online]. 25. 11. 2019 [cit. 19. 3. 2020]. Dostupné z: https://www.seznamzpravy.cz/clanek/od-lajny-k-

lajne-ma-hokej-opravdovy-problem-s-kokainem-83302  
88 ČTK. Hokejista Kuzněcov dostal čtyřletý trest za kokain, pozitivní test měl v den zápasu proti 

Česku. In: iRozhlas.cz [online]. Praha: Český rozhlas, 23. 8. 2019 [cit. 19. 3. 2020]. Dostupné z: 
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trest_1908231438_tat  
89 ŠINDELÁŘ, Jaroslav. Testy potvrdily v Čáslavově těle kokain, píše deník Sport. In: Lidovky.cz 

[online]. Praha: MAFRA, 19. 11. 2018 [cit. 9. 3. 2020]. ISSN 1213-1385. Dostupné z: 
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Jde tedy také o svědomí každého z hráčů, zda chce či nechce riskovat užívání 

zakázaných látek. Vzhledem k možné odhalení užití dopingu jde o stresovou situaci, 

která ovlivňuje, nejen fyzické zdraví sportovce, ale i psychické zdraví. Nálezy hráčů 

na zimních olympijských hrách a mistrovstvích světa viz příloha 2. 

4.4 Násilí ve sportu 

Násilí ve sportu úzce souvisí s hledáním idolů mezi sportovci. Vrcholový sport plní 

funkci reprezentace, a to jak na regionální, tak na celonárodní úrovni. Mnoho lidí se 

poté ztotožňuje se sportovci či týmy, kterým fandí a prožívá s nimi jejich úspěchy 

i neúspěchy. Mnohdy se nálada lidí či společnosti mění v závislosti na předvedeném 

výkonu sportovce nebo týmu, kterému fandí. Komerční vrcholový sport, jev, který má 

i filozofické a etické dimenze:  

1) „Rozevírání propasti mezi výkonnostním vrcholovým sportem a rekreačně 

kondičním sportem, jehož nositelem je masa. Sport se globalizuje, ale zároveň 

ztrácí masovou základnu aktivně sportujících. Přitom komerční povaha sportu 

neumožňuje v našich podmínkách pro řadu lidí aktivní kondiční sportování a 

stojí v cestě rozvinutí talentových předpokladů. 

2) Nepřiměřené přerůstání „ega“ sportovce do elitářského a protekcionářského 

individualismu. 

3) Slábnoucí autorita morálních stimulů. 

4) Vznik fetišismu fantastických výkonů a rekordů, dosahovaných 

či doprovázených i ne zcela „čistými“ formami v rámci „sportovně-

cirkusových show.“91 

Ve vrcholovém sportu se nachází prvky násilí, agresivity a zastrašování. Tyto 

prvky se ve sportu objevovaly v celé jeho historii, avšak v dnešní době jsou 

rozlišovány čtyři základní typy násilí: 

1) „Surový fyzický kontakt – strkání, srážení, bránění v pohybu a další formy 

fyzického kontaktu, které mohou vést ke zranění. Tyto kontakty jsou mnohdy 

vyžadovány samotnými trenéry v rámci hry. 

2) Hraniční násilí – praktiky, které porušují pravidla, avšak jsou tolerovány. 

Například boj o kotouč při vhazování v ledním hokeji. 

 
91 SEKOT, Aleš. Sociologické problémy sportu. Praha: Grada, 2008, 223 s. Sociologie. ISBN 978-80-

247-2562-8, s. 121-122. 
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3) Polokriminální násilí – tyto praktiky hrubě porušují pravidla hry, ale i morální 

normy. Ohrožují hráče fyzicky, například kopání, údery do obličeje apod. 

4) Kriminální násilí – praktiky, které jsou protizákonné a trestně stíhatelné. 

Příkladem může být zranění hráče po zápase.“92 

Násilné jednání se objevuje nejen v profesionálním (vrcholovém), ale 

i v amatérském sportu (rekreačním). Mezi projevy násilí se řadí i určité formy 

zastrašování, zejména v nekontaktních sportech. V ledním hokeji jsou hráči, kteří mají 

za úkol bránit své spoluhráče za pomocí fyzického násilí. I když trendem poslední 

doby je odstranění těchto hráčů – „bitkařů“ z ledního hokeje, stále jsou hráči, kteří 

vyznávají tento styl hry.93 

Ke sportovnímu násilí patří nepřímo, podle Sekota, také násilí mezi diváky. Mezi 

násilné činy diváků jsou řazeny například xenofobní pokřiky, nenávistné transparenty, 

používání pyrotechniky nebo fyzické násilí, které může být mezi skupinami diváků 

nebo mezi aktéry utkání a diváky. Sport, ve kterém je možné zaznamenat nejvíce násilí 

mezi fanoušky je fotbal. Mnoho výše zmíněných projevů nenávisti a násilí je 

spojováno právě s fotbalovými chuligány.94 Avšak tyto projevy chování se vyskytují i 

v ledním hokeji. Na stadionech jsou mnohdy slyšet a vidět různé projevy nenávisti 

vůči druhým týmům a jejich fanouškům. K tomuto patří i útoky na rozhodčí. 

„Fyzické násilí, které bylo spojováno s procesy ve společnosti, bylo postupně 

nahrazeno symbolikou gest a verbálními projevy. I tyto projevy mnohdy vychází 

z ekonomického a sociálního charakteru populace, také souvisí s masovými médii, 

které upozorňují na různá chování sportovních klubů a jejich členů.“95 Dále souvisí se 

sledováním hry a jejím průběhem, kdy se u diváka mění nálada podle vývoje hry. 

Divák prožívá radost, tlak, stres nebo frustraci a přímo reaguje na vývoj hry. Agrese a 

napětí u diváků přesahuje i do řad aktérů sportovního zápolení. 96 Agresivní chování 

není rozhodně v souladu s fair play. I z tohoto chování je vidět, že tlak na výsledek je 

větší než tlak na fair play. 

 
92 SEKOT, Aleš. Sociologické problémy sportu. Praha: Grada, 2008, 223 s. Sociologie. ISBN 978-80-

247-2562-8, s. 122-123. 
93 Tamtéž, s. 124. 
94 Tamtéž, s. 124. 
95 SEKOT, Aleš. Sociologické problémy sportu. Praha: Grada, 2008, 223 s. Sociologie. ISBN 978-80-

247-2562-8, s. 124-145. 
96 Tamtéž, s. 124-145. 
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4.4.1 Násilí v českém ledním hokeji 

Násilí v českém ledním hokeji řeší disciplinární komise (více v kapitole disciplinární 

komise). Přehled trestů je zveřejněn na webových stránkách Českého hokeje 

(https://www.ceskyhokej.cz/hokejove-souteze/rozhodnuti-dk-a-stk). Mezi přehledem 

disciplinárních řízení nelze nalézt řízení týkající se TELH. Lze nalézt jen jednání, která 

se týkají 1. a 2. ligy nebo ligy žen či mládežnických soutěží. Není k dispozici ani žádný 

další seznam historických trestů v ledním hokeji nebo výroční zpráva z jednání 

disciplinární komise. 

4.4.2 Násilí v českém ledním hokeji mezi diváky 

Český svaz ledního hokeje nemá na rozdíl od fotbalového svazu podepsanou smlouvu 

o spolupráci s Policií ČR. I přesto se Policie ČR zabývala na semináři o diváckém 

násilí.97 „Napadení fanoušků pořadatelskou službou v Sokolově, pálení šál na tribuně 

v Prostějově, napadení kontrolorů EET na tomtéž stadionu, zranění rozhodčího 

hozenou lahví ve Vrchlabí a k tomu ještě třeba několik případů pyrotechniky – tohle 

všechno jsou události za poslední zhruba dva roky, které spolu s pár dalšími na 

zmíněném semináři policisté připomněli ve video sestřihu.“98 

Na tomto semináři, také zaznělo, že do hokejového prostředí pronikají fanoušci 

z toho fotbalového. Podle expertů na divácké násilí by měla být podepsána již zmíněná 

smlouva o spolupráci mezi Českým hokejem a Policií ČR, jinak mohou být následky 

negativní.99 V sezóně 2019/2020 zahájila disciplinární komise českého hokeje 12 

řízení kvůli nesportovnímu chování diváků v 1. nebo 2. lize. Nejvyšší trestem bylo 

udělení pokuty 5 000 Kč.100 

V roce 2019, tedy v sezoně 2018/2019, byla z rozhodnutí disciplinární komise 

nucena odehrát jedno utkání bez diváků HC Škoda Plzeň a zaplatit pokutu ve výši 170 

 
97 SUCHAN, Jan. Policejní expert: Na hokeji dochází ke stejným incidentům jako na fotbalu, jen to 

nikoho nezajímá. In: iRozhlas.cz [online]. Praha: Český rozhlas, 13. 10. 2019 [cit. 19. 5. 2020]. 

Dostupné z: https://www.irozhlas.cz/sport/hokej/hokej-fanousci-nasili-nizsi-souteze-

policie_1910131918_tat  
98 SUCHAN, Jan. Policejní expert: Na hokeji dochází ke stejným incidentům jako na fotbalu, jen to 

nikoho nezajímá. In: iRozhlas.cz [online]. Praha: Český rozhlas, 13. 10. 2019 [cit. 19. 5. 2020]. 

Dostupné z: https://www.irozhlas.cz/sport/hokej/hokej-fanousci-nasili-nizsi-souteze-

policie_1910131918_tat  
99 Tamtéž. 
100 Český svaz ledního hokeje. Rozhodnutí DK a STK. In: Český hokej [online]. Praha, Český svaz 

ledního hokeje, © 2017–2020 [cit. 19. 5. 2020]. Dostupné z: https://www.ceskyhokej.cz/hokejove-

souteze/rozhodnuti-dk-a-stk?documentGrid-

filter%5Bkeyword%5D=nesportovn%C3%AD+chov%C3%A1n%C3%AD+div%C3%A1k%C5%AF

&documentGrid-filter%5BseasonId%5D=2020  
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https://www.ceskyhokej.cz/hokejove-souteze/rozhodnuti-dk-a-stk?documentGrid-filter%5Bkeyword%5D=nesportovn%C3%AD+chov%C3%A1n%C3%AD+div%C3%A1k%C5%AF&documentGrid-filter%5BseasonId%5D=2020


32 
 

tisíc korun českých. Kvůli nesportovnímu chování diváků na stadionu. 101„Plzeň zná 

trest za chování fanoušků v domácím zápase s Třincem, kdy trefili lahví dokonce 

i arbitra Jana Hribika. Klub musí zaplatit pokutu v celkové výši 170 tisíc korun. Šéf 

extraligové disciplinárky Viktor Ujčík mu současně uložil trest odehrání jednoho 

zápasu bez přítomnosti diváků, s podmínečným odkladem na zkušební dobu do 

30. dubna 2019.“102 

5 Korupce v českém ledním hokeji 

Korupce či korupční jednání lze definovat jako zneužití pravomoci, nestrannosti či 

procesu rozhodování. Korupčním jednáním je takové jednání, díky kterému lze získat 

finanční nebo jinou výhodu. Korupční jednání je ve společnosti považováno za 

nemorální.103 

„Schopnost instituce korupci potlačovat a bránit se jí je indikátorem kvality vnitřní 

kultury celého institucionálního systému jako takového a z ní vyplývajících norem 

chování v příslušných institucích. Výskyt korupce může ohrozit životaschopnost 

demokratických institucí a tržních ekonomik a zároveň bezpečnost státu, a to jak 

z hlediska vnitřní, tak i vnější bezpečnosti.“104 

Korupce v českém ledním hokeji je dalším etickým problémem. Luděk Bukač, 

uznávaný trenér ledního hokeje a pedagog, přiznal v rozhovoru pro Lidovky.cz, že 

mládežnický hokej není férovým prostředím. Dále přiznal, že korupce a ovlivňování 

jsou problémem českého hokeje.105 

V roce 2015 zveřejnil podnikatel Miroslav Palaščák videonahrávku s tehdejším 

reprezentačním trenérem Vladimírem Růžičkou, na které mělo dojít k předání 

500tisícového daru pro trenéra. Ten měl poté prosazovat syna podnikatele v ledním 

 
101 BAGAR, Adam. Velká pokuta! A utkání bez diváků? Plzeň zná trest za řádění fanoušků. In: 

Hokej.cz [online]. 12. 3. 2019 [cit. 20. 5. 2020]. ISSN 1214-5718. Dostupné z: 

https://www.hokej.cz/velka-pokuta-a-utkani-bez-divaku-plzen-zna-trest-za-radeni-

fanousku/5037926?t=1xbrawnxh98rwtp7eknkpb9kqs8hcuvxdtrvks7lw6m%3C%21DOCTYPE+HTM

L+PUBLIC  
102 Tamtéž. 
103 Stop korupci. Interní protikorupční program Ministerstva vnitra. In: Policie ČR [online]. Policie 

ČR, © 2020 [cit. 20. 5. 2020]. Dostupné z: https://www.policie.cz/clanek/co-je-korupce.aspx  
104 Tamtéž. 
105 ŠONSKÝ, Lukáš. Legenda Bukač: Korupce v hokeji existuje. Pokud ji nevyřešíme, přestanou lidé 

na stadiony chodit. In: Lidovky.cz [online]. Praha: MAFRA, 23. 5. 2015 [cit. 20. 5. 2020]. ISSN 1213-

1385. Dostupné z: https://www.lidovky.cz/sport/hokej/legenda-bukac-korupce-v-hokeji-existuje-

pokud-ji-nevyresime-prestanou-lide-na-stadiony-chodit.A150522_195654_ln-sport-hokej_lso  
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hokeji.106 Tato kauza spustila projekt Českého hokeje, který zřídil společně 

s Transparency International ČR a Lovcikorupcniku.cz etickou telefonní a emailovou 

linku. Tato linka by měla nejen pomoci odhalit korupční jednání, ale také by měla mít 

funkci prevence.107 Plakát k etické lince viz příloha 3. 

Jedním z konkrétních problémů, které Český svaz ledního hokeje zveřejnil 

v souvislosti s korupčním jednáním, je jednání různých lidí vydávající se zejména za 

hokejové agenty. Za necelý rok existence etické linky bylo prošetřováno 16 případů, 

ale žádnou systémovou korupci se nepodařilo odhalit.108 

Bohužel nelze dohledat žádná aktuální čísla, ani podněty, které by byly na tuto 

linku zaznamenány, nicméně činnost linky stále probíhá. Pouze je známo, že Český 

hokej reagoval na podvodné agenty, a to tím, že je začal certifikovat. Agenti musejí 

splňovat určité podmínky, mezi které patří: „písemná žádost, včetně uvedení 

požadovaných údajů, u právnických osob ověřený Výpis z Obchodního rejstříku ČR, 

u fyzických osob ověřený Výpis ze Živnostenského rejstříku ČR, vlastnoručně 

podepsaný kodex, vlastnoručně podepsané čestné prohlášení a úhrada ročního 

poplatku ve výši 10 000 Kč pro právnické osoby a 5 000 Kč pro fyzické osoby.“ 109 

Tento certifikát není podmínkou k činnosti hráčských agentů, slouží pouze 

informativně pro klienty.110  

 
106 POLÁČEK, Daniel. Začíná soud s Vladimírem Růžičkou. Trenérovi hrozí až pětileté vězení. In: 

Aktuálně.cz [online]. Economia, 11. 8. 2016 [cit. 20. 5. 2020]. Dostupné z: 

https://sport.aktualne.cz/hokej/zacina-soud-s-vladimirem-ruzickou-trenerovi-hrozi-az-

petilet/r~cf9245c85f4d11e6a4100025900fea04/  
107 Transparency International ČR. Spolupráce s ČSLH s Transparency International ČR a iniciativou 

Loveckorupcniku.cz se rozšiřuje i na oblast prevence. In: Transparency international ČR [online]. 

Aktualiz. 29. 3. 2016 [cit. 20. 5. 2020]. Dostupné z: https://www.transparency.cz/spoluprace-s-cslh-s-

transparency-international-cr-a-iniciativou-loveckorupcniku-cz-se-rozsiruje-i-na-oblast-prevence/  
108 ČTK. Jak zatočit s korupcí v hokeji? Podvádějí prý zejména agenti. In: Lidovky.cz [online]. Praha: 

MAFRA, 29. 3. 2016 [cit. 20. 5. 2020.]. Dostupné z: https://www.lidovky.cz/sport/hokej/hokejovy-

svaz-se-vice-zameri-na-prevenci-mozne-korupce.A160329_170627_ln-sport-hokej_vlh  
109 Český svaz ledního hokeje. Hráčští agenti. In: Český hokej [online]. Praha, Český svaz ledního 

hokeje, ©2017-2020 [cit. 20. 5. 2020]. Dostupné z: https://www.ceskyhokej.cz/cesky-hokej/hracsti-

agenti  
110 Tamtéž. 
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6 Výzkumná část  

Výzkumná část bakalářské práce představuje empirické šetření malého rozsahu, jehož 

cílem je zjistit, jaké mají hráči ledního hokeje z cílové populace zkušenosti s pravidly 

fair play. To znamená, zda jsou hráči ledního hokeje z cílové populace seznámeni 

s pravidly fair play, popřípadě kdo je s těmito pravidly seznámil, jaké mají zkušenosti 

s dodržováním těchto pravidel a jak naplňování nebo porušování pravidel fair play 

hodnotí. Pro naplnění cíle byla zvolena kvalitativní metoda. Jednak z důvodu získání 

podrobnějších informací, které kvantitativní metoda neumožňuje, jedna z důvodu, že 

sběr dat byl vázán na období opatření proti šíření koronaviru a nemoci COVID-19, 

které omezilo přístup k respondentům z cílové populace. Sběr dat probíhal formou 

polostrukturovaných rozhovorů na přelomu dubna a května roku 2020, konkrétně od 

29. 4. do 8. 5. Cílovou populací byly hráči ledního hokeje mezi osmnáctým a třicátým 

rokem, kteří mají v tomto sportu mnohaletou zkušenost na různých úrovních a 

v různých soutěžích ledního hokeje. Respondenty se stalo 8 hráčů ledního hokeje 

ve věku 20 až 29 let 

6.1 Metodologie 

K zjištění potřebných informací byly využity polostrukturované rozhovory, které 

napomohly k otevřenosti a potřebným reakcím respondentů v průběhu rozhovoru. 

V průběhu rozhovoru bylo možné měnit pořadí otázek, reagovat podle odpovědí 

respondenta na jeho sdělení. Rozhovory byly anonymní, proto identifikační údaje 

v textu autor nahradil symbolem (***), tak aby chránil anonymitu hráčů. Někteří 

respondenti uváděli ve svých odpovědích kluby, ve kterých působili. Nicméně jména 

respondentů byla změněna, tak aby nemohli být identifikováni.  

Vzhledem k situaci, která panovala při sběru dat, s omezeními kvůli nemoci 

COVID-19, každý z rozhovorů vznikal jinak a na jiném místě. K některým 

rozhovorům využil autor aplikaci Skype. 

Rozhovory byly nahrávány na mobilní telefon, s touto skutečností autor seznámil 

respondenta vždy před rozhovorem. Po dokončení rozhovoru byl rozhovor uložen na 

Google Disk a přepsán do dokumentů MS Word. Následně byly rozhovory zpracovány 

otevřeným kódováním a výsledky výzkumu vyhodnoceny a zaneseny do výsledků 

práce. 
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Scénář polostrukturovaného rozhovoru viz příloha 4 a přepis rozhovoru 8 – Libor 

viz příloha 5. 

6.2 Charakteristika respondentů 

Respondenti jsou aktivní hráči ledního hokeje. Jelikož sám autor je hráčem ledního 

hokeje, vybíral respondenty z hráčů, se kterými se za svou kariéru setkal a navázal 

s nimi přátelský vztah. Tento přístup pomohl získat informace na základě důvěry mezi 

tazatelem a respondentem, třebaže bylo nutné zároveň kontrolovat, zda odpovědi 

nejsou tímto vztahem naopak negativně ovlivněny. Věk respondentů se pohyboval od 

20 do 29 let. Důvodem tohoto věkového rozmezí byla snaha o rozmanité a odlišné 

zkušenosti respondentů. Dalšími důvody bylo dovršení hranice dospělosti a 

absolvování mládežnických kategorií v ledním hokeji. Dle autora byly tyto dvě 

podmínky důležité zejména pro otázky týkající se dopingu, motivace a zkušeností, 

které hráči nasbírali za svou kariéru.  

Autor záměrně oslovil hráče z různých úrovní a soutěží, aby bylo možné 

zohlednit i odlišné zkušenosti respondentů. Každý z respondentů má zkušenosti 

s působením v českém hokeji. Mezi respondenty, jsou hráči z Extraligy (TELH), první 

ligy (Chance liga), druhé ligy, krajské ligy, z německé třetí ligy (Oberliga) a německé 

páté ligy (Regionalliga).  

 Rozhovor 1 – Petr, 26 let, poslední sezonu nastupoval ve 2. lize. Vzhledem 

k tomu, že rozhovor probíhal přes aplikaci Skype, nemohl se respondent, dle svých 

slov, zbavit dojmu, že nejde o rozhovor pro noviny. Avšak přes Petrovu počáteční 

nervozitu se rozmluvil a odpovídal rozsáhle na otázky, které podle jeho názoru byly 

zajímavé. Bohužel některé odpovědi rozvedl až po nahrávání rozhovoru. Ač i sám 

autor musel překonat určitou nervozitu, hodnotí tento rozhovor jako příjemný 

a přínosný pro svou práci. 

 Rozhovor 2 – Tomáš, 20 let, poslední sezonu nastupoval v Regionalliga 

(Německo). Díky zkušenostem z Německa mohl porovnávat českou a německou 

hokejovou kulturu. Rozhovor probíhal u Tomáše doma a dle jeho názoru ho rozhovor 

velice bavil a si „užil ho“. Autor si myslí, že hodně pomohlo prostředí, ve kterém 

rozhovor vznikal, a u rozhovoru se společně s tazatelem několikrát zasmáli. 



36 
 

 Rozhovor 3 – Karel, 23 let, poslední sezonu nastupoval v krajské hokejové 

lize. Ve své kariéře prošel několika mládežnickými mužstvy v různých městech, takže 

mohl porovnávat rozdílné klubové kultury. Rozhovor probíhal u respondenta na 

zahradě za příjemného počasí. Karel hodnotil rozhovor jako zajímavý a přímý 

vzhledem k situaci v českém ledním hokeji. Karel odpovídal obsáhle a snažil se své 

odpovědi rozvést do detailů. 

Rozhovor 4 – Michal, 23 let, poslední sezonu nastupoval v Oberliga 

(Německo). Michal strávil několik sezon v mládežnických kategoriích v ČR. Poté se 

vrátil do Německa, kde působil v profesionálních soutěžích. I když rozhovor probíhal 

přes aplikaci Skype, cítil se uvolněně a snažil se odpovídat přímo a rozsáhle. 

Nad některými otázkami se musel zamýšlet. Autor měl z rozhovoru dobrý pocit a 

jelikož se s respondentem dlouhou dobu nesetkal, využil tento hovor k získání nových 

informací. 

Rozhovor 5 – Pavel, 29 let, poslední sezonu nastupoval v krajské hokejové 

lize. Rozhovor probíhal u autora v bytě. Respondent odpovídal věcně a působil 

uvolněně. V průběhu rozhovoru se několikrát vrátil k předchozí otázce, aby ji doplnil. 

Bylo znát, že respondent byl nejstarší z dotazovaných, což se odráželo na některých 

názorech a zkušenostech a nadhledu oproti mladším respondentům.  

Rozhovor 6 – Jiří, 23 let, poslední sezonu nastupoval v extralize ledního hokeje. 

V mládežnických kategoriích působil dva roky v USA, takže mohl porovnávat tyto 

dva systémy. Bylo znát, že respondent je zvyklý na rozhovory a jeho odpovědi byly 

více profesionální než u ostatních. Autor měl také pocit, že na některé otázky 

odpovídal Jiří diplomaticky a nechtěl je více komentovat, což je dle autorova názoru 

škoda, neboť rozhovor mohl přinést zajímavé zkušenosti a více informací. I přesto byl 

rozhovor v určitých ohledech velice přínosný pro tuto práci. 

Rozhovor 7 – Roman, 20 let, poslední sezonu nastupoval v 1. hokejové lize. 

Rok působil v USA, takže i on mohl porovnávat systém v ČR s jiným. Rozhovor 

probíhal u autora doma. Z počátku byla na Romanovi cítit nervozita, která postupem 

času odezněla, a respondent se dokázal, alespoň částečně uvolnit. Podle autora na něj 

mohlo působit cizí prostředí, ve kterém rozhovor probíhal. I přesto byly jeho odpovědi 

vždy k věci.  
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Rozhovor 8 – Libor, 27 let, poslední sezonu nastupoval v krajské hokejové lize. 

Libor prošel několika kluby v českém prostředí, takže má bohaté zkušenosti s různými 

přístupy. Rozhovor probíhal u respondenta doma, v uvolněné atmosféře. O bohatých 

zkušenostech vypovídá i to, že se jednalo o nejdelší rozhovor. Jeho odpovědi byly 

velice zajímavé a rozhovor tazatele i respondenta bavil. Po skončení rozhovoru se 

respondent zamyslel nad celou svou kariérou, rozvíjel i nadále své myšlenky, bohužel 

mimo záznam. 

6.3 Výzkumné otázky 

Výzkumné otázky vycházejí z cíle šetření, kterým je zjistit, zda jsou hráči ledního 

hokeje seznámeni s pravidly fair play, jak hráči ledního hokeje hodnotí osobní 

zkušenosti s jejich dodržováním a porušováním pravidel fair play v ledním hokeji a 

s čím je toto jejich hodnocení ovlivněno. 

 Byly stanoveny tyto výzkumné otázky: 

1) Jaký význam pro vlastní život přikládají hráči svému zapojení do ledního 

hokeje? 

2) Jak jsou hráči ledního hokeje obeznámeni s pravidly fair play? 

3) Jaké mají hráči ledního hokeje osobní zkušenosti s dodržováním a 

porušováním pravidel fair play (doping, násilí, protekce, korupce aj.)? 

4) Jaký význam přikládají hráči ledního hokeje pravidlům fair play v ledním 

hokeji? 

5) Které faktory ovlivňují to, že pravidla fair play se v hokeji dodržují, anebo 

porušují? 

Ke každé z těchto výzkumných otázek bylo vytvořeno několik dalších otázek či 

podotázek, aby bylo dosaženo cíle, který autor potřeboval ke svému výzkumu.  

6.4 Výsledky rozhovorů  

6.4.1 Výzkumná otázka 1  

Touto výzkumnou otázkou autor zjišťoval, jaký význam pro vlastní život přikládají 

hráči svému zapojení do ledního hokeje. Pro výzkumnou otázku číslo 1 byly sestaveny 

tyto podotázky: 

• Jak dlouho se věnuješ lednímu hokeji? 

• Jak ses dostal k lednímu hokeji? 
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• Zajímá se rodina o tvůj hokejový život? 

• Cítíš podporu ze strany rodiny nebo přátel? Popřípadě je pro tebe tato 

podpora důležitá? 

• Máš díky hokeji více přátel, než bys měl bez něj? 

• Jaké má hokej ve tvém životě místo? Jak se naplňují tvoje očekávání, která 

jsou spojená s hokejem? 

• Baví tě lední hokej? Proč ano/ne? 

• Živíš se ledním hokejem? 

• Kolik tedy trávíš času hokejem? 

• Co tě motivuje? Jaká je tvoje motivace hrát lední hokej? 

• Pomohl ti v něčem lední hokej? Co tě naučil do života? 

• Dokážeš si představit svůj život bez hokeje, co bys dělal? 

• Vidíš svoji budoucnost v ledním hokeji? 

• Byl jsi někdy vážně zraněný? 

Všech osm respondentů se hokeji věnuje od útlého dětství (od 4. do 9. roku 

života), tedy značnou část svých životů. K hokeji je přivedl nejčastěji jejich otec nebo 

jiný člen rodiny. Všichni respondenti si uvědomují, jak důležitá pro ně byla podpora 

rodiny, hlavně v začátcích. Podporu rodiny pociťují i nadále, avšak jiným způsobem 

než v mládežnických letech. Během dosavadní kariéry si vytvořili mnoho kontaktů a 

přiznávají, že mají většinu přátel z kolektivu hokeje. Hodnoty, které si přinesli hráči 

z ledního hokeje do civilního života jsou: disciplína, pokora, respekt ke starším nebo 

spolupráce v kolektivu. Pro Karla jsou tyto hodnoty velmi důležité: „Dost věcí, ať je 

to pokora, ať je to ňáká disciplína, protože to je v životě, si myslim, hodně důležitý. 

Bejt trošku disciplinovanej a, a mít jako, mít jako ňák, ňákej řád. Á, takže si myslim, 

že je to hodně důležitý, no.“. Pavel díky hokeji získal i větší sebevědomí: „…že mi to 

pomohl časem v takovým tom, bejt průraznější, takovýto to, víc si dovolit, mít takový 

větší sebevědomí…“.  

Čas strávený hokejem se liší podle toho, zda hrají hokej rekreačně nebo zda na 

profesionální úrovni. Jiří, který se hokejem živí, uvedl, že hokejem tráví až několik 

hodin denně: „Ty jo, tak jako fyzicky je to dost odlišný ty dny, páč když je tréninkove, 

den tak hokejem trávim, já nevim, od osmi, od osmi co přijdu na zimák, do ňákejch 

dvanácti, půl jedný když ze zimáku odcházim, takže to jsou ňáký čtyři hodiny, okolo 



39 
 

těch čtyř hodin a když je zápasovej den, tak samozřejmě večer ještě utkání, takže se to 

pohybuje okolo nějakejch třeba sedmi hodin denně“. Oproti tomu například Pavel tráví 

hokejem pouze několik hodin v týdnu: „No tak dejme tomu, že máme dva tréninky 

hodinový za tejden plus zápas… nevim, budem počítat tři hodiny, tak je to… pět hodin 

týdně?“  

Hokejem se primárně živí čtyři respondenti – Petr, Michal, Jiří a Roman. Petr 

s Michalem si ještě přivydělávají na brigádách, například Michal si přivydělával 

ve fitness centru: „No, takovej vedlejšák, no. Dřív jsem pracoval u sponzora, třeba 

minule jsem pracoval ve fitku za barem a teďka jsem pracoval v takový hale a tam 

jsem pomáhal balit takový bedny. Nic velkýho.“  Lední hokej berou jako součást 

života, bez ohledu na úroveň soutěže, a kromě respondenta Pavla si svůj život nedokáží 

představit bez hokeje. Také by se chtěli hokeji věnovat po skončení svých aktivních 

kariér, nejčastěji uváděli možnost trénovat mládež. Tuto variantu přiznává i Pavel, ale 

zároveň dodává, že ho znechucuje prostředí českého hokeje: „Nad tím přemejšlim 

neustále jestli… chvilku mám takový choutky jako zkusit nějakou trenéřinu, která by 

mě možná bavila… na druhou stranu, když vidim, co se v tom hokeji děje, tak mě to na 

jednu stranu, na jednu stranu mě to jako… jak to říct… na jednu stranu mě to… 

Znechucuje.“. Motivace jednotlivých respondentů se liší podle úrovně soutěže. Hráči, 

kteří se hokejem živí, uváděli jako motivaci posun do lepších soutěží nebo finanční 

ohodnocení. Kdežto hokejisté nižších soutěží se shodují, že je hokej baví a hlavní 

motivací je kolektiv.  

Vážná zranění prodělali respondenti Petr, Tomáš, Karel a Jiří, i přesto se 

k hokeji vždy vrátili a jejich zranění nijak neutlumila touhu věnovat se mu i nadále. 

Konkrétně Jiří uvedl toto: „Tak teď si ho představit nedokážu, jako, hokej je můj život 

a, řikám, teď jsem měl vážný zranění, docela se to táhlo, a najednou jsem zjistil, že bez 

toho hokeje žit prostě neumim, že mě to naplňuje, naplňuje mě to na tisíc procent a bez 

toho žít určitě nechci, takže teď si to nedokážu představit.“ 
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6.4.2 Výzkumná otázka 2  

Předmětem druhé výzkumné otázky byla obeznámenost hráčů ledního hokeje 

s pravidly fair play. Popřípadě kdo hráče s těmito pravidly seznámil. K zjištění 

potřebných informací sloužily tyto podotázky:  

• Kdo byl pro tebe vzorem v mládí, ke komu jsi vzhlížel? 

• Máš nějaký vzor i v současnosti? 

• Co si představuješ pod pojmem fair play? 

• Jaké znáš dokumenty spojené s fair play? 

• Byl jsi seznámen s nějakým etickým kodexem nebo jiným dokumentem 

týkající se fair play? Kdo tě s ním seznámil? 

• Má/ Měl tvůj klub etický kodex? 

Šest z osmi respondentů uvedlo jako svůj vzor z mládí Jaromíra Jágra, například Karel: 

„…jako pro většinu těch malejch kluků jako co jsme byli, byl Jarda Jágr, že jo...“. 

Třikrát byl zmíněn Dominik Hašek, mezi nimi byl i Pavel, který uvedl zároveň 

i Jaromíra Jágra: „Ne, to byla klasika. To byl Jágr, Hašek. Potom Naganu.“ 

Respondenti Roman a Libor měli jako svůj vzor Radima Vrbatu. Mimo jiné všichni 

uvedli jako své idoly z mládí hráče ledního hokeje, kteří nastupovali v NHL nebo 

v jejich mládežnickém klubu. Mezi současné vzory řadili respondenti hráče, kteří 

momentálně nastupují v NHL. Michal s Romanem zmínili jako své současné vzory 

své otce, Roman kromě svého otce uvedl i Kazmu: „Tak určitě, můj táta. A když už si 

to vzal, tak líbí se mi to, co třeba dělá Kazma, že se takový kontroverzní, co dělá, ale 

většinou ty jeho nápady nebo ta věc, a pak že to dělá. Tak to se mi hrozně líbí. 

No.“Mimo sportovní vzor uvedl také Petr, který zmínil Leoše Mareše: „Třeba teď Leoš 

Mareš prostě, z ničeho prostě je z něj top, tady moderátor v Český republice nebo 

osobnost vlastně Český republiky.“ Libor uvedl jako jeden ze svých současných idolů 

tenistu Rogera Federera: „...velkým vzorem je pro mě v tenise třeba Roger Federer, že 

je to gentleman, hraje prostě fair play a je to…“. 

Všech osm respondentů dokázalo odpovědět a vyjmenovat různé příklady chování fair 

play. Karel zmínil odvolání faulu: „Tak představim si to, že, že prostě když, když třeba 

sklouznu po hokejce a vidim, že to ten faul není, tak se radši přiznám, protože existuje 

takový hokejový štěstí, který se ti v sekundě může votočit totálně zády a z vyhranýho 

zápasu 4:0, můžeš 5:4 prohrát.“ Simulování a odvolání faulů zmiňovala většina 
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respondentů. Michal například zmínil i respekt k soupeři: „Tak určitě respektovat 

soupeře i spoluhráče a prostě se chovat tak, aby ten (výdech), aby se dodržovali určitý 

pravidla a aby ten sport měl určitej řád, no.“ Žádný z respondentů se za celou 

dosavadní kariéru nesetkal s dokumentem, který by definoval určitá etická pravidla! 

Ať už v mládeži nebo v dospělém hokeji. Což ilustrují výpovědi Libora: „Určitě ne. 

Určitě ne. Je to asi i škoda, protože pak kolikrát se na tom zápase semele plno věcí, ty 

hráči se poperou zbytečně, a kdyby to prostě, to fair play bylo zařazený jako 

v pravidlech, tak prostě to ty hráči nebudou přehlížet.“, nebo Tomáše: „Neměli jsme 

to nikde napsaný, vždycky jako nám jako…. to je samozřejmost podle mě.“. Roman se 

také v mládeži nesetkal s psaným kodexem: „Vůbec ne. Neměly“. Ani profesionální 

hráči – Michal, Jiří a Roman, nemají ve smlouvě žádné poučení o fair play či jiný 

etický kodex, jak uvedl Jiří: „Tak takovýdle desatero, jsem se nikdy s tim nesetkal…“. 

Uvedl však, že se setkal s pravidly, které například zmiňovali chování k novinářům: 

„…samozřejmě, každej ten klub, nebo každej ten klub, zatím jsem byl ve dvou, jako 

ve dvou nastálo, pár zápasů jsem odehrál někde jinde, ale to se nepovažuju jako člen 

kádru, tak v těch dvou klubech vždycky byly nějaký pravidla, přes který prostě to nešlo, 

ať už to bylo komunikování s novinářema, ať už to bylo nošení oblečení a různý takový 

maličkosti, ale nikdy to nebylo nic, nic tak zásadního, že bysme museli prostě 

podepisovat něco, že budem dělat tohle a tamto, to jsem ještě nezažil.“. Michal, který 

působil v Německu, zmínil podobnou zkušenost: “Jen nám prostě řekli, že prostě 

třeba když budeme na nějaký akci se sponzorama, tak abychom se prostě chovali 

slušně a na veřejnosti abysme nedělali žádnej bordel, prostě aby to nějak nedopadlo 

špatně jakoby pro klub, nebo něco takového…“  

Znalost dokumentace etických pravidel byla mezi dotázanými hráči nízká. 

Nikdo z nich nedovedl uvést například žádnou chartu, desatero chování nebo jiný 

dokument týkající se etiky. Jiří si matně vybavil chartu fair play, která byla dříve 

součástí extraligy ledního hokeje: „… kdysi dávno, to ještě se tady hrála extraliga 

předtím, než se spadlo, že se tady kapitáni podepisovali, tušim nějakou chartu fair 

play, nebo co to bylo, vůbec nevim, co to mělo, jako co to obnášelo nebo tak, ale vim 

jediný todle, že se podepisovalo, jinak teď o ničem asi nevim.“ Tento příklad uvedl 

i Karel. Žádný z hráčů se také nesetkal, že by s takovou iniciativou přišel trenér nebo 

jiná odpovědná osoba. Petr také dodal toto: „To, to určitě ne jako tohle.“ Přiznávají, 

že trenéři je seznamovali s pravidly, zejména v mládežnických kategoriích, které 
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po nich budou během sezony chtít, ale prvky fair play chování nebyly zmíněny. Karel 

uvedl: „Já si myslim, že to bylo hlavně v mládeži, to bylo, že jo. Tam jsme měli ňáký 

pravidla, který se museli dodržovat.“.   
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6.4.3 Výzkumná otázka 3 

Cílem výzkumné otázky bylo zjistit, jaké mají hráči ledního hokeje osobní zkušenosti 

s dodržováním a porušováním pravidel fair play (doping, násilí, protekce, korupce aj.). 

Autor zjišťoval potřebné informace pomocí těchto podotázek: 

• Dodržuješ fair play pravidla? Například odvolal bys faul nebo přiznal bys, 

že jsi fauloval, dal gól nefér způsobem? 

• Setkal jsi se někdy s gestem fair play? Popiš. 

• Podváděl jsi někdy na tréninku nebo při zápase? 

• Měl jsi výčitky, že jsi nehrál fér? 

• Jak dlouho trvala regenerace? Snažil jsi se ji urychlit nějakými zakázanými 

prostředky? 

• Seznámil tě někdo s antidopingovými pravidly? 

• Byl jsi ty sám nebo někdo z tvých spoluhráčů testován na doping? 

• Byl jsi svědkem nebo uživatelem zakázaných látek? Pokud ano, co tě 

k tomu vedlo? 

• Byl jsi svědkem uplácení nebo prosazování jiného hráče na úkor vlivů ze 

strany rodičů? 

• Jaký je tvůj názor na doping, korupci nebo násilí ve sportu? 

Každý z respondentů přiznal, že se setkal s gestem fair play. Autor tedy 

konstatuje, že prvky fair play jednání se objevují na všech úrovních sportovní činností. 

Nelze tvrdit, že by se gesta fair play objevovala jen v nižších soutěžích, kde nejsou 

hlavní motivací peníze nebo na nejvyšší úrovni, kde jsou ve většině případů přítomny 

kamery a zápasy jsou více navštěvovány a sledovány. Porovnat můžeme výpověď 

Libora, který nastupoval v krajské hokejové lize: „Tak určitě se snažím jako ze všech 

sil, ale prostě stoprocentní nejsem, když třeba je opravdu faul, jako že třeba šlápnu si 

na hokejku a ten protihráč jde na trestnou, tak určitě se stalo, že už jsem se přihlásil, 

že to faul nebyl…“ A výpověď Jiřího, který nastupoval v nejvyšší soutěži: „Jo, vlastně 

můj první rok v ***, tak jsme tady hráli, tak jsme tady hráli s ***, tušim, že to bylo 

2:2, ne 1:0 jsme vedli a byl tam odpískanej faul na *** a vlastně ***, sám dojel za 

rozhodčim a řek, že to faul nebyl, že prostě, že tam, já nevim už přesně, co se tam stalo, 

ale na tohle si pamatuju…“. Na výpovědi Libora můžeme vidět, že se sám přiznal a 

odvolal faul, podobnou zkušenost má i Tomáš, Roman a Karel. Petr sice neodvolal 
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faul, ale upozornil na chybné rozhodnutí rozhodčího. I když se většina respondentů 

setkala za svou karierů s gestem fair play, stále jsou tato gesta ojedinělá. Reakce okolí 

na ně je, podle dotázaných hokejistů, převážně pozitivní. „Všichni mě dost 

podpořili…“ – říká Karel. Michal k tomu uvedl: „Tak bral jsem to jako né úplně 

samozřejmost, ale prostě jsem si říkal, že to musí být opravdu dobrej charakter, ale i 

prostě fanoušci, protihráči, všichni to prostě ocenili, protože se to přeci jenom tak 

často nevídá, no.“ Libor přiznal, že se ve své kariéře provinil proti fair play pravidlům: 

„Jednu situaci si vybavuju… že jsme dostali góla na vyrovnání a dva spoluhráči, nebo 

já a jeden můj spoluhráč jsme viděli, že to byl gól a stihli jsme to vytáhnout z brankové 

čáry, a jak řikám, v těhle soutěžích nejsou kamery, rozhodčí tam prostě byl pozdě a on 

ten gól prostě nemohl uznat no… uhádali jsme to, a pak v tu chvíli jsme měli jako 

radost, vyhráli jsme ten zápas, ale pak určitě jsem na to pár dní potom myslel a určitě 

mě to zpětně mrzelo.“ Zbylí respondenti se přiznali, že ne vždy dodržují pravidla 

v tréninkovém procesu a občas si pomohou faulem. I když se snaží být čestní, emoce 

ze hry je ovlivní a pomohou si získat výhodu. Toto chování se ale nesnaží přenášet do 

zápasů. Pokud jde o drobné fauly, nemají větší výčitky ze svých skutků. „Určitě jsem 

dřív takovýhle věci udělal. Ale už to bylo na tréninku, kdo se mi ňák nezdál nebo… 

Určitě tam byly dřív, ale teď už takovýhle věci moc nedělám.“- vyjádřil se Petr.  

Bylo zjištěno, že antidopingová pravidla či seznam zakázaných látek jsou 

součástí profesionálních smluv. Michal, Jiří a Roman tak měli povědomí 

o zakázaných látkách. „Vlastně až do týhle doby, co, co jsem začal v ***…, až 

tam jsme na to jakoby tak ňákou přednášku. Máme vylepenej v kabině papír, co je 

jak zakázaný, na co si dávat pozor. Tak vlastně jakoby, až teď se s tim jako by 

setkal, takhle.“– uvedl Roman. Žádný z hráčů nebyl seznámen s antidopingovými 

pravidly v mládeži. Později byli seznámeni jen profesionální hráči. S dopingovou 

kontrolou v mládeži se setkali pouze dva hráči, Petr a Karel. Petr byl svědkem 

testování spoluhráče, Karel byl sám testován: „Byl jsem ve staršim dorostu, když 

jsme hráli v***.“ Jiří, který je součástí nejvyšší soutěže v ČR, přiznává, že 

dopingové kontroly probíhají celkem často: „Jo, tak my vlastně podstupujem 

dopingovky dost často…, ale těch dopingovek je za tu sezónu spousty a zatím, 

myslim, nikoho nechytili, takže asi ten sport bude dost čistej. Hele je to hodně 

individuální, já vim, že já mám spoustu kamarádů v *** a vim, že v***, tam 

loňskou sezónu byli třeba 6x, 7x a v ***byli, myslim, 2x jo, takže, takže je to sezónu 
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od sezóny rozdílnější a je to prostě namátkově, prostě ta dopingovka si rozmyslí, 

že tendle zápas pojede do***, nebo do ***a otestuje si a vybere si tři lidi a ty si 

otestuje.“ Průběh dopingové kontroly, dokázal popsat pouze Jiří, proces se 

shoduje s popisem v kapitole Dopingová kontrola a porušování antidopingových 

pravidel. Ostatní hráči nemají o dopingových kontrolách vůbec žádnou znalost. 

„Vůbec. Ani nevim, jestli se to dělá močí nebo prstem (smích)“– řekl Pavel. 

Přestože hráči neznají konkrétní dopingové látky, dávají si pozor, pokud používají 

doplňky stravy nebo léky, na to, aby tyto neobsahovaly žádné zakázané látky.  

Jak bylo zjištěno již ve výzkumné otázce číslo 2, Petr, Tomáš, Karel i Jiří 

prodělali během své kariéry vážná zranění. I ostatní hráči měli během svých kariér 

drobná zranění, žádný z nich se však nesnažil urychlit regeneraci pomocí 

nepovolených látek. Názor hráčů na doping ve sportu byl shodný, všichni 

respondenti jej ve sportu odmítají a přijde jim tento způsob proti fair play. 

„Tak doping určitě… se mi to nelíbí že jo. Prostě dostáváte do těla látky, díky 

kterým jste lepší, dýl vydržíte, líp dýcháte, takže určitě to beru jako podvod prostě. 

Každej má možnost trénovat podle sebe, a to tělo zdokonalovat normální fair play 

cestou, takže ten doping určitě se mi nelíbí.“- řekl Libor. Roman se vyjádřil: 

„No, rozhodně doping do sportu nepatří. Já si myslim, že to je špatná věc, že by 

se měli častějc kontrolovat. Známe, že jo, příběhy z historie, takže já si myslim, že 

doping určitě ne.“ 

Zkušenosti s korupcí nebo protekcí přiznali všichni respondenti, avšak šlo 

pouze o domněnky, které nebyly podloženy žádným důkazem viny či obviněním 

někoho z aktérů, což ilustrují například výpovědi Petra: „Jako nedokážu to říct, 

nemám žádný potvrzení, jako to uplácení, to jsme neviděli, ale určitě byly, třeba 

rodiče sponzorovali klub a děti byly v prvních lajnách, i když všichni věděli, že 

jsou horší, tak jedině tady to, ale jinak, jinak asi ne.“ Nebo vyjádření Pavla: 

„…takže i my jsme tam samozřejmě měli antihokejisty, který hráli, protože rodiče 

byli zapojený do chodu klubu.“ Karel přiznal, že se setkal se situací, kdy za jeho 

otcem přišel funkcionář klubu s žádostí o sponzorský dar: „…i můj otec dostal 

kdysi takovou ponuku vlastně vod trenérů nebo vod trenérů ne, ale vod jednoho 

nejmenovanýho pána z ***. Ředitele mládeže, tam kdysi přišel za mnou s tim, ňák 

jsme se o tom bavili…“. S tímto chováním se hráči setkávali zejména v mládeži. 

V dospělém hokeji se již s podobným jevem nesetkal žádný z hráčů. Pavel se 
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setkal také s ovlivněním zápasu v seniorském hokeji. Konkrétně v zápase druhé 

ligy: „…v ***v Áčku se poslední kolo, hrálo se o to, kdo bude jak postavenej v play 

off, a dostali jsme nařízení ovlivnit ten zápas, respektive prohrát s posledním, 

případně remizovat, aby jsme byli lépe postavený v tabulce, respektive, aby jsme 

dostali někoho, koho jsme chtěli dostat v play off… myslim si, že to byl ***, takže 

jsme dostali za úkol vlastně netrefovat bránu a zplichtit ten zápas, případně 

prohrát.“ Pavel toto chování odsoudil a přiznal, že tento zápas byl zbytečný a 

rozhodně do sportu nepatří: „Samozřejmě to do toho sportu… byla to šaškárna. 

I ty lidi na tý tribuně to viděli, že prostě my nechcem a bylo to hodně očividný… 

to k tomu nepatří.“ 

Zapojení rodičů do chodu klubu, popřípadě chování, které s sebou nese prvky 

korupčního jednání, podle dotázaných, nemá dobrý vliv na atmosféru v kolektivu 

a toto chování jim nepřijde správné. Sdílí tedy názor, že takovéto chování do 

sportu nepatří. „…trenérovi a nechat ho dělat svojí práci tak nejlíp, jak dovede, 

protože, to, co občas vidim, co se děje, tak, tak mně se to prostě nelíbí, jak ty 

rodiče do toho zasahujou a bojujou hrozně a vůbec se mi to nelíbí, ale taková je 

doba…“– uvedl Jiřím. Karel se vyjádřil: „Ale, ale jakoby, myslim si, že to do 

sportu nepatří, když tady v Čechách obecně podle mě je dost velká korupce 

hokejová. Co si budem, to všichni víme, jak to funguje. Že ruka, ruku myje, že jo. 

To se mi hnusí, i to je, myslim si, že dopad, na jaký úrovni teď jsme jako.“ 

S prvky násilí se setkal každý z respondentů. Nejčastěji uváděli jako příklad násilí 

mezi diváky-rodiči, kteří se poprali na tribuně při mládežnickém utkání. Například 

Petr uvedl: „…ale určitě rodiče tenkrát se poprali na nějakym turnaji… A to už 

jsme hráli nějakej mini hokej…“  Pavel vypověděl: „No, to taky v *** v žácích 

bylo dost často. Přijeli, nejsou to fanoušci, byli to rodiče, přijeli rodiče z ***, naši 

rodiče a už se to mlelo na tribuně, a trenéři taky si myslim několikrát se chytli pod 

krkem nebo jestli se nechytli pod krkem tak minimálně slovní výhružky a bylo to 

si myslim docela i častý v tý době…“. Na této výpovědi můžeme vidět, že při 

hokejovém utkání dochází kolikrát i k násilnému aktu mezi realizačními týmy, 

tento byl, ale spíše verbální. Většinou k nim docházelo v mládežnických 

kategoriích. Skutečnost potvrzuje výpověď Jiřího: „…na hokeji samozřejmě taky 

občas přijde na nějakej konflikt, ať už trenéři si něco vyříkávaj, nebo tak, ale nikdy 

jsem neviděl, že by se tam dva trenéři domluvili, že pojď tady mezi střídačky a 



47 
 

dáme si do huby, to ne.“ Dále respondenti uváděli šarvátky nebo násilí vycházející 

z průběhu utkání, toto chování je běžné, pokud nijak nesouvisí s úmyslem zranit 

nebo jinak poškodit protihráče. Libor se setkal s násilným aktem, který vzešel ze 

hry a vedl k napadení rozhodčího: „Tak ještě jsem se sešel, myslím, že to bylo 

letošní rok v té krajské soutěži, kdy hráči *** nám napadli rozhodčího, no. 

To určitě byla špatná věc, vůbec mi to neudělalo dobře, prostě jsem to nechápal, 

jak to někdo prostě může udělat, no, že dali rozhodčímu pěstí a ten spad na led 

bez helmy, takže to je určitě nebezpečný a do sportu, do hokeje to určitě vůbec 

nepatří.“ Tomáš uvedl příklad, kdy otec a trenér v jedné osobě napadl svého syna: 

„Tenkrát… jako teďkon co mám v hlavě, tak byl jeden trenér, zároveň otec jakoby 

spoluhráče a ten, ten jako vyvíjel velkej tlak na to, aby mladej hrál dobře… a 

jednou, když se mu nedařilo, tak ho jako zbil no… suverénně.“ V dospělém věku 

se hráči setkávali spíše s verbálními útoky nežli s násilnými.  

Všichni dotázaní se shodli, že i když násilí vyplývá často ze hry a jedná se 

o emoční jednání, do sportu určitě nepatří. Roman k tomuto řekl: „Tak rvačku, 

úplně ne, ale spíš ňáký takový ty lehčí strkanice, ňáky sprostý slova, na nadávky, 

výměna názorů, tak spíš tohle, ale žádnou jako rvačku si nevybavuju.“ Nebo 

výpověď Tomáše, který uvedl: „To jsou dvě nejhorší věci (korupce a násilí, pozn. 

autora), který ve sportu by se asi neměly objevit. Násilí už vůbec ne…“ „No tak 

jako jasný, jsou to, jsou to emoce. Stávat by se to, nemělo, ale těžko, to je spíš na 

těch konkrétních lidech, jak se zachovaj, jako jsou v tom emoce, to je jasný, ale 

jako správná věc to určitě není.“ – uvedl Roman.  
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6.4.4 Výzkumná otázka 4 

Výzkumná otázka číslo čtyři měla za úkol zjistit, jaký význam přikládají hráči ledního 

hokeje pravidlům fair play v ledním hokeji? Pro získání dat k této otázce byly 

sestaveny tyto podotázky: 

• Jaký cítíš tlak na svoji hru, hrát fair play, nebo na výsledek za každou 

cenu? 

• Cítíš tlak ze strany sponzorů, trenérů, spoluhráčů, rodiny, fanoušků? 

• Vyhledal jsi někdy odbornou pomoc kvůli sportovnímu výkonu? 

• Co je na hokeji podle tebe náročné oproti třeba jiným sportům? 

Z předchozích odpovědí vyplývá, že se hráči snaží o dodržování pravidel fair play, 

ale ne vždy se jim to zcela daří. Fair play vnímají jako součást sportu, přesto tolerují 

v určité míře porušování těchto pravidel, a to zejména jako odvetu ve hře, avšak i tato 

odveta by měla mít určité hranice. Michal se vyjádřil: „Jako, podle mě je hokej prostě 

tvrdej sport, ale aby vyloženě nějako ten kontakt prostě vyhledával, abych prostě 

soupeřovi vyloženě ublížil, to je prostě podle mě pod čáru, no ale když je to fair a 

v rámci pravidel, tak s tím problém nemám. Ale jakmile to začíná být jakoby opravdu 

vyhrocený a prostě jakoby už prostě přes čáru, tak jsem jakoby proti, no.“ Všichni 

respondenti přiznali, že většinou převažuje tlak na výsledek. Tomáš uvedl: „No tak, 

jako ten výsledek je asi nejdůležitější žejo, protože výsledky je jediný, co počítáš, co se 

počítá.“ Karel, který hraje v nižší soutěži, uvedl, že jde převážně o výsledek: 

„Vo výsledek, si myslim, no.“ V profesionálních soutěžích je tlak na výsledek umocněn 

tlakem financí a fanoušků. Například Michal, který působil v Německu uvedl: „No, je 

to těžký no. Protože v tom sportě jde o peníze a je tam, když se třeba nedaří, tak je 

určitej tlak i z venku z vedení. Sponzoři tlačej, když nejsou výsledky. Sem tam hrozí 

nějaká financí jakoby nějaký finanční pokuty pro ty hráče, když výsledky nejsou. No, je 

to těžký, no. Nějakej jistej tlak tam je, takže to není vůbec jednoduchý, no. Já si myslím, 

opravdu ty výsledky převažujou no. V tom profesionálním sportu.“. Jiří, který působí 

v nejvyšší soutěži v ČR, řekl: „Tak, vidim tam víc ten výsledek, jako, tak od fair-play 

tam jsou rozhodčí, a řikám jsou to jenom lidi, takže občas můžou něco přehlídnout, ale 

jsou tam čtyři, takže ty to maj pod kontrolou todle a u nás se jedná pak už jenom o ten 

výsledek, jako každej chce vyhrát a oba dva týmy pro to dělaj maximum, no.“. Roman, 

který působil rok v USA, konstatoval, že v mládežnických kategoriích v Česku je 

podle něj větší tlak na výsledek než v USA: „No, to mi přišlo, že tam ten tlak byl menší. 
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Že i když jsme třeba prohráli, tak první, co nám řekli, jo hráli jsme prostě to, co jsme 

chtěli, takhle, prostě chceme hrát a příště prostě to dotáhneme do vítěznýho konce, no. 

To jako, bylo jako rozdíly prostě v Česku jich je třeba vyhrálo, tak spíš to bylo, že se 

prohrálo, a pak až jako ten výkon, no.“ 

Respondenti vnímají náročnost ledního hokeje nejen po fyzické, psychické, ale 

i finanční stránce. Uvědomují si, však že každý sport je něčím náročný. K relaxaci a 

odreagování se od tlaku, který je s hokejem spojený využívají hráči například čas 

strávený s rodinou, kamarády, jinou sportovní aktivitu či virtuální zábavu. Pouze Jiří 

a Michal vyhledali v průběhu svých kariér odbornou pomoc (psycholog, mentální 

coach), ať již kvůli tlaku nebo zlepšení své výkonnosti. Michla například uvedl: „Byl 

jsem, no třeba před rokem jsem byl u mentálního trenéra. Jsem to byl vyzkoušet, 

protože sem tam, mám nějakou blokádu v zápasech. Tak jsem si s ním byl sednou. Pár 

sezení jsem s ním měl a opravdu mě to dokázalo uvolnit a pomohlo mi to, no.“ 

K náročnosti hokeje Libor uvedl: „No hokej je určitě náročnej, ale myslím si, že jsou 

i sporty náročnější. Kdybych to měl srovnat, s čím mám zkušenosti, tak hokej je prostě 

nebezpečný na to zranění, že to tělo dostává nápor ze všech stran, ať to jsou ramena, 

nebo hlava, ramena, žebra, kolena, prostě je tam hrozně moc… defacto můžete se 

zranit na celém těle no, kdežto si myslím, že u jiných sportů tam jsou ty zranění třeba 

méně častý.“ Jiří se nad náročností hokeje zamyslel takto: „Tak, já todle moc nemám 

rád, srovnávat jako sporty, každej sport je náročnej, za každym profesionálnim 

sportovcem je opravdu tvrdá práce, protože ten sport jako takovej, aby ses dostal na 

nějakou úroveň a moh ses tim třeba jednou živit, tak je to opravdu náročný, ale co je 

na hokeji nejtěžší, no tak, nejtěžší a nejhezčí je to, že to je kolektivní sport a je tam 

prostě, je tam dvacetdva lidí, který to můžou ovlivnit, zase v jednotlivejch sportech tak 

tam seš na to sám, ten tlak je větší, ale zase se nemáš, nemáš se s kym podělit o to 

vítězství a tak, takže nevim, myslim si, že každej sport je náročnej pokud se dělá na 

vrcholový úrovni.“ Petrovi přišel hokej náročný hlavně v přípravě na sezonu: 

„Náročný je určitě ta příprava na tu sezónu hlavně, je hodně náročná, ale to je asi 

ve všech sportech. Myslim si, že prostě všechny sporty jsou náročný jak fyzicky, tak 

psychicky a nedokážu to sám porovnat, nikdy jsem nehrál žádnej jinej sport na tak 

vysoký úrovni, jako hraju hokej.“ 
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6.4.5 Výzkumná otázka 5 

Pro zjištění, které faktory nejvíce ovlivňují dodržování či porušování pravidel fair 

play, posloužila výzkumná otázka číslo pět, jejíž součástí byly tyto podotázky: 

• Jak hodnotíš hru jiných týmů? 

• Byl jsi někdy nabádán trenérem, abys ublížil někomu nebo hrál proti 

pravidlům nebo jsi byl svědkem tohoto aktu? 

• Co bys doporučil dělat jinak, aby hokej v Česku byl podle tvých představ? 

Hráči shodně uvádějí, že pokud se týmu v zápase nedaří, jedním z možných 

impulsů, jak zvrátit výsledek, je zvýšení důrazu na tvrdou fyzickou hru. K tomuto dává 

signál trenér týmu, který apeluje na hráče, aby přidali na tvrdosti. Je tedy patrné, že 

osoba trenéra je pro dodržování pravidel fair play velmi důležitá. V předchozích 

otázkách, konkrétně v otázce číslo 3, hráči uváděli, že trenéři v některých případech 

jednají velmi emotivně. Z tohoto jednání poté vychází jejich pokyny směrem 

k hráčům. Karel uvedl situaci ze zápasu: „Zažil jsem to i na sobě, když jsem vlastně, 

dostal jsem hit, čistej teda, a přišel jsem na střídačku a přišel za mnou trenér a řek mi 

číslo a teď si ho vychutnej prostě.“ Petr podobnou situaci zažil také: „…První zápas 

jsme vyhráli a druhej jsme prohrávali a byla poslední minuta, tak nás tam poslali, ať 

tam vyvoláme nějakou potyčku, poperem se, že někoho zfaulujem, že už to je jedno, že 

je to ke konci zápasu, že už stejně zápas je prohranej, že ať už se soustředíme na další 

zápas.“ V těchto výpovědích hraje hlavní roli výsledek a osoba trenéra. Pavel, Libor 

a Michal se setkali se situací, kdy se trenéři snažili eliminovat rozdílového hráče 

soupeře, konkrétně Michal vypověděl: „No, jako by né že by jim řekl, aby je zranili, 

ale aby šli prostě tvrděj do něj, aby mu nedali moc prostoru, ale klidně, aby ho udeřili, 

ale ne aby ho přímo zranili, no.“ Hráči jsou toto chování schopni, v rámci hry, 

tolerovat, ale zároveň přiznávají, že je jim nepříjemné, pokud se opustí od fair play hry 

a emoce přerostou určitou mez a oba týmy začnou s tvrdou hrou. Například Roman 

k tomuto řekl: „No, dost špatnej. Jsem si říkal jako, co blázněj, jako pak i člověk má 

takovej trošku jako vnitřní sek, si řekne ty kráso, musim si dávat pozor, to jsou blázni. 

Je to takový, že pak se člověk víc jako soustředí ani, ani ne na tu hru, ale spíš aby, spíš, 

spíš, aby se mu něco nestalo, no. Pak se z toho taková bramboračka, že člověk se spíš 

bojí sám o sebe, než aby si chtěl jako zahrát a užít si tu hru.“ 
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 Dalším faktorem, který ovlivňuje dodržování fair play pravidel při hře je 

kvalita soupeřů. Podle výpovědí hráčů se běžně stává, že hráči horší kvality se snaží 

soupeře otrávit nepovolenými prostředky. Například drobnými fauly, jak uvádí Pavel: 

„…nebo teďka v ***, když jsme narazili na tým, kterej byl jakoby outsider, horší, tak 

samozřejmě on tím, že na nás nestačí, tak se uchyluje k takovejmhle zákeřnostem a 

není to moc příjemný, když celej zápas s váma ten člověk jezdí a píchá vás a seká vás, 

tak vám to dost znechutí ten hokej a nejradši byste se na to vykašlali.“ Podobné 

zkušenosti má i Tomáš: „To sem se setkal, no. To bylo vždycky v těch nižších ligách, 

v ***, tak tam občas takovýhle týmy jsou, ty, který chtěl jako vyloženě postoupit a 

nemaj na to herně, tak se snažej dělat tohlensto.“ S tímto chováním se setkávali hráči 

spíše v nižších soutěžích, avšak i Jiří přiznal, že i v nejvyšší soutěži jsou hráči, kteří 

umí přitvrdit hru a hrát důrazněji, jde ale spíše o jednotlivce: „Tak já si myslim, že 

nikdo nehraje zákeřně jako. Samozřejmě máš v každym týmu, máš hráče, u kterejch ty 

kluci, hráči vědí, že to bude bolet, ale to je na typologii toho hráče, někdo je šikovnější, 

někdo je tvrdší, takže asi jenom v tomdle, určitě bych neviděl nějakej tým, kterej je 

zákeřnej jako.“ Podobné chování nalezneme i v mládežnickém hokeji. I jednání 

jednotlivce může být ale nebezpečné. Karel vypověděl, že se právě v mládeži setkal 

s ošklivým zákrokem, který vedl ke zranění jeho spoluhráče: „Setkal. Myslim si, že ty 

taky. Bylo to zápas s***, když vlastně ***, vlastně srazil***, že jo, úplně nesmyslně a 

doteď kvůli tomu má ten kluk problémy. Hokej teda dál hraje, díky bohu, ale, ale úplně 

nesmyslně ho sroloval u mantinelu a má šrouby v zádech, jako jo. Což mě přijde třeba 

úplně jako, to je nelidský chování jako.“ Všichni se shodli, že při hře by měl být 

zachován smysl pro fair play, a i když jsou v této hře emoce, neměla by se hra zvrhnout 

k nesmyslné přehlídce faulů. Důvody, které vedou k porušování pravidel fair play, 

mohou být výše popsaná nevyrovnanost týmů, či získávání výhod, které vedou 

k vítězství za každou cenu. Což může být ovlivněno finanční odměnou za vítězství.  

 Podle všech dotázaných hráčů není hokej v ČR na dobré úrovni. I když Michal, 

který má zkušenosti i s německým hokejem, řadí český hokej výše než německý, 

alespoň v mládežnických kategoriích: „Tak v tý době, když jsem tam byl já, tak si 

myslím, že to mělo dobrou úroveň, ale všiml jsem si, že to začlo. Rok rokem víc dolů, 

no. Že když jsem hrál v tom starším dorostu a koukali jsme se třeba s klukama na 

juniorku, tak tam byli hodně výborní hráči a prostě furt to odpadávalo no. Teďka, 

nevím, jak to vypadá, už jsem dlouho juniorskej zápas neviděl, ale myslím si, že českej 
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hokej jde rok, co rok dolů, no. To je takovej můj názor.“ Tomáš, který má podobné 

zkušenosti, hovoří o lepších finančních podmínkách pro hráče ledního hokeje 

v Německu: „Tak všechno má něco do sebe, žejo, jakoby co se týče financí, tak mě 

přijde Německo lepší, protože už v těch nižších ligách můžeš bejt profesionálem, jako 

od třetí ligy v Německu seš profíkem, vyděláš si dost na živobytí a… což tady v Česku 

to je prakticky jenom extraliga, žejo… první liga jak kterej hráč, záleží na jednotlivci, 

ale z tý finanční stránky to je lepší v tom Německu, podle mě…“  

Roman a Jiří, kteří mají zkušenosti s americkým hokejovým systémem. se 

shodují, že v Česku je jiná mentalita. Roman uvedl následující: „Co bych změnil? Tak 

já bych celkově změnil, změnil myšlení, že je pravda, že tady hodně v Česku je taková 

ta, takový to, kamarádíčkování i ta protekce. A i teď ty kroky, co dělá svaz, že to není 

taková, koncepce, že by prostě bylo dobrý udělat ňákou koncepci. A prostě za tím si 

jít, dát tomu ňákej čas a ne, že si tady prostě každej rok se tady měněj věci a nikdo 

pořádně neví, jak to je a je v tom akorát bordel.“ Jiří si také myslí, že vše vychází 

z výchovy: „…že to všechno vychází z tý výchovy, co je doma jo, myslim si, že prostě 

to vychází od rodičů všechno, to jak si to dítě vychovaj a to, co si v něm vybudujou, 

takže si myslim, že zásadní problém je už od narození, kdy se to dítě jako vychovává. 

a tam by jsme se měli hodně změnit, protože jinak prostě ty špičkový hráče asi jen tak 

nevychováme, no.“ Pavel, Libor, Karel a Petr, kteří prošli několika českými kluby, si 

myslí, stejně jako Roman s Jiřím, že v Česku není dobré hokejové prostředí a přístup 

lidí kolem něho. Libor zmínil tlak na mládežnické hráče: „No tak to si myslím, že 

správný není jako úplně v mládežnických kategoriích, aby prostě dítě cejtilo tlak 

v nějakejch deseti letech, aby se bálo, že ho z toho klubu vyhodí, že to hrát prostě 

nebude… Prostě aby to ty děti bavilo, a právě pak se zjistí, jestli tomu hokeji budou 

dávat všechno, a ne určitě aby ve dvanácti letech byly znechucený, že jsou v týmu na 

hraně a že jim hrozí konec. To si myslím, že pro ně bude obrovská rána a hrozný 

zklamání.“ Podle Pavla může prostředí v ledním hokeji odradit lidi, aby se v něm 

jakkoli angažovali: „No u nás určitě ne, si myslím.  Už jenom to, když čtu nějaký ty 

vlogy, blogy, těch trenérů, který fakt se na to vykašlou a jdou radši dělat normální 

práci někam do běžnýho života a že to nemaj zapotřebí, že tam jsou tlačenky, že tam 

jsou peníze, že rodiče tlačej a takovýhle věci, tak si myslim, že to není na dobrý cestě, 

no… Tak já si myslim, že spoustu lidí to odradí, no.“. Petr by změnil toto prostředí 

výměnou zodpovědných lidí: „Já nevim, co bych doporučoval, asi bych doporučoval 
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to celý pročistit a aby tam byli jiný lidi a starali se tam o to, že chtěj ňáký výsledky. 

Tak určitě z 50 %, 60 % bych to změnil.“ 

7 Závěr a diskuse 

Tématem bakalářské práce je etika sportu, především se zaměřením na lední hokej. 

Cílem práce bylo představit okolnosti, které podporují zásadu fair play v ledním hokeji 

naplňovat, a naopak představit případy vážného porušování této zásady. Cílem 

empirického šetření malého rozsahu bylo zjistit, jaké zkušenosti mají hráči ledního 

hokeje z cílové populace s pravidly fair play. 

Sport v soudobé moderní společnosti představuje velmi rozšířenou formu 

lidských aktivit. Těší se značné popularitě i mediální pozornosti, vyplňuje volnočasové 

aktivity lidí, zaměstnává mnoho dobrovolníků, zahrnuje různé typy organizací a 

dostává se mu velké finanční podpory z různých zdrojů, včetně veřejných prostředků. 

Ve výkonové společnosti a společnosti zábavy podléhá řadě tlaků, které činí zvláště 

vrcholový sport předmětem byznysu, masového fanouškovství, soupeření zájmových 

skupin i politicky orientované prestiže. Jednotlivci, kteří se věnují nějakému sportu, 

mohou být často od raných let vedeni právě metou úspěšných profesionálních 

sportovců. S tím je spojena náročná příprava a podřízení se požadavkům prostředí, 

které formuje sportovce nejen po stránce sportovních dovedností, ale také osobnostně. 

Sport se stává součástí výchovy a socializace lidí, kteří sportovní aktivity učinili 

důležitou složkou jejich života. 

Důležitým etickým aspektem pro jakýkoli sport je zásada fair play. Pravidla fair 

play jsou rozpracována pro různé druhy sportů. Jednak mají za účel podpořit morální 

aspekty sportu, jednak bránit negativním projevům, které bývají se sportem spojeny. 

Tato pravidla však mohou splnit svůj účel za předpokladu několika okolností, bez 

nichž by zůstala jen prázdnou deklarací. Předně musí být tyto zásady jasně 

formulovány a musí existovat shoda a skýtána podpora všech důležitých aktérů, kteří 

daný sport organizují, rozvíjejí. V této oblasti bylo na základě rozboru stávajících 

dokumentů identifikováno několik poznatků. 

Je třeba ocenit, že v České republice působí Český klub pro fair play, a to 

ve spolupráci s Mezinárodním výborem pro fair play. Nejvyšším řídícím orgánem 

ledního hokeje v České republice je Český hokej, dříve Český svaz ledního hokeje 

(ČSLH). Právě ve spolupráci s Českým klubem pro fair play organizuje Český hokej 
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projekt „Hraj fair – Cena Oldřicha Machače“. Podle stavu webových stránek však 

nejvyšší řídící orgán ledního hokeje v České republice nepracuje s obecným etickým 

kodexem nebo fair play pravidly. Pozornost je věnována zejména trenérství, 

protikorupční etické lince. Základním dokumentem, který řeší otázku pravidel a sankcí 

v případě porušení těchto pravidel je Soutěžní a disciplinární řád Českého hokeje. 

V České republice působí Antidopingový výbor ČR, jehož činnost se vztahuje také na 

lední hokej. Zjištění, která svědčí o porušení antidopingových zásad, řeší Disciplinární 

komise Českého hokeje. Problém násilí na stadion není dostatečně vyřešen. V oblasti 

etických problémů v českém hokeji se angažuje Asociace hráčů žákovského a 

mládežnického hokeje. Nezisková organizace mezi etické problémy řadí například: 

korupci, protekci, neprůhledné financování, vzdělávání hráčů během kariéry, 

tabulkové odstupné apod. V českém ledním hokeji dosud chybí rozpracovaný a 

podporovaný systém etických zásad, jeho propagace uvnitř organizovaného sportu či 

navenek, tj. směrem k veřejnosti, a cílené etické vzdělávání. 

Empirické šetření zaměřené na zkušenosti hráčů ledního hokeje z cílové populace 

s pravidly fair play přineslo další zajímavé poznatky.  

Respondenty byli aktivní hráči ledního hokeje. Dalším kritériem byl hokejový 

životopis hráčů, kteří měli bohaté zkušenosti z více klubů, soutěží či států, a tudíž byli 

schopni porovnávat různé kultury v tomto odvětví, ať již se jednalo o klub nebo státní 

systém podpory sportu. Dalším aspektem pro výběr byl věk respondentů. Z plánované 

cílové populace mezi osmnáctým a třicátým rokem, byl veden rozhovor s osmi hráči 

ledního hokeje. Jejich věk se pohyboval od 20 do 29 let. Takže hráči absolvovali již 

mládežnický hokej a mají zkušenosti se seniorským hokejem. Tento fakt byl důležitý 

pro řadu otázek. Například s ohledem na doping nebo z uceleného pohledu na prostředí 

v českém hokeji. 

Z výsledků výzkumu vyplynulo, že hráči ledního hokeje na všech jeho úrovních 

přijímají hokej jako součást svého života. U některých tuto skutečnost nezměnilo ani 

jejich vážné zranění. Stále jsou ochotni mu věnovat svůj volný čas, i když už není 

jejich hlavní prioritou. Většina z nich by se hokeji chtěla věnovat i nadále, dokonce 

i po skončení aktivní činnosti, ale pro některé je překážkou systém a prostředí 

v českém ledním hokeji. Hráče přivedl k hokeji nejčastěji jejich otec nebo jiný člen 

rodiny. Rodina sehrála důležitou roli zejména v začátcích, když je podporovala ať již 
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finančně nebo v podobě doprovodu na tréninky či zápasy. Respondenti cítí zájem a 

podporu od svých rodin i v současnosti. U některých je ale menší než v dětství. Jejich 

motivace, proč se věnují hokeji, je závislá na úrovni soutěže, ve které nastupují. 

U nižších úrovní soutěží je to zejména kolektiv. U profesionálů jsou to především 

finance. Všichni se však shodují, že je hokej doposud baví. Některé hokejisty, kteří se 

nedokázali prosadit v profesionálním hokeji tato skutečnost mrzí. S hokejem mají 

všichni spojené určité hodnoty, například respekt, pokoru, pracovitost, disciplínu, 

týmovost a úctu ke starším. Také jim pomohl získat nové přátele. 

Co se týká znalostí pravidel fair play, tak dotazovaní prokazovali jen intuitivní 

znalosti a nedokázali se odkázat na žádné existující dokumenty. Z toho vyplývá, že je 

trenéři ani zástupci klubů s těmito pravidly neseznamovali. Český hokej (nejvyšší 

orgán ledního hokeje v ČR), nemá na svých stránkách, pod záložkou „Etika v ledním 

hokeji“ žádnou zmínku ani odkaz k tomuto tématu. Je zde k nalezení jen „Etický kodex 

trenéra“. Hráči tudíž nemají možnost se s touto tématikou, jakkoliv seznámit. Podobně 

pracuje svaz s antidopingovými pravidly, zde se odkazuje pouze na Antidopingový 

výbor ČR. S určitými etickými pravidly či antidopingovými pravidly jsou seznámeni 

pouze hráči pomocí profesionálních smluv. Dotazovaní uvedli, že se setkávají 

s projevy fair play. Někteří byli jejich přímými aktéry. Důležitým poznatkem je, že 

reakce okolí (spoluhráčů, protihráčů nebo diváků) byla ve většině případů pozitivní. 

Na jednání hráčů v souladu s pravidly fair play mnohdy závisel vývoj a emoční rovina 

utkání. 

Z výzkumu dále vyplynulo, že osoba trenéra je důležitá, zejména v mládežnických 

kategoriích, jelikož ovlivňuje určité dodržování fair play pravidel. Z výpovědí je 

patrné, že trenéři, a to již v mládežnických kategoriích, jsou schopni nabádat hráče 

k hrubému chování a „tlačí“ na výsledek za každou cenu. Samotní hráči si uvědomují 

vyvíjení tlaku od trenérů, vedení, sponzorů i fanoušků. Tento tlak je 

převážně  v profesionálních soutěžích. Ale i hráči z nižších soutěží jsou ochotni udělat 

pro vítězství maximum, byť se jejich chování může pohybovat již za hranicemi 

férovosti. Dotazovaní se snaží o dodržování pravidel a nepodvádět. Někdy však 

přiznávají, že se jim to ne úplně daří a proti pravidlům fair play se občas proviní, a to 

i na tréninku. Většinou se jedná o přestupky, které jsou v rámci kolektivu tolerovány. 

Hráči z přestupků nemají vždy dobrý pocit. 
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S dopingem se nesetkal žádný z respondentů. S dopingovou kontrolou se setkali 

jen dva hráči. Jeden v mládežnické kategorii, druhý opakovaně v seniorském 

hokeji   nejvyšší tuzemské lize. S násilím v ledním hokeji se setkali všichni. 

V mládežnických kategoriích byli svědky šarvátek mezi rodiči nebo verbálními útoky 

mezi trenéry. V seniorské kategorii se setkávali spíše s verbálními útoky, zejména od 

fanoušků. Jeden z dotazovaných uvedl, že byl svědkem napadení rozhodčího. 

Dotazovaní také uváděli, že se setkávali s protekčním jednáním, kdy se zejména rodiče 

angažovali v klubových strukturách. Jeden z nich uvedl, že byl jeho otec požádán 

o sponzorský dar. Všichni hráči odmítají doping, korupci a násilí podle nich do sportu 

nepatří a sport by měl být čistý a reprezentativní.  

Na základě učiněných poznatků je důležité obrátit pozornost zejména ke zjištění, 

že hráči ledního hokeje nejsou seznamováni s žádnými pravidly fair play chování. 

Prostředí českého hokeje nepřispívá k výchově mládeže, jelikož zde převažuje tlak na 

výsledek před prožitkem ze hry. Tento fakt vede mnohdy, nejen hráče, ale i trenéry 

k aplikování neférové hry, která může vést ke zranění. Český hokej sice zřídil 

protikorupční linku, ale je složité takovéto jednání dokázat. Svaz je podle autora 

v těchto ohledech málo transparentní a nekomunikuje směrem k široké veřejnosti. 

Například data, které souvisí s aktivitou protikorupční linky, se „zastavila“ v roce 

2016. 

Autor proto navrhuje větší důraz na etické vzdělání trenérů, sestavení etických 

kodexů hráčů ledního hokeje, trenérů, ale i rodičů, na transparentnost svazu směrem 

k veřejnosti. Zvláště v mládežnických organizacích by měl ustoupit bezvýhradní tlak 

na výsledky a měla by být podporována hra, která přináší radost a pozitivně motivuje 

ke zdokonalování hokejových dovedností. Dále autor navrhuje školení hráčů a trenérů 

o zakázaných látkách. Český hokej by měl nastavit jasnou koncepci výchovy hráčů 

ledního hokeje nejen, co se týká hokejových dovedností, ale dbát na výchovu 

hráčů s přesahem do civilního života, například finanční gramotnost, školní docházka, 

dosažení vzdělání. Mohlo by se tak dít formou povinných školení. 

Autor je rád, že se mohl zabývat tímto tématem, které mu je blízké. Sám by se 

chtěl v budoucnu aktivně věnovat výchově nových nadějí pro českých lední hokej a 

tím se zároveň podílet na výchově slušných, poctivých a vzdělaných lidí v ČR.  
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9 Přílohy  

Příloha 1 – Nositelé Ceny Oldřicha Machače (sezona, hráč, rok narození, klub) 

2014/15 - Ondřej Kuchař (1997) – HC Energie Karlovy Vary 

zvláštní ocenění: Jakub Kratschmer (2006) – HC Českobudějovičtí lvi 

2015/16 - David Skuhrovec (2003) – HC Litvínov 

zvláštní ocenění: Daniel Šťastný (1999) – HC Dukla Jihlava 

2016/17 - cena nebyla udělena 

2017/18 - Jan Terla (2008) – HC Energie Karlovy Vary 

2018/19 - Šimon Slavíček (2004) – HC Slavia Praha (online)111 

Příloha 2 – Vybrané dopingové nálezy u hráčů ledního hokeje na Zimních 

olympijsích hrách a mistrovstvích světa: (rok, hráč, zakázaná látka, soutěž, trest) 

1976 - F. Pospíšil-Kodein-Trest pro lékaře týmu 

1988 - J. Morawiecki-Efedrin-Zákaz na 18 měsíců na mezinárodních turnajích  

1989 - C. Millen-anabolika-Vyloučení z MS a zákaz startu na mezinárodních turnajích 

po dobu 18 měsíců 

1990 - U. Krupp-Pseudoefedrin-Zákaz na 18 měsíců na mezinárodních turnajích 

1994 - B. Lindsay-Efedrin-Vyloučen z trunaje 

1998 - M. De Angelis-Efedrin-Vyloučen z turnaje a zákaz na příští MS 

2002 - V. Pankov-Nandrolon-Trest pro lékaře týmu 

2005 - A. Pobědonoscev a T. Fillin-oba narondrosteron-oba 2 roky 

2010 - L. Višňovský-pseudoefedrin-Varování od MOV 

2014 - V. Pavlovs-metylhexanamin-Zákaz na 18 měsíců na mezinárodních turnajích 

N. Bäckström-pseudoefedrin-Napomenutí R. Freibergs-anabolika-Vyloučen z ZOH 

 
111 VOLTR, Martin. Šimon Slavíček dostal za odvolaný gól Cenu Oldřicha Machače. In: Hokej.cz 

[online]. 20. 2. 2020 [cit. 22. 6. 2020]. ISSN 1214-5718. Dostupné z: https://www.hokej.cz/mladez-

clanek/simon-slavicek-dostal-za-odvolany-gol-cenu-oldricha-machace/5046704 
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2018 - Ž. Jeglič-fenoterol-Vyloučen z ZOH a trest na 18 měsíců na mezinárodních 

turnajích  

2019 - J. Kuzněcov-kokain-Zákaz na 4 roky na mezinárodních turnajích (iRozhlas, 

online)112 

Příloha 3 – obrázek – Etická linka v hokeji113 

Příloha 4 - Scénář polostrukturovaného rozhovoru  

1) Charakteristika respondenta  

a) Mohl bys mi říct, jak jsi se dostal k hokeji atd.? 

b) Odkud jsi? 

c) Za jaký klub hraješ? 

d) Kolik ti je let? 

e) Jak dlouho se věnuješ lednímu hokeji? 

f) Jak ses dostal k lednímu hokeji? 

 
112 MAN, Vojtěch. Velký přehled hříšníků. Nejvíc dopingových případů bylo v Soči a Salt Lake City. 

In: iRozhlas.cz [online]. Praha: Český rozhlas, 20. 2. 2018 [cit. 19. 3. 2020]. Dostupné z: 

https://www.irozhlas.cz/sport/olympijske-hry/olympijske-hry-doping-rusko-soci-salt-lake-city-

prehled_1802201752_vman 
113 Transparency International ČR. Spolupráce s ČSLH s Transparency International ČR a iniciativou 

Loveckorupcniku.cz se rozšiřuje i na oblast prevence. In: Transparency international ČR [online]. 

Aktualiz. 29. 3. 2016 [cit. 20. 5. 2020]. Dostupné z: https://www.transparency.cz/spoluprace-s-cslh-s-

transparency-international-cr-a-iniciativou-loveckorupcniku-cz-se-rozsiruje-i-na-oblast-prevence/ 
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g) Dosáhl jsi v hokeji nějakých úspěchů? 

h) Čeho bys chtěl dosáhnout v ledním hokeji? 

i) Čeho bys chtěl dosáhnout v životě? 

2) Rodina a sociální kontakty. 

a) Vzpomínáš si na to, kdo tě přivedl k hokeji? Souvisí s 1e)  

b) Kdo byl pro tebe vzorem v mládí, ke komu jsi vzhlížel? 

c) Máš nějaký vzor i v současnosti?  

d) Zajímá se rodina, o tvůj hokejový život? 

e) Cítíš podporu ze strany rodiny nebo přátel? Popřípadě je pro tebe tato 

podpora důležitá? 

f) Necítíš tlak ze strany rodiny, přátel, přítelkyně atd.? 

g) Máš díky hokeji více přátel, než bys měl bez něj? 

3) Lední hokej, budoucnost v ledním hokeji  

a) Jaké má hokej ve tvém životě místo?  

b) Jak se naplňují tvoje očekávání, která jsou spojená s hokejem? 

c) Baví tě lední hokej? Proč ano/ne? 

d) Živíš se ledním hokejem? 

e) Kolik tedy trávíš času hokejem? 

f) Co tě motivuje? Jaká je tvoje motivace hrát lední hokej? 

g) Pomohl ti v něčem lední hokej? Co tě naučil do života? 

h) Dokážeš si představit svůj život bez hokeje, co bys dělal? 

i) Vidíš svoji budoucnost v ledním hokeji? 

4) Fair play v ledním hokeji a hodnoty s ním spojené 

a) Co si představuješ pod pojmem fair play v ledním hokeji? 

b) Jaké znáš dokumenty spojené s fair play? 

c) Byl jsi seznámen s nějakým etickým kodexem nebo jiným dokumentem 

týkajícím se fair play? Kdo tě s ním seznámil? 

d) Má tvůj klub etický kodex (desatero apod.)? 

e) Dodržuješ fair play pravidla? Například odvolal bys faul nebo přiznal 

bys, že jsi fauloval, dal gól nefér způsobem? 

f) Jak hodnotíš hru jiných týmů? 

g) Setkal jsi se někdy s gestem fair play? Popiš 

h) Podváděl jsi někdy, na tréninku nebo při zápase? 
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i) Jaký cítíš tlak na svoji hru, hrát fair play nebo na výsledek za každou 

cenu? 

j) Cítíš tento tlak ze strany sponzorů, trenérů, spoluhráčů, rodiny, 

sponzorů, fanoušků, rodiny? 

k) Vyhledal jsi někdy odpornou pomoc, kvůli sportovnímu výkonu? 

l)  Byl jsi někdy nabádán trenérem, abys ublížil někomu nebo hrál proti 

pravidlům nebo jsi byl svědkem tohoto aktu? 

5) Doping, korupce a násilí 

a) Co je na hokeji podle tebe náročné, oproti třeba jiným sportům? 

b) Byl jsi někdy vážně zraněný? 

c) Jak dlouho trvala regenerace? Snažil jsi se ji urychlit nějakými 

zakázanými prostředky? 

d) Seznámil tě někdo s antidopingovými pravidly? 

e) Byl jsi ty sám nebo někdo z tvých spoluhráčů testován na doping? 

f) Byl jsi ty svědkem nebo uživatelem zakázaných látek? Pokud ano, co 

tě k tomu vedlo? 

g) Byl jsi svědkem uplácení nebo prosazování jiného hráče na úkor vlivů 

ze strany rodičů nebo sponzorů? 

h) Jaký je tvůj názor na doping, korupci nebo násilí ve sportu? 

i) Měl jsi někdy výčitky, že jsi nehrál fair play? 

j) Je lední hokej podle tvých zkušeností na dobré cestě?  

k) Co bys doporučil dělat jinak, aby hokej v Česku byl podle tvých 

představ?  

Příloha 5 – Přepis rozhovoru 8 – Libor 

Tazatel: Jan Prokop (JP), respondent: Libor, celkový čas rozhovoru: 42,57 

JP: Tak já bych ti chtěl nejprve poděkovat, že jsi přijal pozvání k rozhovoru, který 

bude sloužit k mé závěrečné práci na Univerzitě v Hradci Králové, a tenhle rozhovor 

budu nahrávat, ale bude anonymní, takže doufám, že s tím souhlasíš a nemáš s tím 

žádnej problém. 

Libor: V pohodě, souhlasím. 

JP: Tak jo. Tak já se tě jenom zeptám úvodem, jak ses dostal k hokeji? 
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Libor: Tak k hokeji mě přivedl táta, nebo spíš, jakože oba rodiče, ale vím že táta 

vždycky říkal, když jsme byli malí, že on to chtěl taky hrát hokej, ale kvůli penězům to 

bylo drahý, má tři sourozence, takže jezdil na kole, takže k hokeji mě přivedl táta a 

mám o tři roky staršího bráchu, tak ten začal dřív, takže sem nejdřív chodil koukat na 

něj a pak jsme se do toho ve čtyřech letech pustil já.  

JP: Mhm. Takže říkal si, že ve čtyrech letech, takže jenom do kontextu, kolik ti je a 

jak dlouho se věnuješ lednímu hokeji?  

Libor: Tak je mi 27, tudíž hokej hraju dvacet tři let.  

JP: Takže většinu svýho života. A je za tuhle dobu nějakej úspěch, kterej si dosáhnul 

v ledním hokeji? Nebo co považuješ ty sám za úspěch nějakej tvůj třeba osobní nebo 

týmovej? 

Libor: Tak asi týmový úspěchy… největší úspěch asi si cením, že jsme vyhráli krajskou 

soutěž dvakrát za sebou, měli jsme nakročeno i na zlatý hattrick, jak se říká, ale 

bohužel korona virus nám to překazil… a pak si ještě vzpomínám, že jsme v 

mládežnických kategoriích byli třetí na mistrovství republiky s ***.  

JP: Mhm. Takže ty si říkal, žes byl, že máš nějaký ty tituly, takže jakou hraješ soutěž?  

Libor: Momentálně hraju čtvrtou nejvyšší soutěž a je to krajská soutěž v ***. 

JP: A odkud seš?  

Libor: Pocházím z ***. 

JP: Dobře. Je něco, čeho by si chtěl ještě v ledním hokeji dosáhnout? Máš třeba nějaký 

vysněný cíle nebo něco čeho bys chtěl dosáhnout?  

Libor: Tak cíle už si myslím, že… chtěl bych ať pořád vyhrávat, ty tituly ještě nějaký, 

teď jsem se nově stal kapitánem na sezónu, takže chci vyhrávat dál, ale myslím si, že 

už v tomhle věku, i to sám poznám na sobě, jakože nějaký zlepšení už asi nepřijde, 

takže chci vyhrávat a bavit se s klukama v kabině a užívat si hokej. 

JP: Tys říkal, že seš kapitán teďka, tak co to pro tebe znamená třeba? Nebo bereš to 

jako třeba jeden z těch úspěchů ve svý kariéře?  

Libor: To asi patří k těm osobním úspěchům. Vždycky jsem si to jako trošku přál, třeba 

v jiné soutěži, ale momentálně jsem za to hodně rád, protože si mě zvolili kluci, že 
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hlasovali a je to určitě… cítím zodpovědnost a opravdu každý zápas chci vyhrát, 

abychom hlavně hráli naplno a…. 

JP: Dobře. A máš, ty s teda říkal, že už nějaký ty cíle v hokeji moc nemáš, tak máš 

nějakej cíl v životě třeba? Nebo něco, co bys chtěl v životě dosáhnout?  

Libor: Tak v životě chci mít hlavně spokojenou zdravou rodinu a věnovat se dětem, 

aby toho uměli co nejvíc a v životě se netrápili, a teď jsem se ještě s dalšími spoluhráči 

vrhnul na trénování malých dětí, takže ještě bych se mohl posunout někde v tomhle. 

JP: Dobře. Zůstanem na chvíli u tý rodiny. Tak ty si říkal, že tě vlastně přivedl táta, 

máš staršího bráchu, kterej hrál hokej… jak vzpomínáš na ten první momenty, kdy si 

třeba, já nevim, zaregistroval, že tě hokej baví nebo že u toho chceš zůstat? 

Libor: Tak vzpomínám si už jako třeba od té první – druhé třídy, že sem prostě chtěl 

bejt na ledě furt, chodil sem třeba s dvouma třídama za sebou na trénink, takže jsem 

trávil třeba tři hodiny v kuse na ledě, pak jsem přišel domu a zase sem si střílel v 

chodbě třeba s tenisákem, s malou hokejkou, takže jsem jako poznal, že hokej je moje 

vášeň a chtěl bych se prosadit no 

JP: A měl si nějaký vzory třeba v mládí, ke komu si vzhlížel, nějaký idoly?  

Libor: Tak určitě jsem se narodil těsně před Naganem, nebo teda pár let, že už… teda 

bylo mí šest let, když bylo Nagano, takže jsem sledoval Jardu a Haška, Jardu Jágra 

teda (smích). 

JP: Chápu, chápu… 

Libor: Ještě tam byl Špaček (smích), ale Jágr prostě vynikal jak v reprezentaci, v NHL, 

prostě to byl česká ikona, takže největší vzor byl Jágr… a potom tím, že pocházím z 

Mladé Boleslavi, tak jsem vždycky fandil Radimu Vrbatovi, v mládežnických 

kategoriích v Boleslavi jsem měl stejný číslo, jako on měl potom v NHL, takže sem 

sledoval furt, jak dává góly a přál jsem mu to a fandim mu do teď.  

JP: A máš i nějaký vzor třeba teďka a nemusí to bejt jenom vyloženě třeba sportovní, 

ale i třeba nějakou osobnost, ke který vzhlížíš, si říkal třeba toho Radima Vrbatu, tak 

jestli to třeba ještě zůstalo, že by tě inspiroval nějak i teďka? 

Libor: No tak Radim Vrbata teď je sportovní manažer v Mladé Boleslavi, tak určitě 

sleduju, jak se to třeba mění jako v té Boleslavi, že on prostě má ty zkušenosti s NHL 
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a ví, jak ten klub má od základu fungovat, takže toho sleduju právě že i teď a velkým 

vzorem je pro mě v tenise třeba Roger Federer, že je to gentleman, hraje prostě fair 

play a je to…. 

JP: Dobře. K tomu se dostaneme ještě, k tomu fair play potom. A když jsme, zůstanu 

u tý rodiny, tak zajímá se rodina o tvůj hokejoví život? 

Libor: Tak rodina mi vždycky fandila asi jako u většiny dětí prostě dělali všechno co 

mohli aby nás tam po škole prostě dovezli, přivezli, než jsme třeba mohli jezdit sami 

autobusem nebo pak sami autem a táta prostě se snažil bejt na každým mém zápase, 

že když jsem hrál v ***, tak jezdil prostě i do Chomutova, do Ústí a ještě mi přijde 

jako srandovní, ale jsem za to hodně rád, že i v té krajské soutěži co teď hraju za ***, 

tak se jezdí koukat skoro na každý domácí zápas a i tak na polovinu venkovních. Takže 

jsem za to moc rád. 

JP: Takže třeba ta podpora se nějak jako by moc výrazně se nezměnila oproti tomu, 

kdyžs byl v mládeži a do teď, když říkáš, že táta jezdí se koukat i teďka? 

Libor: Tak to právě si myslím, že ta podpora je defacto furt stejná, že táta vidí, že mě 

to baví i teď, tak prostě rád jezdí a baví ho to semnou. 

JP: A třeba ostatní členové rodiny se nějak zajímají o tvůj hokejovej život? 

Libor: Tak mamka taky vždycky fandila, spíš teda když jsem hrál v těch mládežnických 

kategoriích, teď už se objeví párkrát za sezónu, hlavně když třeba na play off, tak zas 

přijedou všichni, že přijede babička a děda, stejda, brácha, přítelkyně se snaží hodně 

jezdit na zápasy a teda musím vyzdvihnout dědu, děda jezdí s tátou v sezóně, takže za 

dědu jsem taky rád, ten to pak s ním vždycky rozebíráme. 

JP: A ta podpora tý rodiny je pro tebe předpokládám důležitá, že si toho vážíš nějakým 

způsobem? 

Libor: Tak určitě sem rád, hraje se mi líp, těším se i na ten zápas, když prostě vidím 

na tribuně, že se tam někdo na mě usměje a fandí mi, takže ta podpora je důležitá i v 

tady v té soutěži. 

JP: A necítil si třeba někdy tlak ze strany rodiny? Že by třeba na tebe, že by na tebe 

třeba ani nemuseli tlačit, ale ty sám, že by sis třeba připouštěl nějakej tlak z jejich 

strany? 
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Libor: Tlak jsem cítil, když jsem z ***, už jsem se tam pral o místo a řekli mi jako ať 

si, jestli chci, ať si najdu jako nějakej svůj klub jinej, kam bych chtěl jít hrát nebo že 

mi něco najdou, tak jsem se před Petra *** dostal do ***, tak jsem strávil jednu sezónu 

v juniorech a pak už jsem cítil, že sem na době sám poznal, že už asi se tím živit nebudu, 

že v juniorech to bylo v osmnácti letech a… takže tam táta bych řekl tlačil a snažil se 

furt, ale já jsem v sobě cítil, že už asi to lepší nebude  

JP: A když se podíváš na svoje kamaráda nebo na lidi se kterýma se stýkáš, tak je 

většina z hokeje v tvým životě? 

Libor: Tak určitě mám většinu kamarádů z hokeje, tak je to logické, protože v klubu je 

třicet hráčů a prošel jsem asi pěti kluby, takže těch kamarádů jsem nasbíral hodně, 

pak vždycky fungovali třídy hokejové, že jsme celej tým chodili pohromadě, tak to ty 

vazby ještě víc se utuží a momentálně máme štěstí, nebo mám štěstí, že v práci mám 

zhruba tři – čtyři kolegy z hokeje z ***, takže si myslím, že opravdu ty kámoši se motají 

kolem toho hokeje hlavě.  

JP: Ty jsi říkal, že v práci, takže hokejem se asi neživíš? 

Libor: Hokejem se bohužel neživím. 

JP: A i přes to, kolik trávíš času hokejem?  

Libor: Tak myslím si, že pořád na to, jakože jaká je to soutěž a že už to hraju fakt jenom 

jako pro svoji radost, tak si myslím, že času to stále dost. Třeba třikrát, čtyřikrát týdně 

určitě jezdíme, plus venkovní zápasy, myslím, že trénink, když vyjedu z *** na trénink, 

tak se vrátím domů za tři hodiny no, takže vždycky po práci chvilku odfrknem a zase 

jeden na trénink a přijedeme domů v devět, v deset, takže… zase ta sezóna je kratší v 

těhlech soutěžích, takže ten půlrok se to dá zvládnout. 

JP: A jaký má hokej ve tvém životě místo? Nebo kam bys ho zařadil na žebříčku 

nějakejch priorit?  

Libor: No pořád… zatím jsem ve věku, kdy si myslíš, že ještě bych se měl bavit a hrát 

ten hokej dokavaď to tělo dovolí, takže hokej řadím vysoko… asi už možná né jako 

před práci, přece jenom práce mě živý, že hokejem už se prostě jen bavím, ale hokej 

mám určitě na jednich z předních příček.  

JP: A baví tě pořád lední hokej? 
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Libor: Hokej mě baví stále, vždycky se těším, ale třeba po sezóně už zase sem se těšil, 

jako sem rád, že je po sezóně, nemám to hned po tejdnu, že bych musel zpátky na led, 

protože zas mám hrozně rád tenis v létě, takže po hokeji se zas těším na ten tenis a… 

máme zhruba sedmiměsíční pauzu, takže tu chuť na ten hokej tam určitě doženu 

vždycky. 

JP: Aha. A co tě motivuje k tomu, abys ještě, říkáš, že třeba tři hodiny trávíš cestou i 

s tréninkem, tak co tě k tomu třeba motivuje abys tohlensto obětoval? 

Libor: Je to asi pořád ta láska k tomu hokeji, protože se tam odreaguju, jedu právě za 

těma kamarádama, takže to beru prostě jako takovej životní styl a nedokážu si 

představit, kdybych najednou měl o půlku času víc bez toho hokeje a nehrál bych ho.  

JP: Takže nedovedeš si představit život bez hokeje nebo právě že dovedeš?  

Libor: Určitě si ho nedovedu představit. I kdybych skončil sám a nehrál, tak se budu 

jezdit koukat na zápasy, i třeba extraligy, a stejně bych prostě ten hokej z hlavy 

nedostal. 

JP: A vidíš třeba svoji budoucnost v ledním hokeji? Nemyslím teďka nějak třeba 

aktivně, nebo právě tedy myslím aktivně, ty jsi říkal, že bys jezdil koukat na zápasy, 

ale třeba, že by si i trénoval? Nebo pomáhal někde u nějakýho týmu? 

Libor: Trénovat bych chtěl, vždycky jsem jako měl dobrý vztahy k dětem a bavilo by 

mě je sledovat, jak se zlepšujou a radit jim, samozřejmě bych jim radil co nejvíc jsem 

pochytil zas já. Takže bych chtěl, nevím, jestli aktuálně jsem na tom na sto procent 

jako, že se do toho vrhnu, ale určitě zatím převažuje to, že se budu snažit do toho nějak 

vklouznout a zase získávat zkušenosti ty trenérské. 

JP: A pomohl ti v něčem lední hokej? Nebo naučil tě něco do života?  

Libor: Jak už jsem říkal, tak si myslím, že prostě hokej, jakože to je životní styl a naučíte 

se disciplínu, pracovat prostě ve skupině, vycházet s lidma, obětovat se pro druhého, 

takže si myslím, že do života mi jako hokej dal určitě hodně.  

JP: A když jsi, když teďka řeknu pojem fair play, tak co si pod tím představíš? 

Libor: Tak fair play bych bral…. No ty vole ….  
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JP: Třeba, já nevim… i jsou nějaký gesta fair play, tak jestli třeba něco takovýho 

nebo… jestli vůbec něco třeba? 

Libor: Tak fair play určitě nějaký to simulování a góly co rozhodčí nedokážou vidět v 

těch nižších soutěžích, žádné kamery nebo takovéhle věci nejsou… je určitě dobře, že 

v těch vyšších soutěžích už se to všechno takhle zavedlo, v hokeji, ve fotbale, protože 

to opravdu dokáže jedna maličkost, ovlivní zápas a hraje se tam o hodně, takže fair 

play by určitě měla bejt vysoko a všichni by měli … ty vole, jsem v prdeli… (smích) 

JP: Dobře. Pojďme dál k tadyhlenc tomu tématu. Znáš třeba nějaký etický kodexy nebo 

nějaký desatera chování? Nebo něco takovýhohle spojenýho s fair play? 

Libor: Myslim si, že jako nevim… určitě si nevybavim, vím zhruba prostě co fair play 

obnáší, bejt férovej, ale určitě jsem se nesetkal s nějakým desaterem, že bych měl v 

hlavě, že bych hned vystřelil prostě deset bodů, které to obnáší. 

JP: Takže třeba ani v těch klubech, ve kterejch si působil, nebo i teďka působíš, tak 

žádný etický kodexy třeba neměli? 

Libor: Určitě ne. Určitě ne. Je to asi i škoda, protože pak kolikrát se na tom zápase 

semele plno věcí, ty hráči se poperou zbytečně, a kdyby to prostě, to fair play bylo 

zařazený jako v pravidlech, tak prostě to ty hráči nebudou přehlížet.  

JP: A dodržuješ ty sám pravidla fair play? Nebo setkal si se třeba, nebo že bys odvolal 

faul, nebo přiznals, žes nebyl faulován a tak? 

Libor: Tak určitě se snažím jako ze všech sil, ale prostě stoprocentní nejsem, když třeba 

je opravdu faul, jako že třeba šlápnu si na hokejku a ten protihráč jde na trestnou, tak 

určitě se stalo, že už jsem se přihlásil, že to faul nebyl, ale taky vím, že prostě jsem 

nějakej faul bohužel nasimulovat, i když to asi nesnáším nejvíc, ale ten zápas vás 

vtáhne a v důležitý chvíli prostě cejtíte šanci, že… když je situace, že to je na hranici, 

tak vím, že určitě jednou jsem podlehl a chtěl jsem pomoct týmu a bohužel… (smích). 

JP: Takže si třeba podváděl při zápase nebo při tréninku? Teďka se bavíme o zápase, 

takže v zápase si třeba podváděl?  

Libor: Jednu situaci si vybavuju… že jsme dostali góla na vyrovnání a dva spoluhráči, 

nebo já a jeden můj spoluhráč jsme viděli, že to byl gól a stihli jsme to vytáhnout z 

brankové čáry, a jak řikám, v těhle soutěžích nejsou kamery, rozhodčí tam prostě byl 
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pozdě a on ten gól prostě nemohl uznat no… uhádali jsme to, a pak v tu chvíli jsme 

měli jako radost, vyhráli jsme ten zápas, ale pak určitě jsem na to pár dní potom myslel 

a určitě mě to zpětně mrzelo. 

JP: A co tě k tomu třeba vedlo? Říkáš, že je to jakoby nižší soutěž nebo tak, ale co tě 

k tomu vedlo? Nějakej třeba ten tlak na ten výsledek i v těhlenctěch nižších soutěžích? 

Libor: Určitě, jak řikám… když hraju cokoliv pro srandu nebo takhle tu krajskou 

soutěž, tak prostě ta atmosféra… chci vyhrát za každou cenu, bohužel to za každou 

cenu někdy znamenalo tohle, ale určitě vás to vtáhne, ta touha a v tu chvíli je zlomek 

sekundy se rozhodnout a myslím si, že to moc nedokážete ovlivnit. Je to hrozně 

spontánní, rychlé rozhodnutí a až zpětně, právě jak říkám, tak se vám to rozleží, a 

kdyby si myslim, že nějaký ty body, ty desatera se to těch hráčům omílalo od začátku, 

tak by to měli zažitý a… třeba bych to prostě trestal nějakýma pokutama, když se to 

prokáže. Takže určitě ty hráči by potom to dělali míň a míň…. 

JP: A říkáš, že zpětně sis to teda vyčítal potom? 

Libor: Určitě jo. 

JP: A setkal si se s nějakým gestem fair play třeba za svoji kariéru?  Že by někdo 

odvolal faul nebo i ofsajd a podobně? 

Libor: Setkal jsem se s tím u nás v ***, už nevím přesně proti komu jsme hráli, ale byl 

to celkem důležitý zápas a vím, že jsme odvolali, myslím, že to bylo play off, play off s 

***, odvolali jsme faul, pak i nějakej jestli icing, zakázané uvolnění, a na to rázem se 

stala sporná situace. Tentokrát z druhé strany a oni se zachovali bohužel špatně a 

myslím, že z toho nějak vytěžili, takže to mě jako hodně mrzelo prostě… to byla taková 

facka, že se snažíte bejt poctivý, dobrý, a v tu ránu se vám to vrátí dvojnásob. Takže to 

pak zase si myslím, že kdyby ty týmy to doplňovali, nebo splňovali všechny, ty hráči to 

měli v těch hlavách, tak se tohle nestane no, že i ty druhý by to prostě taky odvolali, 

ale asi zas měli tu touhu taky větší a vtáhlo je to k tomuhle no… 

JP: A když jsme u těch soupeřů, tak setkal si se třeba s tím, že by vyloženě hráli 

neférově, že by se třeba snažili někoho zranit, nebo že by, já nevím, úmyslně něco 

prostě prováděli proti pravidlům? Setkal si se s tím nějak? 

Libor: No, tak jsou týmy, který hrajou prostě víc zákeřnějc, než aby hráli ten hokej, se 

snažili o hokej. Chápu třeba, že některý týmy jsou slabší, tak kord v tady těch soutěžích 
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jsou větší rozdíly než třeba v extralize, tam by ten hokej měli umět všichni, a tady v 

těch soutěžích pak třeba se najdou týmy, který jsou hodně rozdílný a jeden tým 

prohrává a ví, že možná od začátku ví, že ten zápas nemůžou vyhrát, tak prostě jim 

nezbejvá nic jiného toho silnějšího soupeře oslabit a faulujou, hrajou nepříjemně a 

hádaj se, chtěj vás… urážej vás, takže vás chtěj rozhodit no… to zas chápu, že je to 

jediná jejich zbraň bohužel, když jim to hokejkama nejde, takže tohle zas trošku 

chápu… 

JP: A když jsme… ještě se vrátíme k tomu gestu fair play, jak si říkal, že jste odvolali 

faul i třeba přiznali jste zakázaný uvolnění, tak jaká byla reakce v týmu a třeba 

i v okolí, třeba od fanoušků nebo podobně? Jak to vnímali to gesto? Jestli to brali jako 

samozřejmost nebo jestli to brali jako něco vyjímečnýho, třeba zatleskali nebo…  

Libor: Tak určitě tleskali, právě že si myslím, že to udělalo radost i fanouškům, 

i vždycky třeba tomu druhému týmu, prostě si řeknou tyjo, tak oni to přiznali, takže… 

a potom zas se stala ta druhá situace, že to ten druhej tým nepřiznal, tak si myslím, že 

na naší střídačce určitě ovládlo zklamání hrozný a takovej smutek trošku no. 

JP: Cítil si někdy třeba tlak ze strany ať už vedení, trenérů, spoluhráčů, za celou svoji 

kariéru, že by nějak na tebe vytvářeli ten tlak třeba? Že by ses cejtil pod tlakem 

v určitejch situacích, třeba i na tréninku nebo v zápasech?  

Libor: Tak v těch mládežnických kategoriích určitě, tam…. Třeba v Boleslavi nebo 

potom jsem hrál v ***, tak tam určitě jsou ty ambice vyšší, takže tam je ten tlak si 

myslím hodně častý na každém tréninku, letní přípravy, i když jak říkám, byl sem potom 

už třeba v dorostu v juniorech sem věděl, že musím bojovat o místo, tak prostě ten tlak 

sem měl každej trénink. Dělal jsem všechno pro to, abych co nejvíc makal, ale ten tlak 

byl opravdu těžký a vím, že pár kluků to prostě nezvládlo a kvůli tomu skončili no. 

JP: A ty sám třeba vyhledal si nějakou odbornou pomoc kvůli sportovnímu výkonu? 

Ať už třeba mentální trenér nebo klidně i psycholog civilní? 

Libor: Tak to jsem nevyhledával. Já jsem vždycky tak nějak věřil, nebo už i trenéři mi 

to řikali, že jsem dříč, takže jsem tomu začal věřit a vždycky jsem věděl jako, že se s 

tím tlakem vypořádám jedině tou dřinou a že budu sám vědět, že jsem pro to udělal 

všechno. 
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JP: A jak třeba relaxuješ? Ty jsi říkal, že hraješ tenis v létě, tak je to nějakej druh 

odpočinku tvýho? Od toho hokeje, od toho tlaku třeba i? 

Libor: Tak určitě. Zas je to takový změna, že ten hokej je kolektivní sport, takže tam je 

ta zodpovědnost prostě i za ostatní spoluhráče, za trenéry, za fanoušky. Ty fanoušci se 

na vás prostě koukají jako na hvězdy i v tady těch soutěžích, takže ten tlak a 

zodpovědnost tam je určitě, takže se vždycky těším na tenis, že to je zas sport 

jednotlivců, takže tam sem sám se sebou, takže to je takovej můj odpočinek a hraju ho 

hrozně rád.  

JP: A je něco, ještě nějaký jiný třeba nějakej druh odpočinku? 

Libor: Tak v tenisu, tam si odpočinu v hlavě, ale tělem ne. A ještě další odpočinek mám 

koníček PlayStation, takže tam mě bavěj sporty, hokej, fotbal, auta mě bavěj, rallye mě 

baví, takže tam zase si zkouším, tam jsou různé módy na manažerské pozice, takže si 

zase zkouším, jaké to je alespoň ve virtuálním světě vést nějaká klub a...  

JP: … a daří se? 

Libor: A daří se. (smích) 

JP: A setkal si se třeba někdy s tím, že by trenér nabádal ať už tebe nebo tvý spoluhráče 

k nějakýmu třeba násilnýmu aktu? Ať třeba, nebo k nějaký nefér hře? Ať třeba někoho 

zraníte ze soupeřů? 

Libor: Myslím si, že si úplně nevybavím přesně co to bylo za situaci, za tým, za trenéra, 

ale myslím, že jsem se s tím určitě setkal, protože v některých těch soutěžích je… tyjo, 

jak se to říká… no ty ambice jsou prostě vysoké v některých soutěžích, takže když tam 

byl hráč, kterej jsme věděli, že on sám dokáže ten zápas rozhodnout, myslím protihráč, 

a my jsme zas měli nějakýho bulldoga, takže si myslím, že trenér určitě se schýlil k 

něčemu, ať ho potrápíme co nejvíc no.  

JP: A jak to na tebe třeba působilo, když jsi tam byl, a jak to na tebe působí třeba teďka 

s odstupem času? 

Libor: No, vím, že to byla, už v tu chvíli, vím že to jako není dobré prostě někoho trestat 

za to, že je dobrej (smích), ale zas být tím trenérem, tak prostě ten trenér zas udělá 

všechno, co může pro to, aby vyhrál a když tam má prostě hráče, kterej hraje tvrdě, 

tak ho určitě použije. Musí zas použít jeho schopnosti do plusu, takže od toho už tam 
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jsou pak rozhodčí, aby prostě když se to přežene, tak to musej trestat razantně, aby se 

to neopakovalo a… musí se hrát tvrdě, ale hlavně čistě. 

JP: Ty jsi říkal, že hraješ tenis, máš zkušenosti nějak s cyklistikou… je podle tebe 

hokej nějak náročnější než ostatní sporty?  

Libor: No hokej je určitě náročnej, ale myslím si, že jsou i sporty náročnější. Kdybych 

to měl srovnat s čím mám zkušenosti, tak hokej je prostě nebezpečný na to zranění, že 

to tělo dostává nápor ze všech stran, ať to jsou ramena, nebo hlava, ramena, žebra, 

kolena, prostě je tam hrozně moc… defacto můžete se zranit na celém těle no, kdežto 

si myslím, že u jiných sportů tam jsou ty zranění třeba méně častý… nebo fotbal ještě 

jsem hrát, taky fotbal chvilku, takže tam zas nemáte výstroj, takže tam to jde všechno 

rovnou zas na tělo, takže si myslím, že fotbal je takovej podceňovanej, že ono to určitě 

na tom fotbale bolí no… 

JP: A ty sám si byl nějak zraněnej vážně třeba dlouhodobě?  

Libor: Tak dlouhodobě… byl jsem nejdéle mimo asi dva měsíce, když mě při úniku, při 

zápase na hokeji podrazili a já jsem narazil zádama, žebrama, jsem narazil do brány, 

takže to jsem měl nějak pochroumaný záda, hlavu, ty žebra, ale v nemocnici si mě 

nechali jednu noc, takže si myslím, že to nebylo tak vážný a jinak jsem měl plno 

drobností, ať už to je naštípnutý zápěstí, různý vazy v koleni, meniskus… nejvíc musím 

říct, že asi s kolenama jsem měl problémy. 

JP: A když si měl třeba tyhle sty problémy s těma kolenama nebo i jak si říkal ty záda, 

nesnažil si se třeba nějak tu regeneraci nebo i to poranění nějak urychlit třeba za cenu 

nějakejch zakázenejch látek?  

Libor: Tak to jsem určitě neudělal. Vždycky jsem měl maximálně nějaké ty mastičky, 

co doporučil doktor, určitě jsem žádné látky tady ty, co podporují urychlení, tak to 

jsem nebral. Vždycky jsem právě měl v hlavě, že to musím nechat co nejvíc odpočinout, 

aby se to dalo samo do kupy a… takže určitě jsem se léčil přírodně. 

JP: A seznámil tě někdo třeba s tím, co je zakázaná látka? Co je doping? Nebo 

nemyslim těďka jenom tuhle sezónu, ale celkově za celou tvoji hokejovou kariéru. 

Libor: Já myslím, že jsem se s tím ani nesetkal, že by nám trenéři nebo prostě někdo z 

dospělých ať v mládeži nebo teďka nám říkal, které látky nemůžeme brát. Takže defacto 

co je doping a které látky do toho patří, které jsou zakázaný, se dozvídám z televize. 
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Takže si myslím, že u hokeje, jak sleduju tu cyklistiku, tak tam to hlídaj hodně, ale 

hokej určitě tak kontrolovaný není si myslím, proto ani já sám o tom tolik nevím, takže 

myslim si, že by se tomu měli někde na vyšších pozicích víc věnovat. 

JP: Takže říkáš, že to není moc kontrolovaný, takže ani ty sám nebo někdo z tvejch 

spoluhráčů jste třeba testovaný na doping nikdy nebyli?  

Libor: Nemyslím si. Určitě stoprocentně ne. 

JP: A třeba byl si svědkem toho, že by si někdo z tvejch spoluhráčů třeba dával něco 

zakázanýho? 

Libor: Myslím si, že ne. Že naštěstí jsem se vždycky našel, nacházel v takové partě, a i 

klubu bych řekl, že jsem se s tím nesetkal vůbec. 

JP: A jakej máš názor na doping? Ty jsi říkal, že to sleduješ i z jiných sportů, tak jakej 

je tvůj názor na doping ve sportu?  

Libor: Tak doping určitě… se mi to nelíbí že jo. Prostě dostáváte do těla látky, díky 

kterým jste lepší, dýl vydržíte, líp dýcháte, takže určitě to beru jako podvod prostě. 

Každej má možnost trénovat podle sebe, a to tělo zdokonalovat normální fair play 

cestou, takže ten doping určitě se mi nelíbí.  

JP: A byl si třeba svědkem nějakýho třeba uplácení, nebo nemusí to bejt jenom 

uplácení, ale že by si cítil třeba nějaký tlak ze strany rodičů na trenéra, aby hrál jejich 

syn třeba? Nebo takovýhle věci můžem se dočíst někde v nejmenovaných zdrojích, že 

by někdo třeba ovlivňoval trenéra, tak setkal si se s tím? 

Libor: Tak já doufám, že v mé rodině se to nestalo, ale určitě jsme to v mládežnických 

kategoriích viděli, nebo viděli, bavili jsme se o tom s klukama, vždycky se tam našel 

nějakej tatínek, kterej prostě dělal nepovolené věci. Věděli jsme to no, že třeba dává 

peníze do klubu a že ten kluk třeba není tak dobrý. Zas na druhou stranu, když to 

vezmu, tak znám plno kluků, co se tím živí, co to hrajou a zas vím, že u nich právě ty 

tátové jejich jako jim hodně pomohli, že třeba dostali šanci, a nakonec se vyhráli, že 

nemuseli bejt tak dobrý. Takže tohle je taková věc, kterou nějak nedokážu… jako prostě 

mrzí mě to, protože jsem taky třeba mohl dostat šanci, kdyby táta jako napomáhal, a 

mohl bych se vyhrát a živit se tím hokejem, ale zas prostě vím, že to je špatná věc a zas 

by mě to zpětně dohnalo no. Ale prostě vím, že plno kluků, který tatínci takhle 

protlačovali, tak se tím opravdu živěj. Takže to mám tak padesát na padesát (smích). 
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JP: A je to… říkáš… cítím z toho, že to není správný z tvojí strany, že tohlensto určitě 

jako odsuzuješ ve sportu.  

Libor: No určitě by to bejt nemělo. Prostě každej má danej talent a jak řikám, můžete 

trénovat, makat na sobě každej jak chce, takže určitě je to na těch trenérech no. Aby 

prostě poznali, kterej kluk tomu dává všechno, nebo kterej má jenom talent. I když si 

myslím, že prostě talent prostě nestačí, musíte mít… prostě trenér by měl poznat, jestli 

máte cit k tomu hokeji a dokážete tomu dát všechno. 

JP: A když jsme třeba u toho, tak jaký máš názor na to, že třeba otec trénuje vlastního 

syna?  

Libor: Tak… Určitě ten táta, jestli ten hokej někdy hrál, tak si myslím, že to není špatné, 

i když prostě pro toho kluka to pak musí bejt těžký, že ty spoluhráči se mu smějou a 

tak, ale myslím si, že jestli ten táta v tom hokeji něco dokázal, tak ví prostě, zažil tu 

cestu, ví jak na to, takže si myslím, že to je určitě dobrá věc. Prostě chce mít toho syna 

pod kontrolou a sám ví, že to on dělal dobře, takže to chce co nejvíc předat tomu 

synovi. Jakože si myslím, že když ten táta v hokeji něco dokázal, tak je to určitě dobrá 

věc. 

JP: Dobře. Teďka ještě se zeptám. Zažil si nějaký vyloženě násilný akt? Třeba, já 

nevim, nějakou rvačku ať už třeba trenérů, nebo fanoušků, nemyslím teďka nějakou 

šarvátku třeba u branky, která vyplyne ze hry, ale vyloženě něco fakt násilnýho? 

Libor: No párkrát sem se s tím sešel. Jednou v mládežnických kategoriích, kdy se 

poprali rodiče v hledišti. To prostě už mi přijde jako vrchol. Asi je to taky, prostě jsou 

to rodiče, fanděj těm svým dětem, takže ty to vtáhne stejně jako nás na tom ledě, ale v 

tu chvíli mi to přišlo hodně špatný, protože my jsme byly děti, oni byli dospělí, takže 

určitě je pak špatný z pohledu dítěte na to koukat no, že děti hrajou co je baví a rodiče 

se u toho perou (smích). 

JP: A nějakej jinej třeba násilnej? Ať už třeba nějaký napadení nebo něco? 

Libor: Tak ještě jsem se sešel, myslím, že to bylo letošní rok v té krajské soutěži, kdy 

hráči *** nám napadli rozhodčího no. To určitě byla špatná věc, vůbec mi to neudělalo 

dobře, prostě jsem to nechápal, jak to někdo prostě může udělat no, že dali rozhodčímu 

pěstí a ten spad na led bez helmy, takže to je určitě nebezpečný a do sportu, do hokeje 

to určitě vůbec nepatří.  
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JP: Když se teďka shrnem nějak celý tadyhlensto tvoje povídání a podíváme se na 

celou tvoji kariéru, tak jaký máš zkušenosti s tím hokejem? Myslíš si, že je na nějaký 

dobrý cestě ten hokej?  

Libor: Tak prošel jsem asi pěti kluby myslím, ať už třeba řeknu dvěma na té nejvyšší 

úrovni v České republice, potom ty nižší. Ale tak nějak jsem z toho trochu zklamaný, 

protože jak jsem říkal no, ty trenéři by měli prostě rozeznat asi nevím, jestli to je těžký, 

zkusím to teď poznat sám, že budu sám trenérem, takže budu moct hodnotit až potom, 

ale musíte prostě v nějakým tom věku, ať už to je sedmnáct, osmnáct, devatenáct, než 

vstoupíte do toho chlapského hokeje, tak ten trenér prostě musí poznat, kterej kluk 

tomu dává všechno a kterej má jenom talent a prostě je za hvězdu v osmnácti a za dva 

roky skončí, a šanci nedostane kluk, kterej i prostě pro ten hokej žije a dělá pro to 

všechno, i když třeba je momentálně horší. Takže to si myslím, že pak z těch kluků… 

Ty, co dostanou šanci a vydřou si to, tak pak jsou z nich určitě lepší hokejisti. 

JP: A teď si tady vyjmenoval spoustu věcí. Mě třeba napadlo, když jsme se bavili o 

tom tlaku na to místo, nebo boj o místo, tak třeba změnil bys to? Nebo co bys ještě 

změnil, aby ten hokej byl podle tvých představ? Teď si tady toho spoustu řekl, ale 

napadá mě třeba ten boj o to místo, jestli je to správný v mládeži. 

Libor: No tak to si myslím, že správný není jako úplně v mládežnických kategoriích, 

aby prostě dítě cejtilo tlak v nějakejch deseti letech, aby se bálo, že ho z toho klubu 

vyhodí, že to hrát prostě nebude. Takže třeba nechápu prostě různý přestupy těch 

malejch hráčů. A jsem se setkal, že prostě nám bylo třeba dvanáct a kluk přestoupil. 

Třeba chápu, když se přestěhuje rodina kvůli práci, tak je to jasný, že ten kluk musí 

někde hrát, ale prostě do konce těch mládežnických kategorií to musí… Prostě aby to 

ty děti bavilo, a právě pak se zjistí, jestli tomu hokeji budou dávat všechno, a ne určitě 

aby ve dvanácti letech byly znechucený, že jsou v týmu na hraně a že jim hrozí konec. 

To si myslím, že pro ně bude obrovská rána a hrozný zklamání.  

JP: Je ještě něco, co bys dodal nebo je to tahle všechno?  

Libor: Asi je to momentálně všechno. Určitě jsem byl rád za tenhle rozhovor a budu 

se snažit, když se dostanu k trenérství, abych to fair play do toho dostal a nějaký ty 

kroky změnil. Díky. 

JP: Já děkuju tobě za rozhovor a přeju ti hodně štěstí. 


